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ZA VARNO SLOVENIJO
NOVO MESTO - Združena 

lista socialnih demokratov Novo 
mesto priredi v petek, 7. januar
ja, ob petih popoldne v sejni ob
činski sobi na Novem trgu javno 
tribuno na temo Za varno Slo
venijo. Beseda bo tekla o varno
stnem položaju Slovenije, kon
ceptu varnosti in obrambe ter o 
financiranju vsega tega. Pogo
vor bo vodil poslanec ZLSD v 
Državnem zboru in vodja pos
lanske skupine ZLSD Miran 
Potrč, vabljeni pa so tudi poslan
ci in državni svetniki iz Dolenj
ske, predstavniki ministrstva za 
obrambo in predstavniki TO.

Čateško morje za vse letne čase
Vodomcev zaliv pod streho za 600 milijonov tolarjev - Odslej bo na Čatežu sezona 
vse leto - Od nove ponudbe si veliko obetajo - Letos spet rekordno število nočitev
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KUPILA ŠKODO, DOBILA CIT
ROENA - Tri mesece je pri trgovini 
Novotehna tekla nagradna akcija za 
kupce novih avtomobilov. Minuli 
petek se je zgodilo še zadnje dejanje 
v prostorih Partizanske 2. Citroen AX 
je dobila Ana Kastelic iz Jablana Spri 
Mimi Peči, ki jo je med 148 kupci 
izbral računalnik. Izžrebana je takoj 
po telefonu izvedela veselo novico, že 
dobre pol urice zatem pa je že sedela 
v črnem “zapeljivcu”. Po nagrado sta 
se z možem pripelala s svojo novo 
škodo, ki sta jo kupila 15. decembra 
v prodajalni Novotehne v Trebnjem. 
“Kaj takšnega se v naši hiši še ni 
zgodilo. Devet let sem vozila fička, 
sedaj imamo škodo in še citroena. 
Ne morem verjeti, da je res", je ob 
izročitvi ključev vsa navdušena deja
la Ana Kastelic. (Foto: J. Pavlin)

Z MOSTA V 
LEDENO KRKO

SOTESKA - Športno društvo 
Dolenjske Toplice bo 1. januar
ja ob 13. uri že četrto novo leto 
zapored pripravilo skoke s so- 
teškega mosta. Lani je imela 
Krka med prireditvijo le 4 sto
pinje C, temperatura zraka je 
znašala -5 stopinj, voda je pod 
soteškim mostom globoka oko
li 3,5 metra, most pa je visok 6 
do 7 metrov. Zanimanje za sko
ke v ledeno Krko je vsako leto 
večje, letos pa je podvig napo
vedalo že 10 junakov, med njimi 
tudi dekle. Organizatorji pravi
jo, da junake, ki si v takem mra
zu upajo skočiti s soteškega mo
sta, z veseljem podprejo tudi 
sponzorji. Letos so med njimi 
tudi Zdravilišče Dolenjske Top
lice, zavarovalnica Tilia, Šivi
ljstvo Resnik, trgovina Roni, bis
tro Ines, Vulkanizerstvo Gazvo
da, Čevljarstvo Šubič, Foto Adi 
in bar Boter.

ČATEŽ OB SAVI - Preteklo sredo so Terme Čatež z otvoritvijo novih 
notranjih bazenov podaljšale svojo sezono na vse leto. Sodoben objekt s 4.000 
kv. metri pokritih površin in s 1200 kv. metri novih vodnih površin je odprl 
minister za gospodarske dejavnosti dr. Maks Tajnikar.

Z novimi pokritimi bazeni nudijo jim tuje banke ponujajo tako ugodne 
Terme svojim gostom kar 7000 kv. kredite kot nobenemu drugemu slo- 
metrov površin za kopanje, na- venskemu podjetju, 
polnjenih s termalno vodo. Vrednost Ostajajo zvesti usmeritvi, da je 
celotne naložbe je nekaj manj kot 600 treba vlagati v izboljšanje ponudbe in
milijonov tolarjev, ki so jih v veliki ne v hotelske zmogljivosti. 3 ako so v 
meri (80 odst.) pokrili z lastnimi sred- zadnjih petih letih poleg zdaj odprte
stvi in s prodajo delnic ter manjši del termalne riviere zgradili kamp z 
še s krediti. V Termah so ponosni, da apartmaji, zunanje bazene z vodnimi
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SEZONA VSE LETO - Terme Čatež zdaj vabijo goste z novo pokrito ter
malno riviero, ki so jo po redki tamkajšnji ptici poimenovali Vodomcev za
liv. Kopalce bodo razveseljevali vodni vrtinci, tobogani, slapovi, vodna goba, 
podvodni masažni bazeni, vodno plesišče, prostori za masažo, solariji, 
najsodobnejše savne, gostinska ponudba tik ob bazenu, čista voda, za katero 
skrbijo sodobne čistilne naprave, in najsodobnejša tehnika, ki bo skrbela za 
ustrezno klimo ob bazenu. (Foto: B. D.-G.)

NOVO MESTO - Na slavnostni seji skupščine občine Novo mesto - bila je 
v četrtek, 23. decembra, v sejni sobi hotela Metropol - so podelili letošnja 
občinska priznai\ja in nagrade.

Na slovesnosti, ki so seje udeležili 
tudi nekateri nagrajenci iz prejšnjih

Naj se vam obnese!
“Vsem se nam kako izpridi življenje, nikomur se ne obnese. ”
V veselem razpoloženju prednovoletnega časa pa taka, do

cela melanholična Grumova misel! Le s kakšnim razlogom mi 
jo ponujate v premislek? poreče kdo. Res, nikomur je ne vsilju
jemo, a zdaj, ko spet vlečemo črto pod še eno leto več, je naj
brž bolje dodobra razmisliti o tistem, kar se nam (četudi ne 
vselej po naši krivdi) ni obneslo, kot pa se zgolj veseliti uspe
hov, pa naj bodo slednji še tako pomenljivi. Pri sebi bo vsak 
že sam razčistil, kako ravnati, da se čez leto in dan ne bo spet 
soočil z istimi ali podobnimi neuresničenimi željami. Pri 
časopisih, torej tudi pri Dolenjskem listu, pa je nujno biti do 
neizpolnjenega na moč samokritičen. Za temeljit poračun v 
pričujočem zapisu, ki je navsezadnje namenjen novoletnemu 
voščilu, ni dovolj prostora, na kako razsežnost, ki opredeljuje 
položaj časopisa, pa vseeno kaže opozoriti.

K sreči so že na smetišču zgodovine časi, ko si je politika je
mala pravico bdeti nad našim početjem; zdaj smo s svojim 
znanjem in sposobnostmi na prostem trgu informacij, kjer je 
boi za vsakem bralca čedalje ostrejši, prepuščeni zgolj kritični
znanjem in sposoonosimi na prostem irgu mjormuuj, Kjer je 
boj za vsakega bralca čedalje ostrejši, prepuščeni zgolj kritični 
presoji javnosti. Morebiti zveni domišljavo, a številke govori
lo, da nam zaenkrat še uspeva iti v korak z drugimi.

Da nikoli ne bomo enako dobri za vse bralce, je razumljivo;Ua nikoli ne oomo enako aoon za vse oraice, je razumljivo, 
vzrokov, zakaj naše bralstvo ni še bolj številno, pa ne najdeva- 
mo le pri sebi, ampak tudi v splošni obubožanosti, suj vsaka
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zadostna za naše preživetje - to je vodilo Dolenjskega lista.
Ne tajimo, da kdaj pa kdaj nehote malce ne skrenemo, celo 

pri poklicni natančnosti, če hočete, o čemer priča nekaj tožb; 
nasploh pa zaupanje, ki nam ga izrekajo bralci bodisi z na
ročniško zvestobo ali s tem, da se množično odzivajo na naše 
pisanje in ga skušajo po svoje dopolniti, govori, da potrebujemo 
drug drugega. Pri tem torej ni še nič po grumovsko izpride- 
nega; morebiti bi bilo celo slabo, ako bi se zmeraj vse obneslo, 
potem bi še želje izgubile mikavnost.

Zato želimo, dragi bralci: naj se vam obnese 1994. leto!
D. RUSTJA

let, je spregovoril župan Franci Kon
cilija, ki se je, potem ko se je dotaknil 
preteklih in sedanjih časov žitja in 
bitja v naši občini in v samostojni do
movini Sloveniji, obrnil na nagraje
nce in dobitnike priznanj: “Vsak na 
svojem področju ste z delom, znan
jem in pripadnostjo veliko prispeva
li za dobro ime in razvoj novomeške 
občine. Veseli smo, da z vsem žitjem 
še vedno pripadate Novemu mestu, 
cenimo vaše delo, znanje in ljubezen 
do našega mesta.”

Častna občana sta postala prof. 
Janko Jarc in prof. Marjan Dobov
šek. Prof. Jarca so za častnega občana 
proglasili za ustvarjalno življenjsko 
delo na kulturnem, znanstvenem in 
publicističnem področju, prof. Do
bovška pa za njegov bogati prispevek 
k vzgoji številnih mladih generacij.

Plaketo Novega mesta so dobili:

TRDINOVA NAGRADA - V če
trtek, 23. decembra, so na slavnost
ni seji občinske skupščine podelili 
letošnja občinska priznanja in na
grade. Trdinovo nagrado sta dobila 
dr. Alojz Boh in prof. Marija Ga
brijelčič (na sliki).(Foto: A. B.)

Danes se bo vreme prehod
no poslabšalo, jutri bo suho, v 
soboto pa bodo spet padavine, 
ki bodo v nedeljo prenehale.

tobogani, golf igrišče z 18 luknjami v 
Mokricah ter lokale in slaščičarno 
sredi zdravilišča.
V iztekajočem se letu so že razširili 
letno termalno riviero in jo obogatili 
z drsalnicami, hitro reko in jezerom, 
posodobili so zdravstveni del v 
Zdraviliškem domu, uredili klubske 
prostore za golf v Mokricah in ob
novili vse sobe v hotelu Terme.

Ob stalnem vlaganju je podjetje v 
prvih desetih mesecih letošnjega leta 
realno povečalo prihodek za četrtino, 
medtem ko je bruto dobiček v struk
turi celotnega prihodka znašal 22 
odstotkov. V primeijavi z letom po
prej seje tako dobiček povečal za več

• Minister Tajnikarje ob slovesnosti 
opozoril, da slovensko gospodarstvo 
že kaže prve znake oživljanja,ki ga 
simbolizirajo ravno Terme Čatež. 
Inflacija ni tako visoka kot so 
pričakovali, tako je tudi z brezposel
nostjo, produktivnost se povečuje in 
večajo se tudi naložbe v gospo
darstvo. Kot je dejal, je k temu veliko 
prispeval slovenski turizem.

kot dvakrat. V Termah tudi napo
vedujejo, da bodo v letošnjem letu 
presegli 400 tisoč nočitev, letos pa so 
že imeli milijon obiskovalcev.

B. DUŠIČ-GORNIK

Priznanja in nagrade Novega mesta
Dobitniki: Janko Jarc, Maijan Dobovšek, Aute Lampe, Jože Gazvoda, Društvo invalidov 
Novo mesto, dr. Alojz Boh, Marija Gabrijelčič, Milica Jakopin in mag. Elizabeta Rustja

Aute Lampe iz nemškega mesta Lan- 
genhagen za prispevek k razvoju par
tnerskih in prijateljskih vezi med 
Langenhagnom in Novim mestom; 
Jože Gazvoda za dolgoletno požrt
vovalno in uspešno vodenje krajevne 
skupnosti Podgrad in Društvo inva
lidov Novo mesto za uspehe pri delu 
z invalidi.

Predsednik izvršni sveta Boštjan 
Kovačič pa je podelil letošnje na
grade. Trdinovo nagrado sta dobila 
prim. dr. Alojz Boh za uspešno delo 
na področju zdravstva otrok na Do
lenjskem in prof. Marija Gabrijelčič 
za uspešno vzgojno in izobraževalno 
delo z učenci, starši in učitelji, še 
posebej na področju učenja z misel
nimi vzorci.

Nagrado občine Novo mesto za 
leto 1993 pa sta dobili Milica Jakopin 
za dolgo nesebično delo na humani
tarnem in socialnem področju in 
mag. Elizabeta Rustja za delo na po
dročju razvoja in raziskav v farmaciji 
ter za uveljavljanje gospodarstva
občine. . „

A. B.

HALO-ALO PIZZA!

® (068) 24-415 
ZARADI VAS

Stekla lisica je 
“vdrla” v 

vojaško bazo
Spet invazija stekline
KOČEVJE, KOČEVSKA 

REKA - Kaže, da je na Kočev
skem prava invazija stekline. 
Pred kratkim smo poročali, da 
je zaradi ugriza lisice dobil stek
lino tudi pes. Zdaj pa smo pri 
veterinarski inšpekciji zvedeli za 
dve zanimivi najnovejši zgodbi:

6. decembra je lisica “vdrla” v 
vojaško bazo na območju Ko
čevske Reke in Gojitvenega lo
višča Snežnik. Prišla je celo v 
vojaško jedilnico, kjer so jo po
končali. Njeno truplo so poslali 
na pregled v Ljubljano, kjer so 
10. decembra ugotovili, da je 
bila lisica steklu, in so nato o tem 
obvestili občinskega veterinar
skega inšpektorja. To je že dru
ga stekla lisica, ki je bila v krat
kem pokončana na območju te 
vojaške baze.

Veterinarski inšpektorje pre
jel pred kratkim tudi obvestilo, 
da so 23. decembra pokončali v 
Mahovniku pri Kočevju lisjaka, 
kije bil gotovo stekel (uradnega 
poročila o tem sicer še ni). Inš
pektor Bogomir Štefanič je po
vedal, da je tistega dne lisjak 
obredel v Mahovniku kar osem 
domačij in oklal več psov, med 
katerimi jih nekaj ni bilo cep
ljenih proti steklini, in za na
meček ugonobil še tri kokoši. 
Nad lisjaka je šel lovec Milan 
Kos, ki ga je pokončal šele s 
tretjim strelom, čeprav ga je za
del že s prvim. Tudi necepljene 
oklane pse so pokončali.

J. PRIMC

SILVESTROVANJE 
ZA 1.500 SIT.

V ceni so vključeni koktejli, kanapeji 
in šampanjec.

SoLaja D\dko

NOVOLETNI POHOD 
NA TRDINOV VRH

NOVO MESTO - Planinsko dru
štvo Novo mesto priredi v nedeljo, 2. 
januarja, 2. novoletni pohod na Trdi
nov vrh. Odhod iz Gabrja bo ob 8. 
uri. Smer pohoda: Gabrje - Gos
podična - Trdinov vrh - pragozd - 
Miklavž - Gospodična. V planinskem 
domu pri Gospodični bo brezplačen 
čaj, odprt pa bo tudi dom pri Mik
lavžu. Za pohod je potrebna dobra 
obutev in topla obleka. Ne pozabite 
gamaš! Pohodnike bosta vodila vod
nika PZS Rozi in Rudi Skobe. Prevoz 
do Gabrja ni organiziran. Prijave za 
pohod niso potrebne.

Danes v Dolenjskem listu
»

na 2 strani:
• Grozi nasilni notranji odkup?
na 4. strani:
• Vlada banki izmerila sposobnost
na 5. strani:
• Doklej še sprenevedanje škricev?
na 7. strani:
• Motnje v statusu Radia Posavje
na 8. strani:
• Lepo darilo s Knezovo zapuščino
na 9. strani:
• Volkovi ovohavajo Javorovico?
na 10. strani:
• Šest svečk za Studio D
na 15. strani.
• Zakaj Metlika, zakaj ne tudi Črnomelj?
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Novo mesto, Dol. Kamence 46 B, 
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\interFLASH Trebnje
I turizem, reklamne storitve, trgovina *

vošči
srečno ter uspešno novo leto 1994

Obiščite nas v naši novi Doslovalnici: Baraeov tm 1. Trebnje, tel: 068/45-670
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VELIKIH PLAKATOV 
TEŽKA VODA 34m. NOVO MESTO



Grozi nasilni notranji odkup?
Mag. Tone Rop je v Kočevju svaril pred nasilnim notranjim odkupom delnic z ne

opravičljivim dvigovanjem plač, kar lahko hitro pokoplje marsikatero podjetje

KOČEVJE - Mag. Tone Rop, republiški sekretar za privatizacijo v minis
trstvu za ekonomske odnose in razvoj, ter Maks Sušek, poslanec LDS v 
državnem zboru in podpredsednik komisije za lokalno samoupravno, sta 
minuli teden na povabilo kočevske LDS prišla na razgovor s kočevskimi gos
podarstveniki. Odgovarjala sta na vprašanja s svojega področja dela.

Mag. Rop je predstavil najprej za
kon o lastninskem preoblikovanju in 
njegovem uveljavljanju. Menil je, da 
bo ta sistem treba še dopolnjevati, a 
ne bistveno. Opozoril je na nevarnost 
nasilnega notranjega odkupa delnic 
tako, da si zaposleni zvišujejo plače,

USPESEN ZBOR 
NA BUČKI

BUČKA - Navkljub slabemu vre
menu je na nedeljskem letnem ob
čnem zboru tukajšnje krajevne orga
nizacije društva izgnancev Slovenije 
1941 -1945 predsednik KO D1S Buč
ka, Vinko Tomažin, lahko ugotovil 
zadovoljivo udeležbo in predstavil 
dokaj uspešno delo v preteklem letu. 
Kot zanimivost naj omenimo, da naj
starejša udeleženka nedeljskega zbo- 

Marija Poljanec šteje že 87 let! 
edsednica komisije za socialna

ra
Predsednica 
vprašanja pri DIS, prof. Ivica 
Žnidaršič, je vlila izgnancem precej

vpr 
Zni
upanja, da bodo v letu 1994 vendar
le prišli do zasluženih odškodnin in 
ugodnosti pri zdravniku, če bo spre
jet zakon, ki ga pripravljajo.

zaradi česar podjetje lahko propade. 
Poudaril je, da bo leto 1994 v celoti 
privatizacijsko.

Maks Sušek pa je seznanil prisotne 
z novostmi in načrti bodoče lokalne 
samouprave. Pri tem je povedal, da 
bo-v Sloveniji predvidoma okoli 250 
občin, ki bodo morale imeti za svoje 
vzdrževanje čimveč avtonomnih virov 
financiranja. Zaradi razlik v razvito
sti občin pa bodo potrebni tudi pose
bni izravnalni ukrepi, se pravi pra
vična porazdelitev denarja za porabo 
na prebivalca. Ta naj bi v najbolj ne
razvitih občinah ne bila manjša od 90 
odst. povprečne porabe na prebival
ca v Sloveniji, najvišja pa naj bi tudi 
ne presegala 137 odst. povprečja. To 
ne bi zahtevalo več denarja, kot ga 
gre za te namene že zdaj.

Domačini so menili, da poraba na 
glavo prebivalca za kočevsko občino 
ni pravično merilo, saj je to najredke- 
je naseljena občina in pride v njej “na 
glavo prebivalca” vzdrževanje kar pol 
kilometra lokalnih cest, medtem ko 
na primer v Ljubljani le 2 metra; da 
je treba v kočevski občini vzdrževati 
zaradi redke naseljenosti tudi šolo s

samo 6 učenci itd. Odgovor je bil, da 
je tudi to merilo v glavnem že upoš
tevano pri finansiranju občin in da bo 
treba pravična merila za finansiran
je občin še sprejeti.

J. PRIMC

krška skupščina
KRŠKO - Krška skupščina je pre

teklo sredo z nekaj dopolnili spreje
la začasno financiranje javne porabe 
v občini, predlog sprememb dolgo
ročnega plana in družbenega plana 
občine ter odlok o ustanovitvi jav
nega podjetja Radio Posavje - Studio 
Brežice. Izvršni svet je po daljši raz
pravi umaknil predlog odloka o u- 
stanovitvi stanovanjskega sklada. Še 
pred tem so delegati izvolili Gabrie
la Metelka za sekretarja sekretariata 
za kmetijstvo, gozdarstvo in veterino 
ter za člana izvršnega sveta za to 
področje. Vlasta Zupančič, doseda
nja vršilka dolžnosti sekretarke sekre
tariata za družbene dejavnosti, je 
postala sekretarka in članica iz
vršnega sveta za to področje. Metelko 
je na funkciji zamenjal Franca Češ- 
novaija, kije odšel na drugo delovno 
mesto, Zupančičeva pa je bila dolej 
samo vršilec dolžnosti sekretarke, 
medtem ko izvršni svet, odkar je 
Danilo Siter postal župan, sploh ni 
imel člana, zadolženega za družbene 
dejavnosti.

Vrnili bodo okoli 7.000 ha gozdov
GG Novo mesto se pripravlja na razdelitev na izvajalsko organizacijo in na javno 

službo - Tehnoloških presežki - Kako lastniki skrbjo za gozdove?

NOVO MESTO - Zgodnji in obilni sneg je tudi gozdarjem prekrižal račune, 
tako da bodo zaradi zastojev pri sečnji težko dosegli plan. Vsekakor pa za 
njim ne bodo veliko zaostali. Za leto 1993 so si v Gozdnem gospodarstvu Novo 
mesto, ki gospodari z gozdovi v občinah Novo mesto, Črnomelj, Metlika, 
Trebnje in v delu grosupeljske občine, zastavili posek 105.000 kubikov neto 
lesne mase; za leto 1994 pa so načrt poseka še zmanjšali, in sicer na okrog
lih 100.000 kubikov, kar gre na račun denacionalizacije. Še pred dvema, tre
mi leti so posekali okoli 130.000 kubikov lesa. Družbenih, po novem državnih 
gozdov je na območju GG Novo mesto okoli 28.000 hektarjev, vseh pa 83.500 
ha. Do sednj so gozdaiji prejšnjim lastnikom oz. njihovim dedičem vrnili že 
okoli 3.000 ha gozdov, računajo, da bo denacionalizacija na njihovem območju 
zajela skupaj okoli 7.000 ha.

Po zakonu o gozdovih, ki je začel 
veljati poleti, se gozdarska podjetja 
razdelijo na dva dela: na izvajalski 
del, ki bo opravljal vsa dela v goz
dovih, in na zavod za gozdove, javno 
službo, v kateri naj bi skrbeli za na
črtovanje, svetovanje lastnikom goz
dov, kontrolo, varstvena in gozdno 
gojitvena dela ipd. In na to razdelitev, 
ki je po mnenju strokovnjakov in 
praktičnih poznavalcev gozdarskega 
dela korak nazaj, se sedaj pripravlja
jo. Pri vsej stvari najbolj zamuja dr

žava, ki ni za delovanje javne službe 
zagotovila potrebnega denarja. Od 
380 zaposlenih v GG Novo mesto naj 
bi v Zavodu za gozdove delalo 65 lju
di, ki bodo potem seveda državni 
uslužbenci. Ostalih 315 delavcev pa 
bo ostalo v izvajalski organizaciji oz. 
bodo tehnološki presežki, ki so se po
kazali s sprejetjem nove zakonodaje, 
od zakona o gozdovih in zadrugah, 
zlasti pa z zakonom o denacionaliza
ciji.

Po novem zakonu o gozdovih mora

lastnik skrbeti za svoj gozd, prej pa je 
veliko del namesto lastnika oz. zanj 
opravilo gozdno gospodarstvo. Drža
va sicer pripravlja nekakšne stimula
cije za vlaganja v gozdove, in to v ob
liki olajšav pri davkih; sedaj država 
sofinancira 10 odst. stroškov teh del, 
kar pa ni, trdijo poznavalci, za last
nike gozdov prav nič spodbudno, vsaj 
ne v primeijavi z načinom, ki je vel
jal v prejšnjih letih.

Seveda bodo po razdružitvi sedan
jih gozdnih gospodarstev razdelili 
tudi premoženje, v primeru GG No
vo mesto samo med državo za pot
rebe javne službe in med izvajalsko 
organizacijo, kajti v tem primeru za
družna zveza kot pravni naslednik 
temeljnih organizacij kooperantov 
po metodologiji izračuna v deležu 
vrednosti podjetja nima premoženja.

A. BARTEU

1994je rok za 
lastninjenje

Dvanajst mesecev časa
S prvim januarjem bodo začeli teči 

roki za lastninsko preoblikovanje 
podjetij. To pomeni, da bodo od tega 
dne imela podjetja še dvanajst mese
cev časa, da se olastninijo. Državljani 
bodo lahko uveljavili svoje lastniške 
certifikate v letu in pol, to je do julija 
leta 1995.

Po Zakonu o lastninskem preob
likovanju podjetij je začetek rokov 
vezan na sprejem zadnjega predpisa, 
ki naj omogoči izvedbo omenjenega 
zakona. Ta predpis je vlada sprejela 
na svoji redni sejiprejšnji teden. Gre 
za Uredbo o načinu zbiranja lastni
ških certifikatov s strani pooblaščenih 
investicijskih družb. Po tej uredbi bo
do pooblašene investicijske družbe 
zbirale lastniške certifikate na podla
gi javnega oglasa z vabilom k vpisu in 
vplačilu delnic. Javni oglas bo moral 
biti objavljen najmanj dvakrat v dnev- 
noinformativnem časopisju z veliko 
naklado, in sicer 30 dm pred pričet
kom vpisovanja delnic. Uredba tudi 
določa, da mora pooblaščena inves
ticijska družba izdelati poseben pro
spekt, ki bo državljanom omogočil 
podrobnejšo seznanitev z investicij
sko družbo, ter družbo za upravlja
nje, ki bo upravljala z njenim finan
čnim premoženjem. Pooblaščena in
vesticijska družba ne bo smela pričeti 
z zbiranjem lastniških certifikatov, 
dokler ne bo pridobila ustreznih do
voljenj.

Na predlog vladne koordinacijske 
komisije za spremljanje zakonov s 
področja poslovanja s tujino je bila na 
seji vlade spremenjena tudi Uredba 
o metodologiji za izdelavo otvoritve
ne bilance stanja. Po tej spremembi 
so podjetja dolžna ovrednotiti na po
dlagi zaključnih računov, jratijemh s 
strani pristojnega davčnega organa, 
tudi tiste svoje dolgoročne finančne 
naložbe v tujini, katerih vrednost ne 
presega 30 mio SIT, na posebno; 
htevo Agencije ali SDK-ja pa tudi 
podlagi revidiranega zaldjučnega ra
čuna. Z omenjeno spremembo ure
dbe je bil tudi podaljšan rok predaje 
otvoritvene bilance. Tako bodo mo
rala vsa podjetja, ki se lastninsko pre
oblikujejo, predložiti otvoritveno bi
lanco SDK-ju do 20. marca 1994.

• Mag. TONE ROP 
Ministrstvo za ekonomske odnose 

in razvoj

• Nobenega dvoma ni, da je pri nas 
navzoča nestrpnost, in to celo takšna, 
da jo lahko kar zavohaš in otipaš. (S. 
Hribar)

• Vračamo se v cankarjansko obdo
bje kraljev na Betajnovi in hlapcev 
Jernejev. (J. Šketa)

no za- 
na

Izgubljeno leto
V letu 1993 ostala nerešena 
vsa sporna vprašanja v od

nosih s Hrvaško
LJUBLJANA - Leto 1993 ni pri

neslo otoplitve odnosov med Slo
venijo in Hrvaško. Celo več: neka
teri hrvaški ukrepi zbujajo resen

Tako pri ugotavljanju državne 
meje še vedno ni nikakršnega na
predka. Hrvatje predlagajo, naj 
dokončna meja jrateka ali po me
jah katastrskih občin ali po nara
vnih mejah (kakor bi jim bolje ka
zalo, kar za Slovenijo ni sprejem
ljivo, zlasti ne zahteva, naj poteka 
morska meja v Piranskem zalivu. 
Tako je meja med državama še ve
dno sporna ob Muri v Lendavi, ob 
Dravi v Ormožu, ob sotočju Sotle 
in Save v Brežicah, na Trdinovem 
vrhu, v katastrski občini Sekuliči, v 
snežniških gozdovih ter v katas
trski občini Sečovlje in Piranu.

Hrvaška stran je svoje predloge 
za rešitev morske meje pripravila 
šele sredi letošnjega novembra, v 
tem dokumentu pa se zavzema za 
metodo “ekvidistance”, kar prame
ni, da mora biti mejna črta dolo
čena tako, da bo vsaka njena točka 
enako oddaljena od slovenske in 
hrvaške obale. Gre torej za črto 
sredine, ki ji Slovenija že ves čas 
nasprotuje. Hrvaška je privolila v 
meto pra “umetni strugi” Dragon
je (Kanalu sv. Odorika), ki je bila 
doslej sprama, vendar če naj bi ob

veljala, bi morala Slovenija (za 
nagrado?) podpisati še vrsto dru
gih sporazumov, med drugim tudi 
sporazum o usklajenih dejavnostih 
obeh držav pri gradnji ceste Za
greb - Maribor - Šentilj ter skupni 
uprarabi letališča Portorož na ko
mercialni osnovi. Hrvaška bi slov
enskim trgovskim ladjam omo
gočila prehod prek svojega terito
rialnega morja. Sprarazumeli naj bi 
se tudi glede ribolova, za “hrvaške 
ribe” pa določili odškodnino.

Za Slovenijo je še posebej po
membna ureditev statusa njene 
lastnine na Hrvaškem. Sporazum 
o premoženjskopravnih razmerjih 
bi lahko že podpisali, če ne bi hr
vaška stran iz njega izvzela počit
niških domov slovenskih pradjetij. 
Gre za 320 počitniških domov, 
1.640 stanovanj, 1680 hišic oz. bun
galovov in drugih nepremičnin, 
njijiovo vrednost pa ocenjujejo na 
tri milijarde nemških mark. Hr
vaška sprejem tega sporazuma 
povezuje z dokončno ureditvijo 
obveznosti Ljubljanske banke v 
Zagrebu in ureditvijo pravnega 
statusa jedrske elektrarne v Krš
kem. Vprašanje dolga Ljubljanske 
banke - glavne podružnice v Za
grebu je nedvomno eno najbolj 
uporabnih za razpihovanje medi
jske nestrpnosti do Slovenije. Hr
vaška stran zahteva poravnavo ob
veznosti do njihovih deviznih var
čevalcev, hkrati pa ne odgovarja na 
slovenska stališča in argumente. 
Slovenija namreč trdi, da je bila 
Ljubljanska banka v Zagrebu dol
žna prenesti vsa devizna sredstva v 
Narodno banko Jugoslavije, za to 
pa je prejela dinarje. Te so vlagali 
v hrvaško gospodarstvo, kar pome
ni, da so devize, spremenjene v 

■ dinarje, ostale na Hrvaškem.
Več kot nujno je, da se obe 

državi tudi čimprej dogovorita o 
statusu nuklearke v Krškem, saj je 
ta v čedalje hujšem finančnem 
praložaju.

VINKO BLATNIK

Samoprispevek katoličanov
Črnomaljski farani zbirajo denar za gradnjo 

veroučnih učilnic in dvorane - Začetek leta 1995

ČRNOMELJ - V začetku novem
bra je nadškof dr. Alojzij Šuštar bla
goslovil v Črnomlju temeljni kamen 
za gradnjo štirih učilnic, dvorane in 
stanovanja za tri redovnice s skupno 
tlorisno površino 160 kv. metrov. Za 
gradnjo ali proti njej so se farani 
odločali junija letos, za gradnjo pa se 
je odločilo 65,5 odst. vseh, ki so se 
udeležili glasovanja.

Tako so novembra pričeli zbirati 
prispevke za gradnjo, ki jih je po 
besedah župnika in dekana Vinka 
Podbevška dolžan dati vsak 
katoličan, ni pa obvezno. “Gre za svo
bodno odločitev, ki je izražena tudi v 
tem, da vsak sam prinese denar v 
župnišče bodisi prvo ali drugo nede
ljo v mesecu ali med uradnimi urami. 
Doslej imamo že okrog 360 daroval
cev, vsak pa da na mesec po 10 DEM 
v tolarski protivrednosti, pravi žup
nik. Načrtujejo, da bodo vse nasled
nje leto zbirali denar ter v naslednji 
zimi že pripravljali les za ostrešje. Če 
bo dovolj denarja, naj bi leta 1995 
pričeli ruššiti stare stavbe in graditi 
nove. Nova stavba bo namreč zrasla 
ob župnijski hiši, na mestu hiše, kjer 
je bil podnajemnik Englaro, kjer so 
drvarnice in bivši senik.

Da so novi prostori še kako jratreb- 
ni, župnik Podbevšek utemeljuje s 
tem, da ima veroučna šola 550 
učencev, ki so razdeljeni v 24 skupin, 
na voljo pa je le ena učilnica. Vsak 
teden se v župnišču srečuje še celoten 
skavtski steg, šest ali več birmanskih 
skupin, mladinska, molitvena in min
istrantska skupina, na vajah pa štirje 
zbori. Občasno se sestaneta še žup
nijski pastoralni svet in 30-članski 
zbor ključatjev. Prav tako v Črnom
lju nujno potrebujejo župnijsko dvo
rano, saj so zaradi sedanje prostorske 
stiske mnoga srečanja in prireditve 
odvisne od vremena. Gradnjo skrom
nega stanovanja za redovnice pa v 
Črnomlju utemeljujejo s tem, da v 
župniji doslej še ne poznajo 
redovništva.

Kako hitro bo torej stekla gradnja 
stavbe, ki je po mnenju župnika in 
dekana Podbevška za črnomaljsko 
župnijo izrednega pomena, bo odvis
no predvsem od pnsjravkov občanov. 
Predračunska vrednost gradnje znaša 
namreč 200 tisoč DEM. V to vsoto pa 
niso vštete prostovoljne oz. brez
plačne delovne ure faranov.

M. BEZEK-JAKŠE

Nuklearna elektrarna Krško, p.o.
Vrbina 12
objavlja prosto delovno mesto:

inženir za razvoj programov - 2 vršilca
POGOJI:
- opravljena VII. stopnja šolanja

(dipl. inž. elektrotehn., dipl. inž. matematike)
- 36 mesecev delovnih izkušenj
- dodatna usposobljenost s področja informatike
- poskusno 3-mesečno delo
Kandidati naj pošljejo svoje vloge v 10 dneh po dnevu objave. 
Odgovore bodo prejeli v 30 dneh po izteku prijavnega roka.

Spomini na leto 1993
Dejstva, da seje v letu 1993 nekomu v Sloveniji rodil nečak, niso 

zabeležili niti v Beli hiši niti v Kremlju. Verjetno tudi pisarna vlade 
Republike Slovenije ni niti z besedo omenila tega za nekega 
državljana izjemno pomembnega dejstva. Gre pač za to, da se tudi 
v letu 1993 visoka politika praviloma ni utegnila zanimati za 
veličastne podrobnosti iz življenja jrasameznega človeka. Zato je 
visoka jralitika toliko bolj delala jrad “krinko” skupnih državljanskih 
in mednarodnih koristi. Na ta način je Amerika izvolila Billa Clin
tona za svojega 42. predsednika. V dobro ljudstva so se v Rusiji uprli 
Jelcinu in iz istega razloga je Jelcin zatrl upor. Narodov blagor je 
imel pred očmi tudi mandatar dr. Janez Drnovšek, ko je letos pred- 
jagal ministre slovenske vlade. V dobro Slovenije menda jrateka- 
jo letos aferaške bitke za igralnice in zaseženo orožje. Za narodov 
blagor gre tudi tistim, ki krojijo jralitiko do kmetov in obrtnikov, 
čeprav so slednji nezadovoljni s to jralitiko. Vsakemu v Sloveniji 
je slo tudi v letu 1993 za nekaj, tudi za drobec nekdanje družbene 
lastnine, ki menda skozi lastninjenje postaja zasebno imetje dom
nevno najboljših posameznikov. Tudi v zvezi s to domnevo visoki 
politiki pogosto niso bile mar pomembne jradrobnosti.

SUZANA GRGURAŠ, zobna a- 
sistentka iz Črnomlja: “Iztekajoče se leto 
je bilo nekoliko boljše od drugih zato, ker 
smo se preselili v novo hišo. Zadovoljna 
sem tudi, da smo ga prebrodili v miru.
Drugače pa se mi zdi, da se ni bistveno 
razlikovalo od preteklih let, predvsem pa 
je bilo dela prav tako veliko kot prejšnja 
leta. V tem letu sem opazila tudi, da se v 
naši državi na vseh področjih počasi 
pomika na boljše, vendar zares zelo 
počasi.”

MARIJA BADOVINAC, gostilni
čarka z Jugorja: “Leto, od katerega se 
jraslavljamo, si bom zajramnila predvsem 
po napredku, ki ga je bilo, tudi v našem 
poslu že čutiti. Vse kaže, da se le otresa
mo krize, ki nas je zajela po vojni v Slo
veniji. Vsekakor je bilo letošnje leto 
boljše od lanskega, čeprav je po drugi 
strani tudi res, da mnogi ljudje še vedno 
ostajajo zagrenjeni in pred sabo ne vidi
jo nobene prave prihodnosti. Vzrok za to 
je zlasti brezposelnost.”

JOŽE ŠINKOVEC, obrtnik iz Leskov
ca pri Krškem: “To leto sem si kot obrt
nik dobro zajramnil. Predvsem po kora
kih, ki jih je vlada naredila in so nekorek
tni do nas obrtnikov. Ne strinjam se s 
politiko, ki hoče povsem onemogočiti 
male obrtnike, medtem ko daje vse 
možnosti za razvoj družbam z omejeno 
odgovornostjo. Leto 1993 mi bo torej 
ostalo v spominu predvsem po 
odločitvah, zaradi katerih se obrtnikom 
slabo piše.”

VLADJCA KEŽMAN, direktorica 
javnega podjetja KOP Brežice: “Za to 
leto je značilno, da je država in z njo vsi 
mi še vedno iskala pot uveljavljanja. Za 
naše podjetje je bilo leto razgibano, saj 
smo širili dejavnost, gradili več novih 
vodovodov, uvedli sistem odvažanja od
padkov za vso občino in se dogovarjali o 
regijski deponiji. V tem letu smo dosegli 
premik naprej, zato upam, da se bo moj 

UPi optimizem v bodoče potrdil.”

DAVID DERNOVŠEK, lastnik pro
dajalne Packa v Sevnici: “Za preteklo 
leto se mi zdi najpomembnejše to, da se 
je naša mlada država še utrdila in je 
delovala kar dobro. Sploh, če se ozremo 
malo naokrog po bivših jugoslovanskih 
republikah pa tudi v primerjavi z vzhod
noevropskimi in srednjeevropskimi 
bivšimi socialističnimi državami, je Slo
venija funkcionirala jravsem zadovoljivo 
in je dajala vtis dokaj urejene, civilizirane 
države.”

NACE KRESAL, kmet iz Velike 
Ševnice: “Podobno kot poprej Peterleto
va vlada tudi Drnovškova vlada ne vodi 
kmetijske politike, s katero bi bili lahko 
kmetje zadovoljni. To navsezadnje tudi 
ni čudno, saj ostajajo zvečine na 
položajih kmetijskega ministrstva isti 
ljudje. Če bo šlo še tako naprej, bodo 
zatolkli ne le majhnega kmeta, ampak 
tudi tako imenovane velike kmete.” 

TONE POTOKAR iz trgovine Bambi 
v Novem mestu: “Najbolj sem vesel, da 
je leto minilo brez večje bolezni v družini 
in da smo se vselili v novo hišo. Vesel 
sem, da me delo preživlja, da se v Slov
eniji po treh letih samostojnosti niti ne 
živi tako slabo. Iz srca si želim, da bi se 
le končala ta kruta vojna v Bosni, pri nas 
pa da bi se v parlamentu bolj uglasili in 
da bi bilo med strankami manj naspro
tij.”

DAMJAN JANEŠ, dijak Gimnazije 
Kočevje: “Za letos mi bo ostalo najbolj 
v spominu prvo mesto Jureta Košitja, saj 
naši smučarji že vrsto let niso dosegli 
podobnega uspeha. Vedno se bom spo
minjal letošnjega astronomskega tabora 
srednješolcev Slovenije na Zaplani. Bilo 
nas je okoli 50 in imeli smo se lepo. Kar 
teden dni smo jranoči opazovali zvezde, 
podnevi pa smo se tudi zabavali. Bilo je 
res nepozabno.”

BOJAN KRAMŽAR, policist iz Rib
nice: “Gotovo mi bo leto 1993 ostalo 
najbolj v spominu po tem, da sem dobil 
prvega nečaka. Med tremi najmlajšimi v 
družini, čeprav nisem več tako mlad.
Zato je bil že skrajni čas, da dobi nekdo 
naraščaj in rodila je sestra. Dogodek smo 
lepo proslavili v družinskem krogu. Zdaj 
bo vse to opisano še v časopisu in bo torej 
veseli dogodek trajen sjramin za vse naše 
sorodstvo, jrasebno pa zame.”
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KMETOVALEC ŠT. 1
SLOVENJ GRADEC - Izšla je že 

prva številka revije Kmetovalec, za 
leto 1994, ki jo izdaja Društvo kmet
ijskih svetovalcev Slovenije, zalaga pa 
Kmetijska založba, d.o.o., Slovenj 
gradeč, Stari trg 278. Poleg uvodnika 
urednika Angreja Goloba je v njej 
objavljena vrsta zanimivih strokovnih 
prispevkov o zaprtih gredah, shran
jevanju sredstev za varstvo rastlin, 
prebujajočem se turizmu na dolenj
skih kmetijah, o razvojnih vprašanjih 
govedoreje, prehrani perutnine, kas
triranju pujskov, žganjekuhi, ekoso- 
cialni politiki v kmetijstvu in drugem.

V METLIKI TEČAJ 
KLETARJENJA

METLIKA - Društvo belo
kranjskih vinogradnikov bo v 
sodelovanju s Kmetijskim inšti
tutom Slovenije tudi to zimo or
ganiziralo začetni tečaj kletar
jenja. 42- urni tečaj bo potekal v 
prostorih Vinske kleti Meltika, 
kjer bo na voljo tudi vsa potreb
na oprema. Tečaj se bo pričel v 
januarju, interesenti pa se lahko 
prijavijo do 10. januarja v Čr
nomlju pri Janku Banovcu, v 
Semiču pri Ireni Plut in v Met
liki pri Martinu Kramariču. Vsi, 
ki bodo tečaj uspešno opravili, 
bodo prejeli spričevalo kletarja. 
Vsi tisti, ki so obiskovali prvi in 
drugi tečaj in niso prejeli spri
čevala temveč samo potrdilo, 
naj oddajo potrdila tajnikom 
podružnic in bodo prejeli tudi 
spričevalo.

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
Zaradi obilne snežne pošiljke je 

bila v ponedeljek tržnica spet bolj 
prazna. Vztrajale so le nekatere bra
njevke, kijih za stojnicami med letom 
tudi najpogosteje videvamo. Ponu
jale so: jajca po 7,12,14 in 18 tolar
jev, krvavice po 400, slivovko 450, sir 
600, fižol 400, kis 80, redkev, kolera
bo, koren po 100, sadne krhlje po 400 
tolarjev. Pri Sadji in zelenjavi smo 
zapisali naslednje cene: cvetača 220, 
ohrovt 115, kisla repa 110, solata 150, 
radič 170, hren 350, orehi 1.000, po
maranče 90, limone 60, pmandarine 
85 in česen 250 tolarjev. Pri Djeladi- 
niju so veljale: pomaranče 80 do 100 
tolarjev, mandarine 110, solata 160, 
jabolka 50, limone 140, hruške 142, 
grozdje 228, orehi 840, rozine 286, 
fižol 208, paprika 325, paradižnik 
280, dateljni 180 in arašidi 250 tolar
jev.

Kmetijska svetovalna služba danes
O vlogi in organiziranosti svetovalne službe na splošno in v naših razmerah

(Nadaljevanje iz prejšnje številke)
Cilji kmetijske svetovalne službe so 

usklajeni s strategijo razvoja kmetijst
va poedine občine in Slovenije. Ka
žejo se predvsem v vračanju dohod
ka na kmetijah z zmanjševanjem 
stroškov pridelave in prireje, v pove
čanju splošne in strokovne usposo
bljenosti kmetov in njihovih družin, 
usmerjanju celotnega razvoja po
deželja, uvajanju take pridelave in 
prireje na kmetijah, ki ohranjajo 
ekološko ravnovesje in rodovitnost 
tal, usklajevanju pridelave in prireje 
z naravnimi danostmi in trgom, kre
pitvi samozavesti in družbene po
membnosti kmetov, zagotavljanju 
ustrezne izobrazbe in stalnega stro
kovnega usposabljanja svetovalcev.

In zakaj je postala svetovalna slu
žba samostojna državna ustanova v 
okviru ministrstva za kmetijstvo in ne 
deluje več kot pospeševalna služba v 
okviru zadrug?

Pospeševalec je kot zadružni usluž
benec pospeševal predvsem tisto ko
operacijsko proizvodnjo, ki je bila 
zanimiva za zadrugo. Kot svetovalec 
svetuje za vso proizvodnjo, kije tržni) 
zanimiva, torej svetuje vsem kmeti
jam, tudi če niso organizirane v za
drugi. Pomeni, da svetovalec deluje 
z vsemi kmeti in s svojim strokovnim 
delom poskuša spreminjati znanje, 
vedenje in zanimanje ljudi, kar vse 
vpliva na kmetove odločitve in njegov 
uspeh. Rešitev vidi torej v ljudeh in 
njihovem znanju. Svetovalec je pre
našalec informacij in informacije us
merja ter pomaga kmetom ustvariti 
poslovne odnose pri trženju kmetij
skih pridelkov.

Svetovalna služba je nevtralna stro
kovna služba. Ni vezana niti na poli
tične stranke niti na zadružno orga
niziranost. Nekateri občinski usluž
benci bi sicer radi usmerili njeno ak-

Ocena prizadetih: 
še en udarec po 
vinogradništvu

Dodatna obdavčitev je ne
strokovna, nedodelana in 
v nasprotju s strategijo
LJUBLJANA - Državni zbor je, 

kot je znano, po hitrem postopku 
sprejel zakon o posebnem davku 
(trošarini) za alkoholne pijače in cig
arete. Z novim letom bo vsak za
vojček cigaret dodatno obdavčen s 30 
tolarji, z marcem 1994 pa bo treba od 
vsakega litra prodanega vina državi 
dodatno dati 9 tolarjev, od litra žgane 
pijače s 40 volumskimi odstotki alko
hola 300 tolarjev, od pollitrske stek
lenice piva pa 10 tolarjev.

Vinogradniki in vinarji pa tudi up
ravni odbor Zadružne zveze Slove
nije so ta vladni ukrep ocenili kot ne
dodelan, nestrokoven in v nasprotju 
s sprejeto strategijo ekosocialnega 
razvoja kmetijstva. Dodatna davčna 
obremenitev bo zavrla že tako skrom
no obnovo vinogVadništva in bo pri
zadela najmanj 20.000 kmečkih dru
žin, ki se ukvarjajo z vinogradništ
vom povečini na absolutnih vinogra
dniških legah, neprimernih za druge 
kmetijske panoge, in ki že tako in 
tako živijo na revnejših območjih Slo
venije.

tivnost le v izdelovanje programov, s 
katerimi bi pridobili kar največ re
publiških sredstev. Po tem naj bi celo 
merili njihovo sposobnost in aktiv
nost.

V svetovalni službi, pa tudi pri 
kmetih, prevladuje prepričanje, ki 
izhaja iz temeljne naloge svetovalcev, 
da je usmerjanje vseh sredstev, ne 
glede na njihov vir, v skladu s progra
mi tam, kjer bodo dosegla največjo 
učinkovitost. To je državni in občin
ski interes, zato v večini občin in v 
državi svetovalna služba sodeluje pri 
programiranju in porabi vseh sred
stev. Vendar tu ne nestopa kot ad
ministrator in podaljšana roka neka
terih upravnih struktur, temveč kot 
samostojen subjekt, ki deluje po spre
jetem programu.

Kmetijsko svetovanje je brezpla
čno, brezplačni pa so tudi ureditveni 
in ivnesticijski programi za kmetije 
ter razne strokovne ekskurzije. Res 
pa je, da razmišljamo o nujnosti pri- 
dobivanja dohoaka v svetovalni slu

Radiometrija 
prinaša v

kmetijstvo “čudeže”
Naprava, ki daje rastlinam 

kozmično energijo
Naj se sliši še tako neverjetno 

in čudežno: radiometrija ima 
svoj vpliv v kmetijstvu, to so do
kazali mnogi poizkusi z napra
vo piramidne oblike z oznako 
IRM-2P, ki sojo naredili na lju
bljanskem Inštitutu za radiome- 
trijo, preizkušali pa tudi na Bio
tehniški fakulteti. Novost so že 
patentirali, njeno bistvo pa je v 
tem, da zagotavlja rastlinam 
dodatno kozmično energijo 
(7200 BE) in jih z njo okrepi v 
rasti in odpornosti.

Z novo radiometrično napra
vo so po trditvah Martine Zupa
nčič iz žalskega Hmezada, ki je 
testiranje vodila, v nasadih hme
lja dosegli 12 odst. večji pridelek 
hmelja. Rastline so uspešneje 
rastle, ker jih je ogrožala kar tri
krat manjša okužba z listnimi 
ušmi, zato je bilo na rastnih vr
šičkih manj motenj, večja pa je 
bila tudi odpornost proti susi. Se 
večje ugodne učinke je pokazal 
poskus na algah v limnološki 
postaji na Bledu, kjer je bil s po
močjo kozmične energije pri
rastek biomase kar trikrat večji 
kot običajno.

Napravo IRM-2P so namestili 
tudi na Jatini farmi piščancev in 
z njeno pomočjo dosegli manjši 
pogin živali. Ugodno je delova
la tudi v krompirjevih nasadih, 
kjer je pripomogla do bolj glad
kih kožic gomoljev. Sodelavca 
inštituta sta patent preizkusila 
tudi v nasadih kavovca v Brazi
liji in trdita, da sta z njegovo po
močjo odpravila škodljivo por- 
delost kavinih listov.

Skratka: dovolj razlogov, da se 
za novost zanimajo že v širnem 
svetu, vsekakor bolj kot pri nas, 
kjer smo do novotarij ponavadi 
ravnodušni, če ne celo posmeh
ljivi. (Tehnične in tehnološke in
formacije)

žbi, kar pomeni, da bi v tem primeru 
v bodoče svetovalna služba svoje us
luge tudi zaračunavala.

Namesto zaključka: Svetovanje in 
svetovalna služba sije v teh letih šele 
utrla pot med naše kmete in se pri
bližala po svoji funkciji zahodnoev
ropskim državam. Ima še veliko po
manjkljivosti. Zato jo bomo dogra
jevali in oblikovali le s skupnimi 
močmi vseh, ki jim je do tega, da čim 
bolj uspešno opravi svoje poslanstvo. 

Kmetijski zavod Ljubljana 
oddelek svetovalne službe 

vodja:NIKO POŽEK, dipl.inž.agr.

Za vzpon zadruge
Na Kočevskem je nujna 

poživitev zadružništva, to 
pa je naloga vseh

KOČEVJE - Do decembra 1960. 
leta so na območju kočevske občine 
obstajale in delovale Kmetijske za
druge Struge, Predgrad, Banjaloka, 
Fara, Osilnica in Kočevje, kasneje pa 
so se vse pripojile h KZ Kočevje, le
ta pa se je pozneje združila s KGP 
Kočevje. Ukinitev manjših kmetij
skih zadrug, ki so sicer uspešno de
lovale, je pomenilo za pripadajoča 
krajevna središča nazadovanje. Kme
tijski zadrugi Kočevje in pozneje 
Kmetijskemu gozdarskemu posestvu 
z obratom Kooperacije ni nikoli us
pelo povezati maloštevilnih kmetov 
tako, kot sojih povezovale ukinjene 
kmetijske zadruge.

Vodstvo sedaj delujoče kmetijsko- 
gozdarske zadruge se zavzema, da bi 
poživili zadružništvo na območju ce
lotne občine. Menijo, da je to tudi 
naloga političnih strank, vodstva 
občinske skupščine ter ostalih orga
nov, saj gre za območje, ki so de
mografsko ogrožena, mnoga naselja 
pa se nahajajo ob državni meji.

V. D.

V METLIKI POSKUSNI 
NAMAKALNI CENTER

METLIKA - Ministrstvo za kmet
ijstvo je letos sprejelo odločitev, da v 
Sloveniji postavi dva poskusna na
makalna centra, in sicer v Prekmur
ju in v metliški občini. V Metliki bo 
takšen center v Mestnem logu na 30 
hektaijih njiv, ki so last mesta. V tem 
poskusnem namakalnem centru 
bodo lahko vsi potencialni investitor
ji, uporabniki, izvajalci in proizvajal
ci namakalnih sistemov dobili vse 
potrebne informacije in odgovore na 
svoja vprašanja.

SAD ŠT. 12
KRŠKO - Izšla je zadnja letošnja 

številka revije za sadjarstvo, vino
gradništvo in vinarstvo. V njej pišeta 
inž. Milko Krajnc in inž. Neva Zibrik 
o izvozu slovenskih jabolk, inž. Mile
na Jazbec p novejših kultivarjih jab
lan, Italo Žulič o zaščiti geografske
ga porekla oljčnega olja, inž. Tatjana 
Zaberl o vplivu suše na kakovost ja
bolk, inž. Rastko Temen o novi nem
ški sorti vinske trte po imenu phoe- 
nix in dr. Jože Colnarič o mednarod
nem krožku o zatravljanju vinogra
dniških tal. •

• Vino je eden najboljših ambasa
dorjev naše dežele. (Madon)

Kmetijski nasveti
Ried ni samo sejem želja

V Riedu na Avstrijskem je že dolga leta ugleden kmetijski sejem, ki 
ga radi obiskujejo tudi naši strokovnjaki in kmetje. Sejem daje velik 
poudarek hlevski opremi, upoštevaje pač, da je živinoreja v alpskih 
deželah najpomembnejša kmetijska panoga. Kot poroča mag. Ivo 
Kuder iz celjske kmetijske svetovalne službe, je letošnji septembrski 
sejem prinesel nekatere novosti, ki bodo zanimale tudi naše rejce.

Pri vezani reji krav so se uveljavile naslednje mere stojišč: dolžina 180 
cm in širina 120 cm, krmne pregrade pri prosti reji pa so visoke 140 
cm. Za hlevska tla priporočajo les, glinasto opeko in gumirane pon
jave, ki se dobro prilegajo, nikakor pa ne betona. Molzišča so ločena 
od hlevov, za molžo pa uporabljajo elektronske sisteme. Kot posebno 
novost so na sejmu prikazali molzišče “side by side”, v katerem krave 
molzejo od zadaj, ki pa za naše razmere ni priporočljivo.

V Riedu so poleg mnogih drugih novosti pokazali priprave za 
zračenje in zgoščevanje hlevskega gnoja in gnojevke, predstavili pa so 
tudi vakuumske črpalke z vodo namesto olja, kar je ekološko mnogo 
bolj sprejemljivo. Za naše rejce, ki jih bo z novim letom doletela še 
strožja (evropska) zahteva glede dovoljenega števila mikroorganizmov, 
bi bili zanimivi tudi sodobni hladilni bazeni, ki z računalniško voden
im hlajenjem naglo ohladijo mleko od 34° na 4°C, itd.

Seveda ni, da bi govorili o ceni najnovejših naprav, ki so našim kme
tom spričo poslabšanega ekonomskega položaja večini dosegljive samo 
v sanjah. Ostane le upanje, da bo kdaj bolje. In resnici na ljubo, obsta
jajo tudi možnosti, da z izdelanimi investicijskimi programi (CRPOV 
- celostni razvoj podeželja in vasi!), kijih pomaga pripraviti kmetijska 
svetovalna služba, kmetija lahko pri svoji modernizaciji pride do 
državne pomoči. To še posebej velja za demografsko ogrožena 
območja, ki so iz znanih vzrokov deležna posebne pozornosti) seveda 
če tudi kmetovalci pokažejo potrebno ekonomsko zmožnost, priprav
ljenost in voljo do posodobljanja kmetij.

Inž. M. L.

STEFANOVO - Pri cerkvici sv. Štefana na Vranju je v nedeljo, na Štefanovo, 
sevniško konjerejsko društvo prvikrat pripravilo blagoslov konj. Pri žrebarju Fran
cu Požunu v Lončarjevem Dolu naj bi se zbralo okrog 40 konj, a snežni metež je 
njihove gospodarje prisilil, da so si zvečine premislili. Še tisti, ki se niso izneverili 
sv. Štefanu, zaščitniku živali in posebno konj, so, predrto je kolona krenila, poiskali 
zavetje zase in za konje v hlevu Kozinčevih na Marofu. Tamkaj so mokre živali 
zdrgnili s slamo, jih pokrili z dekami in lepo okrasili. Zvrnili so še kakšen kozarček 
domače kapljice za ogrevanje. Na to “doping kontrolo" z vsebino pletenke ni 
pozabil Janez Vidrih z Blance, vajeti 4-letne Miše pa je Vidrih zaupal hčerki Kle
mentini. 42-letni Stane Klenovšek in njegov 17-letni sin Stane sta pripeljala svo
ja Sokola najdlje, iz Podogorice, izpod Lisce, iz bližnjega Stržišča sta prijezdila 
Karel in Roman Zveglič. In ko je naposled deveterica najbolj vztrajnih konjere- 
jcev prijezdila na Vranje, jih je tam pričakalo nekaj deset domačinov in sorod
nikov s transparentom: “Sv. Stefan, prosimo te vsi, da bi naši konji zdravi b 'li. ” 
Konjerejce, med katerimi je bil tudi predsednik društva Janez Nunčič iz Okrog
lic, ki pa ni pripeljal svojega konja, marveč je za povodec vodil konja žrebarja 
Franca Požuna iz Lončarjevega Dola, je pozdravil sevniški dekan Anton Hri
bernik. (Foto: P. Perc)

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL...

Ureja: dr. Julij Nemanič
Praznično vino

Praznovanje božiča je poteka
lo letos še bolj doživeto in tako 
dalo več ljudem duhovne vsebine 
za razmišljanje in duševno ple
menitenje. Tisočletna tradicija 
mu je dala veliko kulturno os
novo, ki jo v drobcih čutimo ob 
cerkvenih obredih, koncertih z 
božičnimi pesmimi, v filmih o 
Kristusu itd. Ob teh razmišlja
njih se mi kar silijo besede ob
žalovanja, da so bile generacije 
ljudi v naši bližnji preteklosti pri
krajšane za svobodno doživljanje 
tega velikega družinskega praz
nika.

K žlahtnim praznikom sodi tu
di vse, kar najboljšega premore
mo. Najboljša naša vina so tudi 
žlahtne pijače, ko nam pomaga
jo pričarati praznično vzdušje. 
Kaj smo letos pridelali? Tudi ve
liko žlahtnga vina, ki nas ob praz
ničnih in svečanih trenutkih os
rečuje in razveseljuje s svojo en- 
kratnostjo vonja in okusa. Vsak 
letnik omogoča nove vinske 
“unikate”. Sonce sije vsako leto 
nekoliko drugače, padavine so 
razporejene tudi vsako leto dru
gače. Eno leto je bolj ugodno za 
nekatere sorte, za nekatere vino
rodne lege, drugo leto se razme
re spremenijo in prilika je več 
doseči na drugih legah in z dru
gimi sortami. Zato je toliko raz
nolikosti, različnosti vsako leto 
ob pokušanju vin in ta različnost 
daje vinogradnikom s posluhom 
priložnost, da se izkažejo. Umet
nost posameznika lahko pride 
do izraza in tako prihajajo od
ličja kot zlate medalje, šampioni, 
razni naslovi, toda ne v števil
čnem krogu vinogradnikov. Po
javljajo se od časa do časa nova 
imena, kar je razveseljivo, kar je 
znak napredka, toda še vedno 
prevladujejo taka, ki pridelajo 
solidno kakovost, ni pa dovolj 
izraženih značilnosti sorte, letni
ka, premalo odličnosti. To po
meni, da smo preblizu povpre
čja.

SSftTf

Krivda ni samo pri vinogradni
kih. Premalo se še vedno ceni in 
plača kakovost. Za božič in Sil
vestrovo ponavadi globlje se- 
žemo v žep, zato bi bilo najmanj 
kakovostno vino na mizi, bodisi 
doma ali na javnih praznovanjih. 
Gostinstvo lahko veliko pripo
more k silvestrski vinski ponud
bi. Namiznega vina ali brizganca 
ne bi smeli streči ob čakanju no
vega leta. To bi moralo postati 
železno pravilo, ki bi dajalo ug
led tako gostinskemu delavcu 
kot gostu.

Vinska zdravica je obvezni ses
tavni del velikih dogodkov, ve
likih praznikov. Vino je edina pi
jača, s katero se sme naždravlja- 
ti. Svečanosti, ki jo ob zdravici 
začutimo, estetika samega obre
da, kot lep zven kozarcev, iskren 
pogled iz oči v oči, vzvišen na
men zdravice, kot posvetitev ne
kemu pomembnemu dogodku, 
izraz dobronamernih želja, izraz 
pozornosti do vsakega udele
ženca v zdravici, se mora zak
ljučiti s požirkom res žlahtnega 
vina (izpitje kozarca na dušek ali 
eks je znak neokusa). Zato vsa
ko vino ni primerno za zdravico. 
Izbiramo med boljšmi vini, da 
sodelujoči ob uživanju požirka 
res občutijo, da gre za resen do
godek, da je zdravica opomnik, 
da je ne smemo sprejeti kot av
tomatizem, ki nam ne dovoli, da 
bi sploh videli oči ljudi, s kate- 
rmi sodelujemo v zdravici. Po
budnik zdravice mora tudi ve
deti, kako vino bo izbral, da se ne 
blamira. Zato, dragi vinogradni
ki, pridelajte čimveč takega vina, 
da bo za zdravico. Ko prodajate 
vino gostincu, mu tudi poudar
ite, daje to vino kakovosti, ki se 
lahko ponudi za zdravico, zato 
zasluži višjo ceno.

V letu 1994 vam želim, drage 
bralke in bralci, predvsem zdrav
ja, splošno zboljšanje razmer, da 
bomo čez leto, ko si bomo 
nazdravljali, vsi verjeli v boljši 
jutri. Na našo skupno srečo!

Dr. JULIJ NEMANIČ

OBVESTILO KMETOVALCEM!

Kmetovalce iz Občine Novo mesto obveščamo, da nas je Mini
strstvo za kmetijstvo in gozdarstvo obvestilo o ukrepih za sana
cijo škode po suši v letu 1993.
Svetovalci Javne kmetijske svetovalne službe sprejemajo na
ročila za nakup regresiranega ječmena in račune od nakupa 
voluminozne krme od 3. do 15. januarja 1994.
Ječmen (polna cena je 13,60 SIT/kg) bo na voljo v Mešalnici v 
Kočevju in bo regresiran po ceni 5 oz. 10 SIT/kg glede na sku
pino prizadetih ob prijavi konec septembra.
Dodatna navodila dobite pri svetovalcih in na Sekretariatu.

Sekretariat za
kmetijstvo in gozdarstvo Občine Novo mesto

srečno in uspešno v letu 1994

HELENA MRZUKAR gospodinjski kotiček

Cas za siljenje radiča
Ko smo jeseni načrtovali, kaj vse 

bomo od zelenjave shranili bodisi 
v skrinjo, klet, zasipnico ali tunel, 
smo nekaj vrst zelenjave pustili kar 
na vrtu, in če ne bo snega, bomo z 
vrta pobirali por, brstični ohrovt, 
motovilec in črni koren. Če bo 
mraz in sneg, pa bo najbolje pre
nesti brstični ohrovt v primerno 
klet in ga prekriti s folijo. Na steb
lih pustimo le zdrave glavice, ki jih 
lahko trgamo kar daljši čas. Glavice 
brstičnega ohrovta lahko tudi za
mrznemo.

Če nas je jesensko deževje pre
hitelo, lahko sedaj presadimo v 
cvetlični lonček korenine peteršilja 
in postavimo v svetel in topel pros
tor. Enako lahko storimo tudi z ze
leno. Sedaj je primeren čas za si
ljenje radica. Najbolj enostavno je, 
če posamezne korenine radiča zlo
žimo v zabojček, visok največ do 20 
cm. Kako na gosto bomo zložili 
korene, je odvisno od razvejenosti. 
Ko zabojček napolnimo, korene 
temeljito prelijemo z vodo in za

bojčke postavimo v topel in zatem
njen prostor, da se razvijejo nežni 
listi, kijih sproti trgamo. Za siljen
je je najbolj primerna sorta \vitloof 
ali belgijski radič. Glede hranilne 
vrednosti ga cenimo zaradi C in A 
vitamina ter mineralov kalija, fos
forja, kalcija in magnezija. Celo 
rastlino lahko dobro izkoristimo, 
ker nima odpadnih delov. Pred pri
pravo ga operemo pod tekočo vo
do, razpolovimo in narežemo na 
koščke. Če ga pustimo stati dlje 
časa, ga pokapljamo z limoninim 
sokom.

Pripravimo svežega v solati, ku
hanega, dušenega, pečenega in 
skupaj s paradižniki, šampinjoni, 
kitajskim zeljem in papriko. Okus 
mu popestrimo z orehi, sirom, trdo 
kuhanimi jajci in smetano, mešamo 
pa ga tudi z bananami, pomaran
čami, grozdjem, jabolki in kivijem. 
Tudi ostale vrste radiča so cenjena 
zimska zelenjava, ki vsebuje gren
čico, ta pa ugodno vpliva na pre
bavo in izločanje vode iz telesa.
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1 IZ NtkŠIH OBČIN mi IZ NKŠIH OBČIN
Vlada banki izmerila sposobnost
Novomeški izvršni svet očitni LB Dolenjski banki d.d. Novo mesto neustrezen odnos 

do slabih podjetij - Tobit namesto TOB - Kaj bo z nekaterimi drugimi podjetji?

NOVO MESTO - Novomeški izvršni svet je na eni zadnjih letošnjih sej 
oblikoval stališča do sanacije novomeških podjetij. Stališča ne skrivajo za
skrbljenosti novomeške vlade nad razmerami, ki določajo usodo podjetij v 
občini.

Pogledi izvršnega sveta se v neka
terih točkah bistveno razlikujejo od 
politike Ljubljanske banke, Dolenj
ske banke, d.d., Novo mesto. Izvršni 
svet se sicer ni želel opredeljevati, ali 
je bilo rangiranje vseh podjetij v ban
ki v skladu z rizičnostjo plasmajev.

Meni pa, da bi banka ob dosled
nejšem upoštevanju dejanskega sta
nja v nekaterih podjetjih, ki so po
slovala z izgubo, bila nesposobna 
plačevati svoje obveznosti ali ki so 
izvajala sanacijo, morala razporediti 
ta podjetja v znatno nižje bonitetne 
razrede. To bi spremenilo tudi raz
merja rizičnih naložb v banki in 
odnos do sanacije banke. Glede na 
odločitve banke o kategorizaciji pod
jetij je izvršni svet pričakoval, da bo 
finančna ustanova normalno servi
sirala vsaj podjetja iz višjih bonitetnih 
razredov in da ne bo predlagala 
stečajev, prisilnih izteijav in prodaje 
premoženja. Banka po menju iz
vršnega sveta ni bila prepričana, da 
podjetja poslujejo zanesljivo, zato je 
svoje terjatve zavarovala s hipoteka
mi na premoženje. Tako ravnanje 
banke pa - tako novomeški izvršni 
svet - otežuje ali celo onemogoča 
učinkovito sanacijo podjetij.

Med podjetji, glede katerega se 
občutno razhajajo mnenja izvršnega 
sveta in banke, je šolski primer To
varna obutve Novo mesto. Izvršni 
svet je v stališča med drugim zapisal, 
daje 'POB Novo mesto zaradi nasta
lih razmer v državi in nekaterih slabih 
odločitev prejšnjega vodstva zašla v 
težave. Tovarna je sestavila načrt 
sanacije in plačevanja dolgov, ki gaje 
izvršni svet podprl, banka pa je zavr
nila in za TOB predlagala začetek 
stečajnega postopka.

Izvršni svet posebej poudarja, daje

LB, Dolenjska banka, d.d., Novo 
mesto povečala svoje terjatve do To
varne obutve Novo mesto na račun 
visokih obrestnih mer in vzpostavila 
hipoteko “zgolj z obnovo starih, že 
zapadlih kreditov, in to celo v obdo
bju, ko je bil zaradi izjemnih razmer 
sicer upoštevan sklep vlade Repub
like Slovenije o začasni odložitvi 
stečajev”. Izvršni svet je to ugotovitev 
pospremil z informacijo, da ima ta 
banka “že od leta 1990 izkazano v 
bilancah nevalorizirano ustano
viteljsko vlogo TOB v višini 4,7 mio. 
SIT, katere revalorizirana vrednost bi 
morala znašati vsaj 35 mio. SIT. De
jstvo je tudi, da ima LB, Dolenjska 
banka, d.d., Novo mesto, na sodišču 
vlogo za registracijo ’bypass’ firme

Tobit, in sicer na sedanjem sedežu 
TOB Novo mesto.”

Banka, ki ima hipoteko nad TOB 
Novo mesto, je nedavno glasovala 
proti prisilni poravnavi. Izvršni svet je 
presodil, da bi banka z uveljavitvijo 
ločitvene pravice lahko dosegla pro
dajo omenjene tovarne, kar bi “ogro
zilo obstoj programa in blagovne 
znamke, negotova pa bi bila tudi uso
da 240 delovnih mest”. Zato se je 
novomeški izvršni svet zavzel za to, da 
se tudi med banko in TOB sklene 
prisilna poravnava. Če banka na to ne 
bo pristala, bo zanjo veljala zahteva 
novomeškega izvršnega sveta, da 
predloži občinski vladi poslovno 
strategijo za podjetja TOB, Adrio 
Caravan, Novoles in Gorjanci in 
odgovori, kaj bo v bodoče z 
zdajšnjimi delavci teh podjetij.

M. LUZAR

ČASTNA OBČANA - Za častna občana Novega mesta so imenovali dva 
znana in zaslužna novomeška profesorja: Janka Jarca in Matjana Dobovška. 
Na slovesni podelitvi listine je prof. Dobovšek (desni) obudil spomine na 
začetek njunega znanstva in prijateljstva, ki sega v leta pred drugo svetovno 
vojno, ko sta poučevala na novomeški gimnaziji. (Foto: A. B.)

Lions klub pomaga šoli
OS Dragotina Ketteja v Novem mestu darilo - Lions 
klub in tudi Krka, dolgoletna sponzorja - Zahvala

NOVO MESTO - Lions klub 
Novo mesto je 23. decembra po
daril Osnovni šoli s prilagojenim 
programom Dragotina Ketteja v 
Novem mestu darila v vrednosti 
lOO.(KK) tolarjev. Ta osnovna šola 
ima sicer tudi dolgoletnega spon
zorja v Krki, tovarni zdravil, Novo 
mesto. Kot so povedali ob iz
ročitvi darila Lions kluba, Krka 
izraža zadovoljstvo nad odlo
čitvijo Lionsa, da pomagajo OŠ 
Dragotina Ketteja.

Pomoč tej osnovni šoli, ki jo je 
v četrtek izročil Lions klub, spa
da v eno od treh človekoljubnih 
akcij, ki se jim posvečajo člani 
kluba. Drugi dve akciji junija u-
stanovljenega Lions kluba sta v 
prvem letu delovanja pomoč obo
lelim za mulliplo sklerozo in boj
proti slepoti in slabovidnosti.

Klub bo v marcu 1994 izvedel 
novo akcijo v korist OŠ s prilago
jenim programom Dragotina 
Ketteja, kot je pred dnevi oblju
bil Štefan David iz Lions kluba.

Takrat bo šoli izročil opremo v 
vrednosti 10.000 nemških mark.

L. M.

• Učenci OS Dragotin Kette so se 
toplo zahvalili Lions klubu za 
darilo. Iz te šole so poslali tudi 
javno zahvalo, ki sc v povzetku 
glasi: Učenci in delavci novo
meške OŠ Dragotina Ketteja z 
neizmerno hvaležnostjo čestita
mo Milici Jakopin za priznanje 
za dolgoletno nesebično in ljubez
nivo delo z otroki drugačnega vi
deza, mišljenja in ustvarjanja. V 
mnogih letih nas ni niti enkrat 
pustila ob strani, tako da se nis
mo počutili odrinjene. Tudi po
kroviteljski odbor Krke, tovarne 
zdravil, ne bi obstajal brez nje
nega imena, kije za nas na prvem 
mestu kot razpoznavni znak 
spoštovanja. Z gospo Milico je 
povezana prekrasna misel Willia- 
ma VVordstvvortha: “Najboljši del 
človekovega življenja so njegova 
dela dobrote in ljubezni.”

DARILO ZA ŠOL/IRJE - ‘‘Današnja pomoč Vaši šoli naj bo tudi 
kanček sonca na vaših obrazih in spoznanje, da tudi Vi živite z nami." 
V znamenju teh besed, kijih je zapisal Štefan David iz I.ion.s kluba 
Novo mesto, je minila tudi četrtkova obdaritev gojencev OŠ Dragoti
na Ketteja v Novem mestu. Darila, kijih je klub izročil šoli, so kot 
vedno pridobili s pomočjo sponzorjev in donatorjev. Učenci so ob 
pomoči delavcev šole pripravili v zahvalo za dobljena darila lepo pro
slavo. (Foto: L. M.)

BALKAN ZUR IN 
RITMO LOCO

OTOČEC - Danes zvečer bo v Clu- 
bu diskoteke Balkan žur prireditev, 
na kateri bodo obiskovalci lahko ple
sali in poslušali glasbo ansamblov 
Bijelo dugme, Ribja čorba, Plavi or- 
kestar, Bajago in druge. V petek ob 
eni uri ponoči se bo pričel novoletni 
žur, sobota pa bo v znamenju ansam
bla “Ritmo loco”.

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 1. januarja, bodo odprte nasled

nje prodajalne živil:
• Novo mesto:
od 8. do 19. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 18. ure: trgovina Darja, Ljubljanska 27 
od 7. do 20. ure: market Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka 
Gruma
od 7.30 do 13. ure: trgovina Brin, Trdinova ulica 
od 7. do 19.30: trgovina Vita • mlečni diskont, 
Šmihel
od 7. do 14.30: mini market Maja, Bučna vas 
od 7. do 19. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna 
vas
od 7. do 19. ure: samopostrežba Azalea, Brus
nice
od 7.30 do 14. ure: mini market Pri kostanju, 
Prečna
od 8. do 16. ure: mini market Perot Stopiče 
od 8. do 20. ure: Perko, market v Sentpetru 
od 8. do 18. ure: Urška, Uršna sela

V nedeljo, 2. januarja, bodo odprte nasled
nje prodajalne živil:
• Novo mesto: od 8. do 11. ure: Dolenjka, 
Samopostrežba, Glavni trg
od 8. do 11, ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 12. ure: trgovina Darja, ljubljanska 27 
od 8. do 13. ure: market Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka 
Gruma
od 8.30 do 13. ure: trgovina Brin, Trdinova ulica 
od 7. do 19.30: trgovina Vita - mlečni diskont, 
Šmihel
od 8. do tl. ure: mini market Maja, Bučna vas 
od 8. do 12. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna 
vas
od 8. do 12. ure: samopostrežba Azalea, Brus
nice
od 7.30 do 11. ure: mini market Pri kostanju, 
Prečna
od 8. do 12. ure: mini market Pero Stopiče 
od 8. do 12. ure: Perko, market v Šempetru 
od 8. do 12. ure: Urška, Uršna sela

Podpora novi 
lokalni 

samoupravi
V Šmarjeti o bodočih 

občinah - Pripravljenost

ŠMARJETA - Tu so se 21. de
cembra sestali predstavniku kra
jevnih skupnosti Šmarjeta, Škoc
jan in Bela Cerkev. Najprej so 
zasedali sami, v nadaljevanju seje 
pa se jim je pridružil Tone An
derlič, poslanec državnega zbora, 
predsednik parlamentarne ko
misije za volitve in imenovanja in 
član komisije za lokalno samou
pravo. Skupaj z Anderličem je 
prispel na “šmarješki vrh” tudi 
Jože Derganc, predstavnik novo
meškega občinskega izvršnega 
sveta.

Anderlič, ki je tega dne 
sodeloval v državnem zboru pri 
sprejemanju zakona o lokalni 
samoupravi, je navzoče seznanil z 
načrtovanim preoblikovanjem 
sedanjih občin in z možnostmi 
delovanja lokalne samouprave v 
prihodnje. Med drugim je menil, 
da kar 80 odst. bodočih občin ne 
bo zmoglo pokriti vseh svojih 
stroškov. Državni poslanec je v 
Šmarjeti izrazil domnevo, da so 
sedanje krajevne skupnosti “v 
tem koncu” verjetno že dogovor
jene o tem, kako bodo organi
zirane v prihodnosti.

Škocjan je že izdelal svoj delov- 
ni načrt za prihodnost, ko bo 
lokalna samouprava delovala po 
novem. To je na sestanku v Šmar- 
jeti 21. decembra povedal v 
prepričljivem tonu Janez Povšič, 
predsednik KS Škocjan, ene 
najuspešnejših krajevnih skup
nosti. Podobna zagotovila je bilo 
čutiti tudi v besedah drugih 
razpravljalcev na šmarješkem se
stanku. Navzoči so zvečine pozi
tivno ocenili predvidene spre
membe lokalne samouprave in 
so meniU, da bodo v novih ob
činah državljani lahko učin
koviteje odločali o skupnih za
devah lokalnega pomena.

M. LUZAR

Gradnja 
gozdnih cest 

povsem zastala
Namesto prejšnjih 30 

km le 1,5 km
NOVO MESTO - Gradnja 

gozdnih cest se je na območju 
GG Novo mesto tako rekoč us
tavila. V prejšnjih letih so zgra
dili 10 do 30 km gozdnih cest na 
leto, leta 1993 pa komaj kilome
ter in pol. Seveda to ne velja sa
mo za GG Novo mesto, ampak 
za celo Slovenijo, kjer so gozdar
ji včasih zgradili tudi prek 300 
km cest na leto, letos pa komaj 
desetino tega. Poleg tega je tudi 
denarja za vzdrževanje gozdnih 
cest v zasebnem sektorju veliko 
manj, saj država prispeva komaj 
za polovico normalnega vzdr
ževanja. Nasploh vse dejavnos
ti v gozdovih pojenjujejo, zlasti 
močno so se zmanjšale naložbe, 
negovalnih del v zasebnih goz
dovih, ki so jih včasih opravljali 
gozdaiji, sedaj pa naj bi jih last
niki, tako rekoč ni več.

Edina stvar, ki seje v zadnjem 
času v gozdovih izboljšala, je 
upad črnih sečenj. Grozljiva mo
rija v gozdovih, ki je trajala tri 
leta, je ponehala. Poznavalci tr
dijo, da potem, ko so lastniki ali 
njihovi sorodniki iz gozda pote
gnili potreben denar za nakup 
stanovanj.

J A. B.

PREDAVANJE O 
BIOENERGIJI

NOVO MESTO - V sredo, 5. 
januarja 1994, bo ob 18. uri v 
Zavarovalnici Tilia na Cesti hero
jev predavanje Bioenergija v 
človeku in na Zemlji. Beseda bo 
tekla o zgradbi človeškega bioe- 
nergijskega telesa, o njegovi po
vezanosti s fizičnim telesom, o os
novnih značilnostih bioenergije 
in o tem, kako lahko zavestno 
uravnavamo energijski pretok v 
lastnem telesu. Predavanje 
pripravlja Center za duhovno kul
turo iz Ljubljane.

O NOVIH OBČINAH - Poslanec Tone Anderlič (drugi z leve) je prispel na 
večerno zasedanje lokalnih voditeljev v Šmarjeti naravnost s seje državnega 
zbora. V opravičilu za svojo zamudo je dejal, da so udeleženci šmarješkega 
sestanka najverjetneje prvi v Sloveniji, ki so tega dne dobili iz prve roke infor
macijo o pravkar sprejetem zakonu o lokalni samoupravi. Na fotografiji po
leg Anderliča: prvi z leve Janez Kerine, predsednik sveta KS Šmarjeta, tretji z 
leve Janez Povšič, predsednik sveta KS Škocjan. (Foto: L. M.)

Krkina Zdravilišča so zdrava
Letošnji prihodek 25 milijonov mark - 300.000 nočitev 

- V Krkini družini še Rimske Toplice

NOVO MESTO - Krkina družba 
Zdravilišča - Dolenjske in Šmarješke 
Toplice, zdravilišče Strunjan, Otočec 
in novomeško gostinstvo - je kar cela 
“tovarna”. In to tako po številu za
poslenih - teh je več kot 500 - kot po 
letnem prihodku, ki ga bodo letos us
tvarili za kakih 25 milijonov nemških 
mark.

Letos bodo v Zdraviliščih zabeležili 
okoli 300.000 nočitev, od tega bo pe
tina tujih gostov. Solidno delo in pos
lovanje Zdravilišč so potrdili tudi tuji 
strokovnjaki, katere so najeli, da so 
pregledali in ocenili njihovi delo. “Po 
njihovi ždiagnozi’ nismo bolni, lahko 
pa bi bili še bolj zdravi,” pravi direk
tor Zdravilišč Vlado Petrovič. “Oce
na je solidna - 3. Da bomo svoje delo, 
poslovanje in ugled še izboljšali, se bo 
tako rekoč vseh 500 zaposlenih do
datno šolalo, izobraževalo in izpopol
njevalo, in to doma in v tujini, za kar 
bomo skušali dobiti tudi mednarodne 
štipendije.”

Medtem ko so letos zaključili eno 
največjih slovenskih turističnih na-‘ 
ložb sploh - izgradnjo Zavetja zdrav
ja v Dolenjskih Toplicah in obnovo 
Kopališkega - bodo prihodnje leto 
zgradili nov zaprti bazen v Šmar
jeških Toplicah in obnovili odprtega. 
Ta naložba bo veljala okoli 2,5 mili
jona mark. Na Otočcu, kamor se tu
ristično življenje vrača z velikimi ko
raki, k čemur je precej pripomogla 
tudi Hitova igralnica, seje število

nočitev povečalo za tretjino, več kot 
pol pa je tujih gostov. Nasploh imajo 
v Zdraviliščih z Otočcem še velike 
načrte, saj naj bi ta lepi košček pos
tal riviera v notranjosti.

Novomeško gostinstvo pa je 
močno “okuženo” z denacionalizaci
jskimi zahtevki. Tako rekoč vsi loka
li so tako ali drugače obremenjeni s 
tem. “Mi bi radi čimprej dali nazaj, 
kar ni našega, da se bo končno vede
lo, čigavo je kaj in koliko je od koga,” 
pravi Petrovič. “Žalostno pa je, da ga 
v Sloveniji ni, na katerega bi se obrni-

• Četrto zdravilišče, ki se ho pri
družilo Krkinim Zdraviliščem, pa bo 
zdravilišče Rimske Toplice, d. o. o.; 
računajo, da bodo pri tem zdravi
lišču najmanj trije partnerji, in si
cer Krku, Republika Slovenija in 
vsaj še eden, za sedaj pa še ne pove
jo, kdo. V obnovitev Rimskih Toplic 
bodo novi lastniki vložili kakih 6 mi
lijonov mark, goste naj bi obnovljeno 
zdravilišče z novim programom za
čelo sprejemati jeseni 1994.

li, da bi dobili 350.000 mark, kolikor 
jc ocenjen naš vložek v višini 30 odst. 
od celotne vrednosti kavarne na Gla
vnem trgu v Novem mestu, ki smo jo 
že vrnili prejšnjim lastnikom oz. nji
hovim dedičem.”

A. B.

TAKO IN DRUGAČE - Kdor res 
kaj velja v Novem mestu, ima velik 
mercedes. Slednji pa ne gre v boks na 
parkirišču na Glavnem trgu, zato ga 
voznik pušča kar na cesti. Policijska 
roka včasih na psihološki pritisk 
javnosti, prisotne v okoliških bifejih, 
tresoč se zatakne listek za vetrobran
sko steklo tega avta na cesti. Včasih 
si roka tudi premisli. Da se preneka- 
teri jugo ali stoenka šibi pod težo za
taknjenih parkirnih listkov, pa je tako 
ali tako znano.

POMOČ - Direktor velike firme v 
Novem mestu je v teh decembrskih 
dneh po radiu zaželel delavcem ve
sele praznike in jim rekel, naj jih nebo 
čuva v novem letu. Sicer se tudi 
večina drugih direktorjev zgodnjega 
slovenskega kapitalizma v glavnem 
požvižga na sindikat in kar je podob
nih zemeljskih ustanov za zaščito de
lavskih pravic.

PISANE PALICE - Ob cesti med 
Brusnicami in Gabrjem ljubitelji in 
vzdrževalci cest to zimo niso zabili 
pisanih palic, ki v tem letnem času 
označujejo skrajni rob ceste. Pisane 
palice so menda pristojni dejavniki 
skurili v gašperčku ali pa jih odložili 
za kak grm, da bodo tam počakale 
pomladi.

GLASBA - Novo mesto uvaja so
doben slog življenja na celi črti. Tako 
je že moderno, da mestne trgovine 
skoraj več ne prodajajo CD plošč s 
klasično glasbo, ki si jo nekateri še 
želijo poslušati za praznike. Tako je 
od klasike Novomeščanom v glavnem 
na voljo samo še Lojzkino petje.

Ena gospa je rekla, da bo župan kot 
krščanski demokrat dal na svojem 
novoletnem sprejemu povabljencem 
mogoče knjigo Naš Tito. Izvršnik, ki 
je bil komunist, je na svojem sprejemu 
dal knjigo o novomeških proštih.

'A.

s«mfk*
V času od 15. do 22. decembra so 

v novomeški porodnišnici rodile: Ana 
Žagar Vranjkovič iz Črnomlja - Evo, 
Ana Bobnar iz Prečne - Anito, Mile
na Fricelj iz Gor. Radencev - Jerneja, 
Tanja Bambič iz Dobravice - Maksa, 
Alenka Lukšič iz Dol. Toplic - Žiga, 
Marija Zupančič z Gor. Polja - Tan
jo, Frančiška Renuša iz Črmošnjic - 
Žiga, Milojka Stojanovič iz Straže - 
Nemanja, Silva Broz iz Krivoglavic - 
Alena, Anica Žagar iz Dol. Grčevja 
- Jerneja, Renata Pršina iz Straže - 
Jurija, Martina Kovačič iz Gabrja - 
Urško, Jelka Rudolf iz Mirne Peči - 
Patricijo, Martina Rus iz Gor. Do
bravice - deklico.

Iz Novega mestu: Mihaela Sprei- 
zer iz Skalickega ulice 9 - Evo, Ves
na Cesar iz Ragovske ulice 6/a - Žiga.

Čestitamo!

Dobimo se na trgu
Na Silvestrovo spet novo

letno srečanje na Glavnem 
trgu v Novem mestu

NOVO MESTO - Veseli de
cember se počasi izteka. Organi- 
zatorji pri občinski Zvezi pri
jateljev mladine bodo na Silves
trovo ob pol enih ponoči na Gla
vnem trgu pripravili še zadnjo 
od 50 prireditev, kolikor jih je 
bilo v decembru v domala sle
hernem kotičku občine. Prire
ditev “Dobimo se na trgu” je že 
postala tradicionalna, izkušnje 
izpred let pa kažejo, da je ne ve
lja delati veliko in bučno. Tudi 
letos organizatorji ne želijo, da 
bi se sprevrgla v kanonado pe
tard, temveč v veselo srečanje 
meščanov in vseh, ki hočejo na 
novoletno okrašenem Glavnem 
trgu ob glasbi dunajskih valčkov 
zaplesati in zapeti ter si zaželeti 
srečo v novem letu. Tako bo tudi 
letos: glasba, čestitke, nekaj ste
klenic šampanjca in buteljčna

* Od torku do torka seje na ži
ro računu Zveze prijateljev mla
dine 52100-678-80209 nabralo 
še nekaj prispevkov. Iz AMD so 
poslali 15.000, podjetje l!rumoc 
je darovalo 15.000, Robert in 
Marija Vovk, izdelovalcu izpuš
nih cevi iz Gotne vasi, sta pri
spevala 10.000 in podjetje Do
lenjka 63.000 tolarjev. Vsem 
hvala!

vina. Stojnice bodo s trga izgi
nile že na Silvestrov večer, ce
lotna dekoracija bo pospravlje
na v torek, 4. januarja, med 8. in 
14. uro, ko bo za parkiranje in 
promet zaprt ves Glavni trg.
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MESO - Črnomaljske gospodinje, 
vsaj tiste, ki kupujejo meso v “kozol
cu”, se razburjajo, ker svežega mesa 
iz le nekaj sto metrov oddaljene 
črnomaljske klavnice ni moč kupiti 
pred 10. uro dopoldne. Ga enostavno 
ne pripeljejo. Zanima jih, koliko časa 
bi bili pripravljeni gledati črnomalj
sko meso v slovenski prestolnici, če bi 
ga tudi po ljubljanskih mesnicah 
razvažali s takšno hitrostjo kot po 
Črnomlju.

POLOŽNICE - Pred časom se je 
Črnomaljec vimenu someščanov raz
burjal zaradi nečitljivih položnic, ki 
jim jih pošilja Komunala. Kritika je 
bila dobronamerna, in upal je, da bo 
tudi kaj zalegla. Pa se je zmotil. 
Komunala še naprej pošilja po
ložnice, s katerih nj moč razbrati, kaj 
na njih piše. Sedaj je Črnomaljec že 
povsem prepričan, da Komunala to 
dela nalašč, ker ji pride kar prav, da 
ljudje ne vedo, kaj plačujejo. Vse 
kaže, da na Komunali ni odpovedal 
le tiskalnik.

SNEG - Ko je posijalo sonce in 
začelo pobirati sneg, so si Črnomalj
ci kar oddahnili. A očitno ne za 
dolgo, kajti znova jim gaje nasulo. S 
snegom so prišle tudi skrbi, predvsem 
pa ugibanja, kdo mora kje počistiti to 
zimsko nadlogo. Vse kaže, da bi mo
rali na občini zaposliti še ekipo 
kakšnih petih ljudi, ki bi po Črnom
lju najprej z metrom po dolgem in 
počez pomerila vse pločnike in ceste 
ter potem napisala nekaj ducatov 
odlokov o tem, katero ped asfaltne 
površine mora očistiti Francelj, kate
ro Jože, Pepe, Ludvik, katero Komu
nala in katero Cestno podjetje. 
Nerodnost je le v tem, da bi do takrat, 
ko bi končali delo, vsaj še nekajkrat 
zapadel sneg in se tudi stopil.

(Črnomaljski drobir

Sprehod po Metliki)
V IZTEKAJOČEM SE LETU je 

metliška občina posvetila veliko po
zornosti predstavitvi mesta, ki ga dru
gi Slovenci bolj malo poznajo. Zgodi 
se celo, da prištevajo Metliko k Do
lenjski, Belokranjce pa imajo za Do
lenjce. Zemljevid občine, ki so ga iz
dali, naj bi nepoznavalcem razčistil 
pojme, članki v revijah in časopisih 
pa naj bi povedali Slovencem, da ži
vijo na sončni strani Gorjancev ljud
je z bogato zgodovino, razkošno kul
turno dediščino ter zanesljivim gos
podarstvom, kmetijstvom in vino 
gradništvom.

NEMALO POHVALE ZASLU
ŽI OBČINSKA ZVEZA prijateljev 
mladine, ki je poskrbela za bogat za- 
bavno-kulturni program v Veselem 
decembru ter za obdaritev predšol
skih in šolskih otrok. Iz večjega šte
vila aktivistov je treba posebej omen
iti Vladko Škof, ki sije zlasti priza
devala zbrati potreben denar. Na po
moč so ji priskočila podjetja, zaseb
niki in obrtniki domala iz vse Slove
nije. .

PISEC TEH VRSTIC ŽELI 
VSEM, ki so v letu 1993 brali to ru
briko, veliko zabave, zdravja, sreče in 
miru. Tiste pa, ki so se kdaj razjezili 
nanj, prosi, naj ne jemljejo vseh stvari 
preveč resno in osebno. Svet bo ve
liko lepši in rajši se bomo imeli.

(Toni Gašperič)

( Trebanjske iveri
DIREKTOR - Na prednovolet

nem kramljanju z novinarji je direk
tor mirenskega Toma Janez Dule 
priznal, da so morda z naglim pove
čevanjem števila zaposlenih od 290 
na 360 delavcev šli celo v preveliko 
širino in da zdaj zato težje obvladu
jejo razmere, kot bi v manjšem kole
ktivu. Seveda bi bile potem tudiplače 
(še) boljše. Vendar vodstvo Toma 
meni, da so prejemki zaposlenih, gle
de na dosežene rezultate, že sedaj 
povsem na ravni panoge ali celo nad 
njo. Dule je ob tej priložnosti posebej 
poudaril, da “problema direktorja v 
teh hiši ni bilo nikoli, ampak so ga 
naredili drugi.” Je vsega potemtakem 
kriva Petra Deržaj, televizijska novi
narka, če nekoliko parafraziramo na
slov gledališke predstave in mikavno 
pojavo kolegice na srečanju v To
mu!?

DIPLOMACIJA - Predvidevanje 
predstavnikov sedme sile na zadnjem 
zasedanju vseh treh zborov treban
jske občinske skupščine, da utegne 
biti seja dokaj “vroča”, se na njihovo 
precejšnjo žalost niso uresničila. Oči
tno je pri skoraj brez razprave spre
jetem osnutku odloka o razglasitvi 
Žalostne gore za kulturni spomenik 
in ob vprašanju postavitve spomin
skega obeležja na Rojah pri Čatežu 
svoje odigrala visoka diplomacija. 
Temu bi lahko rekli tudi pamet in 
umirjenost. Verjetno pa je na miro
ljubno dogajanje in dokaj nepriča
kovan razplet vsaj dveh točk dnev
nega red;t vplival predbožični čas. V 
zvezi z Rojami je odbornik Marijan 
Dolenšek, predsednik občinske ko
misije “z najdaljšim naslovom", pred
lagal umik te točke z dnevnega reda 
za nedoločen čas oz. dokler ne dobi
jo navodil Pučnikove komisije. Do
ber korak za umirjanje pregretih stra
sti je župan Ciril Pungartnik takoj 
sprejel.

IZ N(vŠIH OBČIN [Um IZ NKŠIH OBČIN E
Delegati SO se nekoliko odtajali Most čez Lahinjo le bo

Medtem ko so prvič osnutek odloka o prostorskih ureditvenih pogojih za KS Stari 
trg zavrnili, so ga po drugi razpravi le sprejeli - Pojasnila strokovnjakov

Tako so zapisali avtorji brošure o poslovni coni Majer 
- Pestro poslovno življenje v vojašnici

ČKNOMEIJ - Glede na to, da so imeli delegati črnomaljske občinske 
skupščine veliko pripomb na osnutek odloka o prostorskih ureditvenih pogo
jih za območje krajevne skupnosti Stari trg, so na ponovno razpravo o osnutku 
v Črnomelj povabili tudi nekaj strokovnjakov. Udeležili so seje Metka Čer
nelč z ministrstva za okolje in prostor, Mojmir Slaček z Urbanističnega 
inštituta Ljubljana ter Mira Ivanovič z Zavoda za varstvo naravne in kulturne 
dediščine Novo mesto.

s tem, da zavlačujejo sprejem odloka, 
kaj dosegli. Morda le to, da bo vzela 
stvari v svoje roke država. Toda po 
njenem je odlok dobro pripravljen, 
predvsem pa ne tako omejevalen, da 
se z njim ne bi dalo živeti.

M. BEZEK-JAKŠE

ČRNOMELJ - Tukajšnji izvršni 
svet, podjetje Begrad in uporabniki 
poslovnih objektov v novi črnoma
ljski poslovni coni Majer so nedavno 
izdali brošuro o poslovni coni. V tem 
vodiču, kakor bi ga lahko tudi ime
novali, je predstavljena cona, ki je 
zrasla iz bivše vojašnice, ter tako

Največ pripomb je bilo tako na prvi 
obravnavi na skupščini kot v krajev
ni skupnosti na lokacije kampov in 
zidanic, češ da so preveč omejitvene. 
Delegata iz starotrške krajevne skup
nosti je zanimalo, ali ima sploh še 
smisel razpravljati, ko pa nekaj 
pripomb, izrečenih na skupščini, ni 
bilo upoštevanih, druge pa drugače, 
kot je bilo predlagano. Zatrdil je, da 
je odlok pisan mimo interesov do
mačinov, kajti kraju bi morali omo
gočiti, da bi rasel, ne pa padal. “Ali 
bomo le poslušali, kaj smemo in kaj 
ne?” je zanimalo delegata, ki je za
trdil, da krajevna skupnost ne name
rava zavlačevati sprejema odloka, pač 
pa zavlačujejo tisti, ki ne upoštevajo 
želja krajanov.

V METLIKI VOLITVE
METLIKA - Na zadnji seji 

tukajšnjega izvršnega sveta minuli 
teden so člani poslušali tudi informa
cijo o sprejetih zakonih o lokalni 
samoupravi. V občinah, ki se ne bodo 
delile, takšna pa je tudi metliška, naj 
bi bile volitve aprila prihodnje leto. 
Poleg župana bo imela občina še 16- 
do 19-članski občinski svet, v katere
ga bodo člani izvoljeni po propor
cionalnem sistemu.

POŠTA LE VSAK 
DRUGI DAN

TREBNJE - Odbornik Marijan 
Dolenšek je opozoril, da obstajata po 
zaslugi PTT Novo mesto dve vrsti 
državljanov. Eni so tisti, ki lahko do
bivajo pošto vsak dan, drugi pa v 
načelu le vsak drugi dan. Dolenšek je 
pozval skupščino, naj pošlje PTT 
apel, da preneha s takšno diskrimi
nacijo občanov, sicer bodo tudi oni 
plačali polovično ceno ptt storitev.

ZA GRADNJO 
417 MILIJONOV?

TREBNJE - Celotna predračun
ska vrednost naložbe za izgrad
njo doma starejših občanov v Treb
njem za 125 oskrbovancev znaša 
417,(K)0.00() tolarjev. Občinski sekre
tariat za občo upravo in družbene 
dejavnosti predvideva, da bi se Ob
činarji že z zbranimi 119 milijoni 
tolarjev lahko resno pogajali s pris
tojnim ministrstvom, da bi uvrstilo 
trebanjski dom v program investicij 
republiškega proračuna.

BEGUNSKI CENTER 
IN GOLJUFIJA

TREBNJE - Odbornika Francija

Pripombe so bile tudi na objekte 
naravne in kulturne dediščine, češ da 
nekateri že razpadajo in zato niso 
primerni za nadaljnje varovanje. 
Vendar je Ivanovičeva pojasnila, da 
so štiri mesece popisovali dediščino 
in imajo za vse objekte dosjeje. Prav 
dolg seznam dediščine po njenem 
mnenju dokazuje, kako bogata je 
dediščina v teh krajih.

Je bila prav razprava Černelčeve 
odločilna, da so se na koncu delegati 
skoraj soglasno odločili za sprejem 
osnutka odloka o starotrških prostor
skih ureditvenih pogojih? Dejala je, 
da ima Kolpa izredno vrednost, po
leg tega je tudi mejna, zato je njen 
status specifičen. Strinjala seje, daje 
potrebno tistim krajem omogočiti 
razvoj, prav tako pa tudi, da potrebu
jejo prostorski izvedbeni akt. Vendar 
naj ne bi pospeševali razpršene grad
nje. Povedala je tudi stališče mini
strstva, češ da je vprašanje, ali bodo

TEŽKO PRIČAKOVANI DEDEK MRAZ - Učenci podružnične šole na 
Suhorju se vsako telo razveselijo obiska svojega pokrovitelja, podjetja IliN 
JT iz Ljubljane, tudi zato, ker nikoli ne pride praznih rok. Pred prazniki jim 
je tako dedek Mraz pripeljal zvrhane sani daril. Otroci so se mu tako kot tudi 
predstavnikom IBN JT ter svojim staršem oddolžili, kot znajo le otroci: s 
prisrčnim programom. (Foto: M.B.-J.)

33 let vzornega prijateljevanja
Na suhorski šoli so iz srca hvaležni pokrovitelju, podjetju IBN JT iz Ljubljane, ki 

že četrto desetletje skrbi za opremljenost šole in izobraževanje

SUHOR - Predstavniki podjetja IBN JT iz Ljubljane, kakor se zadnjih nekaj 
let imenuje nekdanji Jugotekstil, so pred božičnimi in novoletnimi prazniki 
že 33. leto zapovrstjo obiskali suhorsko podružnično šolo, nad katero so že 
vsa ta leta pokrovitelji. Letos so prinesli darila za vseh 51 učeneev od 1. do 4. 
razreda, ki jim jih je poklonil dedek Mraz. Sicer pa je bila po mnenju 
Suhorčanov dosedanja pomoč podjetja njihovi šoli neizmerna.

Momir Vukovič, pomočnik gene
ralnega direktorja IBN JT, ki je bil 
pobudnik za to, da prevzamejo pat
ronat nad šolo, se je ob tokratnem 
obisku znova spomnil na čase, ko sta 
s sodelavcem prišla na Suhor in po
vedala, da bi bilo njihovo podjetje 
rado pokrovitelj takratne osemletke. 
Sprva jima sploh niso verjeli, da mis
lita resno. “Člani našega kolektiva so

KLJUB
BREZPOSELNOSTI NI 

DELAVCEV
METLIKA - V letošnjem letu sov 

metliški občini potekala javna dela 
preko Rdečega križa, Centra za so
cialno delo, kjer so pomagali 
starejšim osebam na domu ter preko 
Komunale. Vsa tovrstna dela bodo

tako s šolo kot s krajani navezali tako 
pristne stike, da se nam je že zdelo, da 
imamo na Suhorju svoj tozd. Ta šola 
je postala naša ljubljenka in tako bo

Smoliča je zanimalo, kaj je zdaj v šoli nadaljevali tudi prihodnje leto, ven- 
na Čatežu, kjer ie bil doslej begunski dar na Komunali opozarjajo, da so 
center. Predsednik trebajskega izvr- imeli doslej veliko problemov s fluk- 
šnega sveta je odvrnil, da so begunci tuacijo delavcev, saj so za načrtovana 
izseljeni. O namembnosti te šole pa dela komaj zagotavljali dovolj de-

Momir Vukovič, pobudnik so
delovanja med IBN JT ali nekdanjim 
Jugotckstilom in suhorsko šolo

zagotovo tudi vnaprej, kljub temu da 
bo prišlo v našem podjetju do spre
memb v lastninskih odnosih,” pravi 
Vukovič, ki ne želi, da bi se samo 
zaradi spremembe lastnikov vzorno 
sodelovanje med šolo in podjetjem 
podrlo.

Tudi vodja podružnice Tončka 
Radkovič ne more prehvaliti pokro
vitelja, ki vsako leto obdari učence. 
Poleg tega je podjetje že dvakrat 
opremilo razrede s pohištvom, 
opremilo je telovadnico, bilo pobud
nik za napeljavo centralne kurjave ter 
pomagalo pri nakupu napeljave. Ku
pilo je veliko audiovizualnih sredstev. 
Prav zaradi dobre opremljenosti je 
šola postala celodnevna. Devet let je 
podjetje financiralo tudi šolo v naravi 
za vse učence od L do 4. razreda. Šti
pendiralo pa je tudi učence s su- 
horske šole pri nadaljnjem šolanju. 
“Za vse, kar nam nudijo, smo jim vsi, 
tako učenci kot učitelji in starši, zelo 
hvaležni. Oddlolžimo se jim lahko le 
s toplim sprejemom, otroci pa s pro
gramom, s katerim so se predstavili 
tudi že v Ljubljani ob jubileju podjet
ja,” pravi Radkovičeva in ne more 
skrivati zadovoljstva ob že tako dol
gem dobrem sodelovanju šole in 
vsega šolskega okoliša s podjetjem 
IBN JT.

M. BEZEK-JAKŠE

rekoč vsi, ki v njej opravljajo proiz
vodno, storitveno, servisno, trgovsko, 
rekreacijsko ali kakršno koli drugo 
dejavnost.

Poslovna cona Majer je ena naj
večjih naložb v občini v lanskem in 
letošnjem letu. Zapuščeni vojašnici, 
ki ji ježe grozilo propadanje poslopij, 
so v Črnomlju znova vrnili življenje. 
Tako vse bolj postaja kraj po
slovnežev in kupcev. Na 13 hektarih 
je namreč 26 poslovnih objektov, v 
katerih je dobrih 14.500 kv. metrov 
koristnih površin. Načrtujejo, da bo, 
ko bodo prav v vseh objektih začeli 
poslovati, na Majerju zaposlenih 300 
ljudi.

Seveda so morali poleg obnove 
precej zanemarjenih poslopij 
vojašnice urediti tudi infrastrukturo, 
o kateri tako rekoč ni bilo dokumen
tacije. Inženiring je prevzel Begrad, ki 
je na novo zgradil komualno infra
strukturo in jo prilagodil potrebam 
poslovnežev, ki so vzeli v najem 
stavbe nekdanje vojašnice. Tako je 
bilo ali bo v kratkem zgrajenih 1.500 
metrov asfaltiranih cest, urejenih 177 
paddrnih prostorov, 1.480 metrov 
vodovoda, 2.300 metrov kanalizacije, 
1.500 metrov telefonskega omrežja, 
na katero bo moč priključiti 50 tele
fonskih priključkov, pa še 12.500 kv. 
metrov zelenic in parkov, 14.000 kv. 
metrov športnih in rekreacijskih 
površin; obnovljena bostara trans
formatorska postaja z močjo 630 
kVA ter nova z močjo 400 kV A, ob
novljena in sodobno opremljena pa 
bo mehanska čistilna naprava in nova 
biološka čistilna naprava.

Toda kot zagotavljajo avtorji bro
šure, s tem razvoj Majerja še zdaleč 
ni končan. Načrtujejo še razširitev 
poslovne cone, saj je prostora dovolj. 
V načrtu je tudi gradnja mostu čez 
Lahinjo, ki bi povezal poslovno cono 
s starim mestnim jedrom.

M.B.-J.

VELIKO ZANIMANJE 
ZA POSOJILA

METLIKA - V Metliki so bili 
presenečeni nad velikim odzivom 
na razpis za posojila za po
speševanje malega gospodarstva 
v občini. V občini doslej na ta 
način še niso pomagali drobne
mu gospodarstvu. Za 15 mili
jonov tolarjev posojil, ki jih je 
razpisala Slovenska investicijska 
banka, medtem ko so v občin
skem proračunu namenili 3 mili
jone tolarjev za regresiranje ob
resti, seje namreč prijavilo kar 38 
prosilcev. Od tega 25 samostoj
nih obrtnikov, 12 zasebnih pod
jetij ter en popoldanski obrtnik. 
Njihovi skupni zahtevki za kre
dite znašajo kar 100.054.000 
tolarjev. Zato naj bi za 15 mili
jonov tolarjev posojil razpisala še 
Ljubljanska banka, medtem ko 
bodo v občinskem proračunu za 
regresiranje obresti namenili še 
dodatne tri milijone tolarjev.

se trebanjska občina pogovarja s 
Centrom šolskih in izvenšolskih de
javnosti. Odbornika Ignaca Škodo pa 
je zanimalo, ali je res, da seje nekdo 
okoriščal z denarjem za begunce na 
Čatežu. Predsednik občinske skup
ščine Ciril Pungartnik mu je odgo
voril, da bi na to vprašanje lahko od
govorili pristojni organi pregona.

lavcev. Že tretje leto so namreč na 
javnih delih sodelovali v glavnem isti 
ljudje, medtem ko novi vzdržijo le 
mesec ali dva. Žalostno je, da jim 
kljub brezposelnosti ne uspe dobiti 20 
delavcev, zato na Komunali predla
gajo, da bi morali na zavodu za za
poslovanje tistim, ki odklonijo delo, 
ukiniti denarno pomoč.

Doklej še sprenevedanje škricev?
Trebanjci se jezijo na republikanec, ker nočejo nič slišati o tem, da bi država prevzela 
odplačevanje odškodnin - Zakaj (še) niso spremenili zakona, ki grozi z bankrotom?

Proračunska luknja se manjša
Z rcnominacijo trebanjski občinski proračun večji za 

več kot 58 milijonov tolarjev

TREBNJE - “Poleg odškodninskega zahtevka pravnih naslednikov Josi
pa Režku iz Novega mestu v višni okrog 31 milijonov tolarjev, kjer je pos
topek denacionalizacije pravnomočno zaključen, je še 5 podobnih zahtev. Po 
naših ocenah gre za okrog 150 milijonov tolarjev, to pa je že višina enega 
komunalnega in cestnega proračuna občine Trebnje. Vsi v Ljubljani to za
devo odrivajo,” je na zadnji seji trebanjske občinske skupščine predsednik 
izvršnega sveta Jože Rebolj opozoril na vso resnost zagate, ki grozi, kot smo 
že poročali, celo z bankrotom občine.

TREBNJE - Ministrstvo za finance 
jc po sprejeti renominaciji letošnjega 
republiškega proračuna posredovalo 
slovenskim občinam gradivo z novim 
izračunom dovoljene javne porabe. 
Trebanjci so z za 58,6 milijona tolar
jev povečanim proračunom (obseg 
javne porabe z načrtovano zadolžit
vijo v občini znaša 506,741.000 tolar
jev) in 92-odstotnim doseganjem re
publiškega povprečja na prebivalca 
še kar zadovoljni.

Po mnenju podpredsednice tre
banjskega izvršnega sveta Majde 
Ivanov je tokratna renominacija pro
računa uspeh vseh slovenskih občin 
I rebanjci so dodatni denar porabili 

za poračun plač, komunalno de
javnost in za sušo v višini, kot je oce
nilo ministrstvo, približno za desetino 
pa so povečali ostalo.

Tudi državnim organom so dodat
no zagotovili denar za poračun plač,

do konca leta pa potrebujejo le še 
nekaj denarja za skupno porabo in 
materialne stroške ter za medobčin
ske organe. Večji del denarja so na
menili otroškemu varstvu, izobraže
vanju in kulturi. Za potrebe krajevnih 
skupnosti so Trebanjci namenili pe
tino več denarja, kot so sprva načr
tovali. Letos je Trebanjcem uspelo 
pridobiti iz Ljubljane dober milijon 
več denarja (12,5 milijona) za de
mografsko ogrožena območja, ta de
nar pa je dobrodošel zlasti pri poso
dobitvi lokalne ceste v območju Pod- 
šumberka in pri obnovi vodovoda v 
krajevni skupnosti Trebelno. Obči
narji se radi pohvalijo, da so za od
pravo suše namenili skupaj okrog 20 
milijonov tolarjev, kar je sorazmerno 
precej več, kot so dali Novomeščani 
(okrog 30 milijonov) ob trikrat več
jem proračunu.

Trebanjska občina v svojem pro
računu nima zagotovoljenega denar
ja za izplačevanje odškodnin, ki jih 
sodišče odmerja upravičencem po 
določilih zakona o izvrševanju kazen
skih sankcij. Izvirni greh tiči v ne do
volj domišljenem zakonu o denacio
nalizaciji, kije opredelil vračanje ne
pravično odvzetega premoženja po
vojnim razlaščencem, tudi tistega, za
plenjenega v kazenskih postopkih, 
pravnomočno končanih do konca le
ta 1958. Po besedah Majde Ivanov, 
sekretarke občinskega sekretariata za 
družbeno planiranje in gospodarstvo, 
je zahtevek v “primeru Režek” zara
di obresti in drugih stroškov v pravd
nem postopku narasel že na okrog 46 
milijonov tolarjev in januarja grozi 
izvršba! Samo ta znesek bi oklestil 
občinski proračun približno za de
setino. Bodo ostali Občinarji, učitelji

in vzgojiteljice brez plač?
Doklej še bodo morali trpeti (ne le 

Trebanjci!) to sprenevedanje repub
like, ki je tudi iz Trebnjega pravo
časno dobila predlog za spremembo 
določb zakona o denacionalizaciji, s 
katerimi naj bi država oz. njen od-

ODLOZENA IZVRŠBA
TREBNJE - Trebanjsko sodi

šče je izdalo sklep, s katerim je 
odložilo izvršbo v primeru odš
kodninskega zahtevka “Režek” 
do pravnomočnosti odločitve o 
reviziji. Kot je znano, je trebanj
ska občina že 27. oktobra letos 
zahtevala revizijo denacionali
zacijskega postopka v primeru 
Režek, ki grozi, da bo oskublil 
občinski proračun za 46 mili
jonov tolarjev.
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škodninski sklad prevzel obveznost 
plačevanja odškodnin po določilu 
145. člena zakona o izvajanju kazen
skih sankcij? Ker državni zbor oz. 
njegova delovna telesa niso sprejela 
tovrstne pobude za spremembo za
kona, so se Občinarji znašli v godlji, ki 
je (tokrat) niso skuhali sami. Treba
njski izvršni svet je o kritičnih razme
rah, ki bi nastale v delovanju občine,

• Poslanec Alojz Metelko je na četrt- 
kovom zasedanju trebanjske občin
ske skupščine dejal, da bo sprožil 
pobudo na državnem zboru, da pa hi 
po njegovem ta obveznost morala 
preiti na zemljiški sklad. Metelko je 
omenil, da bo problem, kako vrniti 
oškodovancem premičnino, kije izgi
nila ali je bila morebiti z zaplenjenih 
posestev - ukradena.

če bi ostalo pretežko breme plače
vanja odškodnin na njenih ramenih 
oz. proračunu, seznanil slovensko 
vlado in zahteval, naj zadevo obrav
nava kot nujno, ker je že izdan sklep 
o izvršbi. Toda iz Ljubljane še ni odzi
va.

P. PERC
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KOČEVJE - Na četrtkovi 
pfogramsko-vi>1 i I n i konfe re nci 
Združene liste-socialni demo
krati, območna organizacija Ko
čevje, so izvolili za novega pred
sednika Jožeta Novaka, za pod
predsednika Dušana Zamido in 
za tajnika Miloša Šenčurja. 
Sprejeli so tudi pravila in pro
gram. V razpravi so dali pou
darek pripravi na reorganizaci
jo občin in volitvam v lokalno sa
moupravo. Predsednik občins
kega izvršnega sveta Alojz Petek 
je prisotne seznanil predvsem z 
gospodarskim položajem obči
ne. Član republiškega vodstva te 
organizacije Peterr Bekeš pa s 
pložajem Združene liste pri ev
ropskih levih strankah. Po kon
ferenci je bilo prednovoletno 
srečanje, ki se ga je udeležilo 
prek sto članov in simpatizerjev 
Združene liste.

KABELSKA ZA NOVO LETO
KOČEVJE - V glavnem je vse ure

jeno, da bodo dobili kabelsko televi
zijo vsi, ki imajo s podjetjem Link 
Ljubljana sklenjene ustrezne pogo
dbe. To je povedal predstavnik tega 
podjetja Franc Dolinar in dodal, da 
je delo precej oviralo slabo vreme, na 
srečo pa se je okoli 15. decembra iz
boljšalo. “Le slabo vreme ali kaj iz
rednega bi lahko povzročilo, da bi 
nekateri dobili kabelsko šele v prvih 
dneh po novem letu. V celoti pa bo 
kabelsko dobilo kar 700 naročnikov, 
čeprav smo imeli do roka sklenjenih 
pogodb le s 500 naročniki, z ostalimi 
pa naknadno,” je dejal Dolinar.

POMOČ POGORELCEM 
V TRŽIŠČU

SEVNICA - Milanu Bevcu iz Tr
žišča sta pogorela kozolec in streha 
nad hlevom. Zgorelo muje vse orod
je, tri nakladalke sena, prikolica za 
traktor in nekaj lesa. Sevniški izvršni 
svet je zaprosil za pomoč pri nabavi 
sena in odobritev posojila za novo 
streho. Vladaje sklenila, da Bevcu 
dodeli 40.000 tolarjev enkratne de
narne pomoči. Tolikšno pomoč pri 
odpravi posledic, ki jih je povzročil 
požar, je izvršni svet odobril tudi Her
mini Papež iz Krmelja, ki ji je požar 
v stanovanjski hiši uničil hodnik in 
garažo, poškodovani pa so tudi osta
li prostori (po prvi oceni je škode za 
približno 300 tisočakov), ter Florjanu 
Baumkirherju iz Zabukovja, ki sta 
mu pogorela nezavarovana hiša in 
vse imetje. Baumkirher je zaprosil za 
pomoč, ki bi mu omogočila vsaj 
postavitev nove strehe. Izvršni svet je 
sklenil, da mu bo pomoč namensko 
usmerjal Center za socialno delo 
Sevnica.

LIDUA BOŽIČ 
NOVA SEKRETARKA

SEVNICA - 23-letno Lidijo Božič 
(po poklicu je ekonomski tehnik, za
poslena pa je na občinskem sekreta
riatu za notranje zadeve in obrambo) 
je sevniška občinska skupščina ime
novala za sekretarko skupščine in 
izvršnega sveta, dokler bo doseda-nja 
sekretarka Marjeta Gunstek na poro
dniškem dopustu.

Električnega 
mrka niso bili 
krivci vesoljci

Krivci televizijci in vo
jski! na Grmadi

KOČEVJE - Poročali smo že 
o nenavadnem električnem mr
ku (in s tem povezanim vznemi
rjanjem ljudi), ko je bilo Koče
vje 14. decembra od 19.20 pa do 
20.07 brez električnega toka. Pri 
Elektru Kočevje so tisti večer 
lahko le nemočno opazovali ek
rane računalnikov, na katerih so 
se pojavljali ukazi o izklopu po
sameznih olrmočij iz elektro sis
tema. Niso si znali pojasniti, za
kaj računalniki delujejo tako, ko 
jim vendar nihče ni dal ukaza za 
izklapljanje ali kaj drugega.

“Bilo je kot v kakšnem fan
tastičnem filmu o NLP ali izven- 
zemeljskih bitjih,” je povedal di
rektor Elektra Kočevje Vili Jan
ša, nato pa pojasnil, kaj vse seje 
takrat dogajalo, da je prišlo do 
električnega mrka. “Že pred 
mrkom v torek zvečer smo dobi
li obvestilo, da bodo v torek in 
sredo naše zveze motene, ker 
bosta televizija in vojska nekaj 
delali na Grmadi. Pričakovali 
smo torej le manjše motnje, ne 
pa tako velikih, saj bi sicer že 
prej prešli iz avtomatskega na 
ročno vodenje sistema. V torek 
zvečer pa smo opazili vdor tujih 
frekvenc, ki so povzročile nenor
malno odzivanje naših računal
nikov, ki so dajale ukaze za od
klop posameznih stikal v razde
lilni transformatorski postaji v 
Kočevju, in tako so bili odklo
pljeni posamezni daljnovodi. Na 
avtomatiko nismo mogli vpliva
ti in smo početje računalnikov 
lahko le nemočno opazovali.

Naše ekipe, ki so šle na teren, 
so ugotovile, da so bile naše an
tene na tleh, kar so naredili tis
ti, ki so delali pri repetitorju na 
Grmadi. Narejeno škodo so po
vzročitelji do petka popravili in 
smo spet lahko prešli na avto
matsko upravljanje našega siste
ma," je povedal direktor Vili

J;,n5a' J. PRIMC
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Zdaj še razvojni sklad Gimnazije

Gimnzacija Kočevje gaje predstavila širši javnosti - Pokrovitelji naj bi pomagali 
svojim bodočim strokovnjakom do kar najboljšega znanja - Izjave predstavnikov

KOČEVJE - Zamisel o razvojnem skladu Gimnazije Kočevje so predstavili 
kočevski javnosti predstavniki gimnazije in predsednik občinske skupščine 
Kočevje dr. Mihael Petrovič 21. decembra zvečer. Ob tem so na predstavi
tvi dejali:

Dr. Mihael Petrovič, predsednik 
občinske skupščine Kočevje: “Za 
napredek občine so potrebni sposob
ni kadri, ki smo jih dolžni sami vzgo
jiti. Spodbudno je, daje Srednja šola 
že dosegla lepe uspehe na razstavah 
in da so mladi raziskovalci na Gim
naziji ob sodelovanju mentorjev op
ravili že več raziskovalnih nalog z 
raznih področij, za katere so tudi do
bili več priznanj.”

Prof. Marjeta Kamšek, ravnatelji
ca Gimnazije Kočevje: “Gimnazijo 
obiskuje 3f>0 dijakov iz občin Kočevje 
in Ribnica. Večina je osnovnošolskih 
odličnjakov. Zaslužijo najboljše delo, 
učitelje in opremo, da bodo uspešno 
nadaljevali študij. Zdaj se srečujemo 
s prostorsko stisko, nepopolno učr o 
tehnologijo, razvoj raziskovalne de
javnosti je denarno neurejen. Zato

PREDPRAZNIČNO
KOČEVJE - Pred prazniki sla bili 

v Kočevju dve zanimivi prireditvi: 22. 
decembra v Šeškovem domu novolet
ni žur z Romano Krajnčan, ki je pri
jetno razveselil otroke, nato pa 23. 
decembra še (kar dvakrat) Boutique 
Moped show, ki je razveselil pred
vsem odrasle gledalce, med katerimi 
je bilo tudi precej mladih.

ustanavljamo razvojni sklad Gimna
zije, v katerega bodo prispevali pok
rovitelji denar. Potrebujemo in načr
tujemo, da bi tako zbrali blizu 2 mi
lijona tolarjev, in sicer za razisko
valne naloge 725.000 tolarjev, za iz
boljšanje materialnih pogojev šole 
prek milijon tolarjev in za dopolnitev 
knjižnice 200.000 tolarjev. Sklad bo 
pomagal vsem dijakom, predvsem pa 
najboljšim, pokroviteljska podjetja 
pa si bodo lahko izbrala bodočega 
sodelavca in ga štipendirala.”

Prof. Darja Žužek-Delač, mento
rica raziskovalcev: "Z raziskovalnimi 
nalogami smo začeli pred šestimi leti. 
30 dijakov je v teh letih ob pomoči 11 
mentorjev izdelalo 16 raziskovalnih 
nalog in zanje na srečanju “Gibanje 
Znanost mladini” ter drugod osvoji
li vrsto nagrad in pohval. Naši mladi 
raziskovalci nadaljujejo študij in so 
med najuspešnejšimi študenti. Ob 
raziskovalnih nalogah pa si ne prido
bivajo le znanja, ampak tudi samoza
vest.”

Emil Žagar, študent in prvi mladi 
raziskovalec na kočevski Gimnaziji: 
“Za raziskave niso potrebne le knji
ge, ki sijih lahko sposodiš v knjižnici, 
ampak predvsem tuje strokovne re
vije, ki se jih ne da izposoditi. V njih

Res “prenehanje vznemiijanj”?
Spor ob posodabljanju kolovoza skozi vas Grivac

mirjanj”, dejansko pa gre za spor pri 
posodabljanju kolovoza v in pri vasi 
Grivac. V pravdi naj bi šlo po tožni
kovem mnenju za motenje posesti oz.

KOČEVJE - V ponedeljek, 20. 
decembra, je bil pri kočevskem so
dišču pripravljalni narok, v katerem 
je tožeča stranka Martin Černe iz Ko
pra (pred začetkom obravnave so to 
zadevo združili z zahtevo Mire Mrn- 
jec, ker gre za podobno zadevo), to
žena stranka pa je občina Kočevje. 
Kot smo že poročali, oba tožnika to
žita občino zaradi “prenehanja vzne-

NOVl PROSTORI SKB - V prostorih Ideal centru (bivši dom JLA) v Ribni
ci so 23. decembra odprli nove prostore ribniške izpostave SKR banke. 
Svečanosti so prisostvovali bančniki, predstavniki gospodarstva, občinske 
skupščine Ribnica in drugi gostje. Novi prostori merijo 120 kv. metrov in bodo 
zaposlenim nudili boljše pogoje dela. Tli je možno opraviti vse bančne posle. 
Posameznikom in predstavnikom podjetij pa tudi svetujejo in pomagajo pri 
reševanju finančnih zadev. Na fotografiji: z otvoritve, na kateri so nastopili 
tudi učenci ribniške glasbene šole. (Foto: J. Primc)

Kar s čolnom na garanje v Lisco
Pavla Novšak z Loga, najstarejša upokojenka sevniške Lisce, seje med prvimi odločila, 

da bo lastninski certifikat zapisala Lisci • Andreja Knez o izčrpavajočih normah

LOG - Na zadpjem prednovoletnem srečanju približno dveh stotnij upoko
jencev sevniške Lisce je bila Pavla Novšak z Logu, ki si bo v začetku novem
bra 1994 naložila že osmi križ, najstarejša udeleženka. Pokojnino v Lici si je 
prigarala z delom v tem naj večjem specializiranem podjetju za intimno žen
sko konfekcijo pri nas od začetka decembra 1956 do avgusta 1969.

“Vedno sem rada šivala. Doma n;: 
Logu nas je bilo 9 otrok. Ker nam je 
mama zgodaj umrla, bila sem pa tretji 
otrok po vrsti, a prva ženska, sem 
morala tudi gospodinjiti. S sestro 
Anico, ki je že dolga leta v Kanadi, 
sem šivala obleke. Kadarkoli je bil 
kakšen ples, sem poskrbela, da so bile 
moje sestre in svakinja lepo oblečene. 
Ko pa se je najstarejši brat Malija 
oženil, sem lahko šla delal. O, to pa 
ne, da bi mi bilo kdaj žal, ker sem šla 
delat v Lisco!” pripoveduje Pav la.

Kakšna tri leta je šivala za Lisco kar 
doma. Novšakovi so imeli mlin, dok
ler ni prišla elektrika. Pavli je šivan
je za Lisco rezalo vse debelejši kos 
kruha in je prihajala šivat k Valantu 
oz. v Mlinaričevo hišo s "Kranjskega"

prek Save v Sevnico, kjer seje rojeva
la današnja Lisca, kar s čolnom oz. z 
brodom. Tod so ji na električnih ši
valnih strojih že zaupali zahtevnejše 
operacije pri šivanju nedrčkov. “Po
tem, ko je bilo več faz, sem zmeraj jaz 
začela,” pravi Pavla. Oče ji je v opo
roki dal zapisati lepo parcelo ob Savi 
in to njivo je z velikim veseljem ob-

Pavla Novšak Andreja Knez

delovala. Zdaj, žal, zaradi bolečin v 
hrbtenici ne more več delati na zem
lji tako, kot bi rada. Za njeno dušev
no ravnovesje in počutje pa je po
membno zlasti to, da ničesar, kar je 
naredila, ne obžaluje. Morda kveč
jemu to, da ni še več postorita.

51-letna Andreja Knez, rojena 
Flajs kot četrti otrok v petčlanski dru
žini v Brezju pri Krmelju, živi zdaj z 
družino na manjši kmetiji v Šent
janžu. Po 30 letih dela v Lisci in ker 
je dokupila še 5 “kmečkih" let službe, 
je lahko šla decembra lani v pokoj. 
“Začela sem po 3-mcsečneme tečaju 
kot šivilja za strojem v krmeljskem 
obratu. Delo je bilo naporno, saj pri 
šivanju zelo trpijo oči in hrbtenica. 
Zelo velike norme priganjajo in po
vzročajo še večjo napetost in živ
čnost,” pravi Knezova. Ima dva sina: 
eden ima delo v Trimu, drugi pa je 
podobno kot mož služil kruh v bivši 
krmeljski Metalni.

P. PERC

Emil Žagar

je najti tudi teme za raziskave. Po
membno pa je predstavljanje razis
kovalnih nalog v okviru regije in dr
žave, saj domače okolje ni vedno do
volj, kritično.”

Pripravljene so tudi že pogodbe o 
sponzorstvu, ki jih bodo začeli sk
lepati s pokrovitelji v začetku leta 
1994. Na srečanju po predstavitvi pa 
je direktor M-KG, inž. Janez Žlindra, 
kot predujem podjetja že daroval 
skladu prvih l.(KK) DEM.

J. PRIMC

posestno pravdo. Na zahtevo sodni
ka Franca Kralja je tožeča stranka 
bolj določno oblikovala tožbeni pred
log, in sicer tako, da naj sodišče spre
jme “prepoved posega v stopnišče 
Černetove hiše in vrt pri hiši, in sicer 
za obdobje do pravnomočne rešitve 
pravdnega postopka”.

Javni pravobranilec Benjamin Tu
rk, ki zastopa občino Kočevje, pa je 
bil menja, da ni dovolj “prepovedati 
poseg izven obstoječega kolovoza”, 
ampak je treba ugotoviti, če gre za 
poseg izven javnega dobra (se pravi 
vaške oz. občinske zemlje), ker si 
nihče nikoli ne more priposestvovati 
javnega dobra. Preprosto povedano: 
tožeča stranka meni, da kolovoz oz. 
cesta poteka tudi po njegovi zemlji, 
tožena stranka (občina) pa, da gre za 
javno dobro, kar bi lahko pomenilo, 
da si jo je tožnik neupravičeno prilas
til.

Sodnik je končno odločil, da bo 
najprej geometer opravil meritve na 
vseli parcelah, za katere tožnik meni, 
da so njegove oz. daje na njih zaradi 
posodabljanja kolovoza motena 
njegova posest. Pravda pa očitno ne 
bo kratkotrajna.

RIKOVIH UPNIKOV
“PREVEČ”

RIBNICA - V novembru se je za
čel po sklepu Temeljnega sodišča v 
Ljubljani - Enote v Ljubljani likvida
cijski postopek zoper družbe z ome
jeno odgovornostjo Riko Robotika, 
Riko F RS, Riko Turist, Riko Pin, Ri- 
comag in Rikostroj (vse iz Ribnice). 
Sodišče je pozvalo dolžnike omen
jenih družb, naj takoj poravnajo dol
gove likvidacijski mast. Upnike pa je 
pozvalo, naj prijavijo svoje terjatve. 
Po prvih informacijah je upnikov 
precejšnje število, končno pa se bo 
ugotovilo, ko bo sodišče v začetku 
februarja opravilo preizkus prijav
ljenih terjatev. Skratka, vse omenjene 
družbe so postale prezadolžen dol
žnik in ni bilo druge rešitve, kot da se 
uvede likvidacijski postopek.

ZBIRANJE SVINJARIJE 
IN ODPADKOV

BOŠTANJ - Boštanjčani že lep čas 
negodujejo zavoljo ločenega zbiran
ja odpadkov, ki ga doživljajo podob
no kot njihova občinska poslanca 
kmet Alojz Zalašček in prometnik 
Boris Pernovšek. Zalašček je na zad
njem zasedanju sevniške občinske 
skupščine znova zatrjeval, da je bila 
naložba v kompostarno v Boštanju 
nepotrebno razmetavanje denarja. 
Po Zalaščkovih besedah je v bošta- 
njski kompostarni le nekaj kubikov 
komposta, okoli kompostarne, v gra
moznici in okoli nje pa odlagajo raz
no nesnago, tudi salonitke, ki vsebu
jejo škodljivi azbest. Pernovšek sog
laša z Zalaščkom, da Sevničani vozi
jo vso svinjarijo k njim, dodaja pa, da 
je pri tem posebej prizadevna sev
niška Komunala z dvetonskim tovor
njakom. Boštanjska kompostarna je 
tako vroča tema, da bo o njej stekla 
beseda tudi na prihodnji seji občinske 
skupščine.

KOVAČ, NOV! PREDSEDNIK SEL
NIŠKEGA IZVRŠNEGA SVETA - 
Poslanci sevniške občinske skupščine 
so prejšnji četrtek ugodili Marjanu 
Kurniku, ki je bil leta 199(1 izvoljen za 
predsednika izvršnega sveta, da ga 31. 
decembra letos sporazumno razrešijo te 
funkcije, ker se želi ponovno vrnili v 
gospodarstvo, od koder je Hali prišel na 
občino. Kurnik odhaja v sevniško Ko
pitarno, kjer bil zadnji dve leti predsed
nik upravnega odbora tega poiljerja, po 
novem letu pa bo začel kot direktor. 
Novi predsednik sevniške vlade je di
plomirani ekonomist Jože Kovač, do
sedanji občinski sekretar seketariata za 
gospodarstvo, ki bo do volitev zadržal 
isti sestav IS SO in program dela, edi
na sprememba bo ta, da bo poslej Ku
rnik član vlade. Na sliki: Kurnik na se
ji SO čestita Kovaču (na desni) nepo
sredno po njegovi izvolitvi za predsed
nika IS SO (Polo: P. Perc)

ODŠKODNINE KMETOM 
NA LOVRENCU

SEVNICA - Občinski sekre
tariat za družbene dejavnosti in 
občo upravo je pripravil na Lov
rencu, kjer je rastišče Kluzijeve- 
ga svišča, ki ga želi sevniška 
občina že dlje časa razglasiti za 
botanični naravni spomenik, po
govor z lastniki zaščitenih par
cel. Sodno zapriseženi cenilec, 
kmetijski inženir Ivan Kelharje 
ocenil, da bi bili Justina Kajina, 
Jože Centrih in Vidka Močivnik 
zaradi negnojenih površin ob 
dobro polovico suhega sena. Ob 
nekakovostni krmi se bodo po
večali tudi stroški pridelave sena 
zaradi ekstenzivne proizvodnje. 
Omenjeni lastniki bodo oškodo
vani za skupaj okrog 2900 mark 
in bi bili upravičeni do nadome
stila iz proračuna. Lastniki zaš
čitenih parcel želijo, da bi Pla
ninsko društvo Lisca Sevnica- 
Krško in PD Radeče kot pobud
nika akcije za zaščito encijana 
postavila table, ki bodo ozna
čevale rastišče ter prepovedo
vale vožnjo in parkiranje mo
tornih vozil na rastišču, v času 
cvetenja encijana pa naj bi or
ganizirali gorsko stražo.

Drobne iz Kočevja)
NOVOLETNI SEJEM - V Koče

vju je bil že od sredine decembrano- 
voletni sejem, ki so ga nekateri hva
lili, drugi grajali, tretji pa so bili do 
njega ravnodušni. Trgovci pa so le 
tržili, posebno Interspar, ki je imel 
nekatere artikle občutno ceneje kot 
domači trgovci in mu je zato hitro 
zmanjkalo kokosove moke, lešnikov, 
rozin in še česa, da so morali zaloge 
hitro obnavljati.

POŠKODOVANI MOST - Ogra
ja mostu na Roški cesti je poško
dovana že nekaj let, odkar se je van
jo zaletel avto. Tudi hodnika na mos
tu, predvsem še desni v smeri mesta, 
sta zelo poškodovana in potrebna 
popravila, saj grozita, da bosta raz
padla. ,

POKANJA JE MANJ - Pred praz
niki je pokanja petard nekoliko manj. 
Se pozna, da so izvedli “protipetar- 
dne” akcije policisti, inšpektorji in 
celo nekateri učitelji, ki so očistili 
žepe mlajših šolarjev teh nevarnih 
reči.

RDEČI POČIVA - Eden izmed 
rdečih možičkov na semaforju sredi 
mesta že dolgo počiva in tako pešci 
ne vedo, če gredo lahko prek ceste ali

Ribniški zobotrebci
V KRATKEM ASFALT - Kmalu 

po novem letu se bo začelo asfaltiran
je dela ceste med Žlebičem in Sod
ražico, kar je bilo načrtovano za letos, 
a izvedbe ni dopustilo vreme. Po dru
gi inačici tega ni dopustil le en krajan, 
po tretji pa je kriva tudi Republiška 
cestna uprava, ki še ni vsem plačala 
odškodnine za zemljo, čeprav je ob
ljubila, da bo to storila še pred začet
kom del.

CENTER NA UGARJU - RTP 
center načrtuje Elektro že za letos, tla 
bi se izboljšala oskrba z elektriko. Za
gotovljenih je 400 milijonov tolarjev, 
dela pa se še niso začela le zato, ker 
se je nekaj zapletlo pri pridobivanju 
zemljišč.

TELEFONI ZA SV. GREGOR
JA - Dela za širitev telefonije pri Sv. 
Gregorju so zaradi vremena najprej 
nekoliko zastala, zdaj, ko seje vreme 
popravilo, pa se spet nadaljujejo.

POPRAVITI DVORANO - Kino
dvorano v bivšem domu J LA, ki je še 
vedno precej poškodovana, bodo 
skušali popraviti, za kar je na razpo
lago 3 milijone tolarjev. To bo za
dostovalo za popravilo razsvetljave, 
odra, ozvočenja in stolov, zmanjkalo 
pa bo denarja za nakup kinoprojek
torja.

OBČAN VPRAŠUJE - 
MEDVED ODGOVARJA
- V enoumju je propadalo kmetijstvo, 

da seje razvijala industrija.
- Zdaj pa propadata industrija in 

kmetijstvo.

Sevniški paberki I
DEMOKRAT - Novi predsednik 

sevniškega izvršnega sveta Jože Ko
vač je takoj po izvolitvi modro ugo
tovil, da se izvršni svet ne bo mogel 
ogniti novi organiziranosti lokalne 
samouprave. Le ko je Kovač odkri
tosrčno dahnil, da se bo “zavzemal za 
čim bolj demokratično ohranitev ali 
pa razdružitev te občine”, je nekate
rim šinila kri v glavo. Pa ne tistim, ki 
verjamejo v državo Boštanj...

ČRPALKE - Če bo šlo tako na
prej, kot kaže, bo sevniška občina 
kmalu imela toliko bencinskih črpalk 
kot količkaj dobrih gostiln. Kon
kurenca Petrola in OMV je lahko le 
dobrodošla za potrošnike bencinskih 
derivatov, vprašanje pa je, če bodo 
znali od teh, ki prihajajo, potegniti 
kakšno korist tudi domačini, Obči
narji. Morda bi lahko pokukali k 
sosedom, kjer imajo že kar nekaj 
izkušenj, kako se tem stvarem streže.

BREZPOSELNOST - Poslanec 
Miro Gačnik se je zgrozil ob naglem 
naraščanju brezposelnosti tudi v 
sevniški občini. Omenil, da je težko 
mirno opazovati zaposlovanje tujcev, 
medtem ko je vse več domačinov na 
cesti. "Lisco so gradili 40 let, domov 
pa so morali celo tisti, ki so 30 let de
lali v tem podjetju,” je dejal Gačnik 
in se v isti sapi vprašal, ali bomo ob 
razbohoteni brezposelnosti odpirali 
tudi vse več bifejev, kot je to v Kr
melju, kjer to boli že otroke, ki dopi
sujejo v Dolenjskem listu.

STIPENDIJE - Včasih se zdi, da bi 
gospodje, ki v Ljubljani snujejo šti
pendijsko politiko, radi dopovedali 
podeželanom, da so kmečki otroci 
neka vrsta manj inteligentih sesalcev, 
zapisanih propadu, zato pač nima 
smisla nič vlagati v njihovo znanje. 
Lahko bi si sicer drugače pojasnili 
potezo ljubljanskih škricev, ki so, kot 
pravi poslanec Franc Štirn, z neživ
ljenjskim povečanjem katastrskega 
dohodka za 22-krat (!) izločili kme
čke otroke iz kroga tistih, ki bi naj bili 
deležni štipendij.
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SOSEDJE - Včasih smo se smeja
li ali majali z glavo, ko smo videli 
mostove na hrvaško-slovenski meji. 
Se še spomnite? Do polovice so bili 
prebarvani, na drugi polovici zarjave
li. Nekaj podobnega se dogaja še 
danes, samo da gre za mejo med 
krško in novomeško občino. Kje 
točno na terenu poteka, niti ne vemo, 
zato pa je bila v nedeljo dovolj zgo
vorna cesta. Med Rako in Dohruško 
vasjo z magistralke niso očistili snega. 
Da ne bi kakšen plug pomotoma 
očistil metra sosedovega resorja, so 
raje pustili neočiščenih nekaj kilo
metrov.

REŠITELJ - Delegat Marjan Arh 
je rešil zadnjo sejo občinske 
skupščine. Ko so preštevali glasove, 
so namreč ugotovili, da niso več 
sklepčni. Tedaj je g. Arh glasno 
zakričal: “Ne!” Videl je namreč, kako 
je eden izmed delegatov dvignil roko 
Sele potem, ko se je tajnik, ki je 
prešteval glasove, obrnil proč. Sicer 
pa so v naslednjih minutah ugotovi
li, da sklepčnost v resnici sploh ni bila 
tako zelo ogrožena. Nekateri delegati 
so ngmreč sedeli v sosednjem pro
storu. Potrebno jih je bilo samo pok
licati in že so dvigali roke. So že vede
li, zakaj.

LOGIČNO - Delegatka Urekova 
je dala pobudo, da bi sprejeli termin
ski plan dela skupščine. Sekretar 
skupščine Živko Sebek ji je glasno 
razložil, daje to statutarna naloga in 
da je samo po sebi umevno, da je 
treba tak plan imeti. Zaradi tega o 
tem ni treba glasovati. Delegatka 
Urekova naj bi po tem odgovoru iz
datno zardela, ker ne pozna statutar
nih nalog. Pa ji ni bilo treba. Te sta
tutarne naloge v Krškem že kakšna tri 
leta ne opravljajo, zato gospa Ure
kova ni mogla vedeti zanjo.

BARVNA SLEPOTA - Če v 
Krškem naletiš na zeleno luč, to 
pomeni nekaj povsem drugega kot v 
ostalih mestih. Na edinem semafori
ziranem križišču v mestu pomeni ze
lena luč za vse voznike, ki se peljejo 
iz Vidma proti Leskovcu isto kot 
rdeča, namreč, da morajo počakati. 
Ob rdeči čakajo, da križišče prevozi
jo vozila, ki imajo zeleno luč in pri
hajajo iz smeri Krškega. Ob zeleni 
čakajo na vozila, ki imajo rdečo luč, 
pa vseeno kar rinejo proti Vidmu.

[ Novo v Brežicah
NE FOTOGRAFIRAJ!-Še do

bro, da je to zimo zares padlo že kar 
precej snega, ki se je obdržal dalj 
časa. Tako imajo v Termah Čatež re
sen izgovor, zakaj so zamujali z 
otvoritvijo novega pokritega bazena 
in zakaj je znotraj že vse v “zlatu”, 
zunaj pa še popolnoma v blatu. Di
rektor Borut Mokrovič je novinaije 
vljudno poprosil, naj ne pišemo o še 
neurejeni zunanjosti in naj je ne sne
mamo. Držali smo besedo. Ampak jo 
bomo le do spomladi ali najkasneje 
do nove poletne sezone.

LOČENO - Slovenija je še daleč 
od ločenega zbiranja odpadkov. 
Nima še organiziranega odvoza, 
osveščenih prebivalcev in niti nobe
nih vzpodbud za organizirano zbira
nje, odkupovanje in predelavo upo
rabnih odpadkov. Vse to se očitno 
gradi postopoma in zelo počasi. 
Nekateri prebivalci brežiške občine 
že vestno sortirajo steklo ali papir v 
posebne zabojnike. Komunalci jih 
odpeljejo na Dinos, kjer bi se zgod
ba morala vse bolj približevati 
srečnemu koncu, bolje rečeno, fazi 
reciklaže. Brežiška reciklaža se žal za 
zdaj večkrat konča na nenavaden 
način. Dinos organizirano pripelje 
steklo, ki seje nabralo v ločenih poso
dah, na centralno deponijo. Tam se 
spet pomeša z ostalimi smetmi.

RAZUM - V Brežicah imajo od
bor za posege v prostor, ki naj bi teh
tal in dajal mnenja, kje obstajajo ven
darle upravičeni razlogi, da se poseže 
na 1. kmetijsko območje. Ker se v tem 
delu niso najbolje znašli, so zahteva
li merila, po katerih naj tehtajo. Pa so 
jim vrli možje dejali, da sta lahko le 
dva. Prvi je občinski interes in drugi 
zdrav razum. Občinski interes za 
poseganje v kakovostna kmetijska 
zemljišča ponavadi je in ga je tudi 
lahko zaznati. Sporen je listi drugi 
kriterij.

( Krške novice

V času od 2. do 20. decembra so v 
brežiški porodnišnici rodile: Andreja 
Zakšek Iz Osredka - Suzano, Melita 
Tihole z Ledine - Anjo, Vanja Hiršel 
s Senovega - Emanuelo, Marjanca 
Redenšek iz Brežic - Jana, Jožica 
Malneršič iz Brežic - Anjo, Verica 
Štajner iz Kržišča - Sabino, Milena 
Tomše iz Globočic - Alenko, Darin
ka Skofljanec iz Vel. Malenc - Uroša, 
Valerija Ribič iz Spodnje Libne - 
Maruško, Mitra Bajs iz Nove vasi - 
Andrejo, Snežana Per iz Brežic - 
Manjo, Marija Perc iz Glogovega 
Broda - Tjašo, Jožica Kene iz Glo
bokega - Barbaro, Branka Ban z Raz
teza - Simona, Marija Božič z Vrha - 
Tino, Snežana Micič iz Krškega - 
Kajo, Olga Zemljak iz Sevnice - Ka
tarino, Mojca Bizjak iz Skopic - 
Klavdija Čestitamo!

IZ NKŠIH OBČIN iUt.it IZ NNŠIH OBČIN E
ŠE DANES PRIDE 

DEDEK MRAZ
KRŠKO - Gasilsko društvo 

Krško in Društvo prijateljev mla
dine Krško sta vsak dan od 
ponedeljska do danes ob 16. uri 
pripravila srečanje z dedkom 
Mrazom v gasilskem domu. 
Dedek Mraz se bo še danes
pripeljal v kočiji s svojim spr 

amu bodo
arem-

stvom. V programu bodo so
delovali: vrtec Pravljica iz Kr
škega, učenci krške in leskovške 
šole, domača plesna skupina, 
moderatorji Centra za socialno 
delo ter konjski vpregi Lada Pac
ka iz Krškega in Branka Levičarja 
s Ceste.

PO BOLJŠIH CESTAH 
LAŽJE V DOLINO

ZDOLE - Letos so začeli posoda
bljati 1900 metrov ceste od Raven do 
Šapole in do Križ. Do začetka zime so 
končali z izravnavanjem cestišča, 
zgodnji in dolgotrajni sneg pa je izva
jalcem preprečil, da bi odsek tudi as
faltirali. V naslednjem letu naj bi 
posodobitev dočakala tudi cesta Ko- 
stanjek - Graben, ki povezuje Zdole 
in Kostanjek z Brestanico.

SEJEMSKI DNEVI SE 
IZTEKAJO

BREŽICE - Na novoletnem 
sejmu v Brežicah danes še zadnji 
dan teče prodaja na 120 lično 
urejenih stojnicah. Medtem ko so 
nekateri razočarani nad obiskom 
in še bolj nad nakupi, so drugi 
zadovoljni, da se imajo kje pred
staviti. Oboje je v prvih dneh sej
ma podpisali zahtevo za ukinitev 
vstopnine v višini 200 tolarjev 
(otroci zastonj, srednješolci 100 
tolarjev). Prepričani so namreč, 
da se mnogi zaradi nje na pragu 
obrnejo in odidejo, predvsem pa 
se ne vračajo spet naslednji dan. 
Organizatoiji so v odgovor obisk
ovalcem omogočili, da so lahko z 
isto karto vstopili na razstavišče 
večkrat na dan.

Posavje je po 
brezposelnosti 

nad povprečjem
Zdaj na spisku 400 novih 
oseb - Tudi zaposlujejo

POSAVJE - V zadnjem letu se 
je število brezposelnih v regiji 
povečalo za 35 odstotkov, tako da 
je brezposelnost nad republiškim 
povprečjem. Konec novembra je 
bilo v vseh treh enotah območ
nega zavoda prijavljeno 5288 
iskalcev zaposlitve. To je sicer za 
148 manj kot v oktobru, vendar 
seje število zmanjšalo predvsem 
zaradi ponovne zaposlitve de
lavcev bivše Metalne v Krmelju in 
več zaposlitev pripravnikov.

Trenutno je na zavodu prijav
ljenih tudi 300 delavcev Vitacela, 
enega izmed podjetij, ki so na
stala iz bivšega Vidma. Menda 
bodo ti delavci brez dela samo 
dva meseca. Na spisku bo v krat
kem še 50 delavcev Iskre iz Ko
stanjevice, ker jim poteče rok, v 
katerem so prejemali nadomesti
la kot presežni delavci. Na borzi 
pričakujejo kmalu tudi 50 de
lavcev podjetja SOP - Klepar. 
Tako bo v najkrajšem času števi
lo brezposelnih naraslo še za 400 
oseb.

Na zavodu vodijo aktivno poli
tiko zaposlovanja, kar potrjujejo 
tudi številke. Množica brezposel
nih je resda vedno večja, vendar 
pa je po svoje razveseljivo vsaj to, 
da v vrsti za delovno mesto niso 
vedno isti ljudje. V tem letu seje 
v delo vključilo 2710 brezposeln
ih in 500 so jih iz različnih raz
logov črtali iz evidence. Na novo 
se je na borzi dela prijavilo 4400 
oseb.

Ne gre za stran vržene denarce
Javnim delom pripisujejo veliko vlogo - Rešitev za težko zaposljive, mlade in 

starejše osebe? - Poiskati treba nove programe - Ne le fizična dela

KRŠKO - Tik pred koncem leta tudi v posavskih občinah zbirajo prijave 
za javna dela in tehtno, za katera med njimi bi kazalo odobriti kaj sredstev. 
Svoje mnenje o njih daje tudi Območna enota Zavoda za zaposlovanje in si
cer pri tem upošteva, ali so med nezaposlenimi osebami primerni kadri za ta 
dela. Prednost dajejo te/je zaposljivim, mladim in starejšim osebam.

Javna dela vsaj začasno zmanj
šujejo brezposelnost, blažijo socialni 
pritisk, pripravljajo brezposelne za 
poznejšo vključitev v delo, jim daje
jo znanje, izkušnje in delovne navade 
ter nenazadnje tudi zaslužek. Poleg 
tega se s takimi akcijami opravijo tudi 
dela, ki jih z rednimi zaposlitvami ni 
mogoče opraviti. Je pa res, da gre za 
kratkotrajno zaposlitev, saj jih po
sameznik lahko opravlja največ eno 
leto, razen pri socialnih delih ali če 
gre za starejše osebe. Še vedno je 
preveč enostavnih fizičnih del in 
mnogokrat ni poskrbljeno za primer
no organizacijo dela, kar zmanjšuje 
motiviranost za delo.

V posavskih občinah so za zdaj pre
jeli celo manj prijav za izvedbo javnih 
del kot lani. V brežiški občini naj bi z 
javnimi deli urejali okolico v TermahE

• Domovina ni krava, čeprav jo mol
zejo. (Petan)

• Država se bori proti alkoholizmu 
tako, da državljanom nikoli ne na
toči čistega vina. (Petan)

NOVOLETNI SEJEM V KRŠKEM - Pred tednom dni so v Krškem pred 
kulturnim domom odprli novoletni sejem. Tisto popoldne so prireditveni pro
stor zapolnili posavski srednješolci. Novoletni koncert je pripravila Srednja 
šola Krško, nastopile pa so glasbene skupine te šole, Srednje šole Brežice, 
ansambel srednješolcev iz Ljubljane in ansambel KUT GAS. Sejem bo odprt 
še do jutri. Danes bo med 16. in 17. uro bo staro in mlado zabavala pevska 
in plesna predstava Rdeča kapica, ki jo bodo izvedli učitelji in učenci OŠ Jurija 
Dalmatina. Ob 17. 30 bo prireditveni prostor še zadnjič letos obiskal dedek 
Mraz. .(Foto: B. D.-G.)

Motnje v statusu Radia Posa\je

atež, razvrščali knjige v knjižnici,

Brežiške ceste 
opustošila 
huda zima

Država skopari z 
denarjem za ceste

BREŽICE - Brežičani so zelo ne
zadovoljni s sredstvi, ki jih dobivajo 
za vzdrževanje in obnovo cest. Za te 
namene v občinsko blagajno priteče 
precej manj denarja, kot ga je leta 
1990, in to kljub temu, da pokriva ta 
resor v vladi človek iz Posavja, mini
ster Igor Umek.

V občini je več črnih točk, za kate
re ne kaže, da bodo kmalu rešene. 
Tudi za že začeto modernizacijo 
Bizeljske ceste ni posebnega zani
manja. Sneg, ki je v nenormalno ve
likih količinah zapadel pred časom in 
ki zdaj spet nagaja, zahteva od občin, 
da velik del sredstev preusmerjajo za 
zimsko službo, ki je izjemno draga.

Pretekle zime so bile mile in so 
prizanašale cestam, zato ni čudno, če 
niti krajevne skupnosti niti občine 
niso vlagale v vzdrževanje cest toliko 
sredstev, kot bi jih morale. Letos je 
huda zima uničila ceste še za nekaj let 
nazaj. Plast asfalta, ki je za silo še 
držala skupaj, je pod letošnjo zimo 
popustila. Marsikje je že kar nevarno 
za vozila, še posebej, če taka mesta 
niso primerno označena.

V Brežicah so ocenili, daje takšna 
količina snega, kot ga običajno ne 
zapade celo zimo, že elementarna 
nesreča. Povzročila je, da so zastala 
dela na gradnjah, da je bilo oteženo 
komuniciranje, prekinjala je dotok 
električne energije, povzročala velike 
stroške s čiščenjem snega, škodo na 
strehah in fasadah zgradb. V 
Brežicah menijo, da bi morali nasta
lo škodo oceniti in od ustreznih mini
strstev zahtevati, da sodelujejo pri 
odpravi posledic.

B. D.-G.

BREŽICE - O nedorečenem statusu Radia Posavje - Studia Brežice smo v 
zadnjih letih že večkrat pisali. Vse od takrat, ko so brezuspešno poskušali 
oblikovati skupno podjetje s sevniškim lokalnim radiom, in nato ostali radio 
v ustanavljanju. Nova zakonodaja in v praksi tudi vse večja konkurenca med 
radijskimi programi narekujeta brežiškemu radiu, da se činiprej postavi na 
noge, sicer bo nazadoval. V najslabšem primeru, če sc še do maja prihodnjega 
leta njegov status ne bo uskladil z novo zakonodajo, mu grozi celo likvidacija 
in izbris iz registra.

Kako to, da se razprave o statusu 
lokalne radijske postaje vlečejo že 
tako dolgo? Najprej je šlo za ne
soglasja med samo radijsko postajo in 
občinskim vodstvom. Prerekali so se 
o tem, kdo bo financiral informativ
ni program in kdo bo nanj vplival. V 
začetku letošnje pomladi so se 
končno dogovorili in pripravili odlok 
ter ga poslali v obravnavo tudi krški 
skupščini. Drugi razlog za počasno 
preobrazbo je namreč v tem, da sta 
ustanovitelja dva: občina Krško in 
občina Brežice.

Brežiška skupščina je odlok o or
ganiziranju javnega podjetja Radio 
Posavje - Studio Brežice sprejela 
konec septembra. V zadnjih šestih

mesecih je brežiški izvršni svet trikrat 
posredoval dopis z osnutkom odloka 
občini Krško, vendar brez uspeha. Če 
sklepamo po razgovoru na seji sveta 
posavskih občin, je brežiška občina 
sprva pričakovala, da se bo soseda 
odpovedala ustanoviteljstvu.

Konec septembra so poslanci 
brežiške skupščine sprejeli odlok o 
ustanovitvi javnega podjetja in v njem 
zapisali, da je soustanoviteljica še 
vedno občina Krško. Krčani so na 
decembrski seji skupščine končno 
obravnavali odlok in sklenili, da se ne 
odpovejo ustanoviteljstvu, hkrati pa 
so sprejeli dopolnilo odloka, po kate
rem vlagajo v javno podjetje kot svoj 
ustanoviteljski delež sredstva, ki sojih

pomagali delavcem Posavskega 
muzeja, opravljali fizična komunalna 
dela in sodelovali pri pomoči social
no ogroženim družinam.

V Krškem so prejeli 9 prijav za jav
na dela: Center za socialno delo 
potrebuje delavce za pomoč ostare
lim, vrtci za vzdrževanje igrišč in var
stvo otrok, knjižnica za pomoč pri iz
posoji in mentorstvu, komunala za 
dela na cesti, urejanje zelenic in 
čiščenju črnih odlagališč ter Pionir 
standard za delo v kuhinji begunske
ga centra.

Na področju komunalne infra
strukture naj bi uvedli javna dela tudi 
v sevniški občini. Brezposelni naj bi 
odpravljali posledice elementarnih 
nesreč na cestah, urejali ceste, zele
nice, čistili črna odlagališča in vzdr
ževali javne površine po nekaterih

DOBRE IZKUŠNJE
V letošnjem letu je bilo izvede

no 18 javnih del (po štiri v 
Brežicah in v Sevnici ter 10 v 
Krškem), v katerih je bilo zapo
sleno 205 oseb. Kot ocenjujejo 
strokovni delavci Zavoda za za
poslovanje, so se pokazale pozi
tivne izkušnje s to vrsto blažitve 
brezposelnosti. Nekatera javna 
dela so se spremenila v trajno za
poslitev. Po prvih letih, ko so bila 
javna dela predvsem enostavna 
fizična dela, se zdaj pojavljajo 
tudi prijave za uvedbo javni del, ki 
zahtevajo večjo strokovnost.

krajevnih skupnostih, urejevali okoli
co gradu in Ajdovskega gradca ter 
nudili gospodinjsko pomoč na domu 
preko občinskega Centra za socialno 
delo, kije prijavil kot javno delo tudi 
raziskovalno nalogo o gospodinjski 
pomoči na domu.

V prijavljenih javnih delih bi lahko 
dobilo začasno zaposlitev nekaj čez 
dvesto Posavcev. Njihova usoda je 
zdaj v rokah občinskih izvršnih sve
tov, ki morajo potrditi javna dela in 
zanje zagotoviti tudi del sredstev, 
medtem ko jih večji del pokrije dr
žava. Delavci območnega zavoda za 
zaposlovanje ugotavljajo, da se po
navljajo programi, ki so tekli že v 
letošnjem letu. Pred kratkim so zato 
pozvali občine, naj tudi same vložijo 
več napora in poskušajo najti še nove 
programe javnih del. 
__________________________ B, D.-G.

DVE MUHI NAENKRAT
BIZELJSKO - Na Bizeljskem seje 

letos začela dolgo pričakovana re
konstrukcija regionalne ceste. Zdaj bi 
radi izkoristili priložnost in hkrati z 
deli na cesti poiskali še rešitev za 
kanalizacijo. Trenutno izbirajo po
nudnika, ki bo pripravil primerno 
idejno rešitev, in po možnosti tudi že 
ostalo potrebno dokumentacijo.

KAKO JE S SANACIJO 
PESKOKOPA RAVNO?

RAKA - Krajane te krajevne skup
nosti zelo zanima in skrbi, kako pote
ka zastavljena sanacija peskokopa 
Ravno v njihovi soseščini. Zato je nji
hov predstavnik v zboru krajevnih 
skupnosti skupščine občine dal pobu
do, da se pripravi poročilo o poteku 
sanacije in da se objavi v skup
ščinskem časopisu Naš glas.

Pobudniki in izpraševalci
V Krškem niso izglasovali, da bi 

pobude in vprašanja delegatov uvrstili 
na konec skupščinskih zasedanj. Ta 
točka dnevnega reda se jim zdi očitno 
še vedno zelo pomembna, saj daje 
delegatom možnost, da vprašujejo in 
dajejo pobude. Kljub temu se je, vsaj 
v krški skupščini, spremenila v svo- 
jevrstno farso.

Zal smisel tovrstnega demokrati
čnega življenja ni v tem, da ena stran 
kar naprej vprašuje, daje pobude, 
zahteva, kritizira, opominja, potem 
pa na vse to niti ne dobi odgovora. 
Prav tako ne bi smeli biti zadovoljni 
s tem, da skupščina sprejme pobude, 
jih zapiše v zapisnik, kjer utonejo v 
pozabo, kakor se dogaja v Krškem.

Pobude delegatov na zadnji seji so 
sicer pokazale, kaj vse prebivalce 
krške občine žuli, pravih rezultatov pa 
tako kot ponavadi niso in verjetno 
tudi ne bodo dale. Ta točka dnevnega 
reda je bula kar bolestno neučin
kovito vodena. Približno takole. De
legati so najprej dali pobudo, sledila 
je vsesplošna razprava o njej in nato 
se je podobno dogajalo še z dnigimi 
pobudami. Ko jih je zmanjkalo, je 
predsedujoči zaprosil predlagatelje, 
naj še enkrat kratko in jasno povedo 
svoje pobude. Tako so jih vse po vr
sti spet našteli. Zdaj spet nastopi

predsednik in začne brati prvo pobu
do. Glasujejo o njej: zbor združenega 
dela (za, proti, vzdržan), zbor kra
jevnih skupnosti (za, proti, vzdržan) 
in družbenopolitični zbor (za, proti, 
vzdržan). Sledi druga pobuda in za 
njo vse naslednje. Tako se točka 
dnevnega reda po dobrih dveh urah 
konča. Delegatom morda malce 
odleže, ker so povedali, kar jih teži, 
kaj več že težko pričakujejo.

Zanimivo je, da večkrat tudi dobre 
pobude niso sprejete, medtem ko dru
gič izglasujejo povsem nekoristno 
pobudo. Tako so zadnjič glasovali, 
ali bi predsednik skupščine napisal 
pismo delegatom in jih pozval k red
ni udeležbi na sejah ali ne. Med 
največjimi pomanjkljivostmi pobud 
je ta, da padejo naenkrat, zato ostali 
delegati sploh ne poznajo ozadja. 
Mnogi so zarafi tega že predlagali, naj 
se pobude evidentirajo, da bi predsed
stvo lahko priskrbelo strokovno mne
nje o njih in predlagalo glasovanje na 
naslednji seji. Gradiva in strokovna 
mnenja so nasploh pomanjkljivost 
krške skupščine, zato je zadnji čas, da 
pristojni uresničijo eno zadnjih pobud 
delegatov in začnejo temeljiteje 
pripravljati gradiva za seje.

B. DUŠIČ-GORNIK

Če se do konca maja ne bo preoblikoval po zakonu, mu grozi likvidacija - Krčani se' 
ne odrekajo ustanoviteljstvu - Novo javno podjetje Radio Brežice?

leta 1985 vložili v opremo in prenovo 
prostora. Gre za 10.580 takratnih

• V Brežicah so samo dan po seji 
krške skupščine presenetili z os
nutkom oziroma predlogom novega 
odloka, ki ga bo prihodnjo sredo 
obravnavala skupščina. Skupščina 
občine Brežice naj bi zdaj ustanovi
la novo javno podjetje Radio Brežice 
z enako dejavnostjo in kot poudarja
jo, neodvisno od sedanjega podjetja. 
To naj bi storili v strahu pred sankc
ijami (likvidacijo), ki radiu grozijo, 
če se do konca maja ustrezno ne pre
oblikuje v skladu z novim zakonom, 
V novo podjetje naj bi občina Brežice 
vložila stavbo prosvetnega doma brez 
dvorane, gostinskega obrata in 
kurilnice, v ujem pa nty bi dobili delo 
tudi vsi, ki so zaposleni v sedanjem 
Radiu Posavje - Studiu Brežice.

nemških mark, s katerimi so pokrili 
polovico vseh stroškov prenove.

B. D.-G.

Št. 52 (2315), 30. decembra 1993

KO BI LE SE BOU ŽVEČILI! - Tako razmišljajo delavke in delavci 
krškega Imperiala, ki so v minulem letu in pol prestali že marsikaj. S pro
dajo je bilo zelo slabo, zato je. vodstvo tovarno reševalo tudi tako, da je 
pošiljalo delavce na čakanje. Žito Imperial je proizvajalec žvečilnih gumi
jev, le en odstotek njihove proizvodnje predstavlja poseben bonbon - kava- 
bon. Zdaj delajo v treh izmenah, saj jim pred kratkim sklenjena pogodba 
obeta boljše čase. V prihajajočem letu bodo začeli prozvajati tudi trenutno 
zelo popularne gumije brez sladkorja. (Foto: B. D. -G )
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Lepo darilo iz Knezove zapuščine
Pet mesecev po smrti arheologa Toneta Kneza je izšla njegova knjiga Novo mesto 

lil o izkopavanjih na Kapiteljski njivi - Prvo izkopavanje tam že pred sto leti

NOVO MESTO - Prejšnji (eden so se v Dolenjski galeriji številni poklicni 
sodelavci in prijatelji pokojnega arheologa Toneta Kneza seznanili z njegovo 
zadnjo knjigo Novo mesto III, ki govori o rezultatih izkopavanja knežje go
mile na Kapiteljski njivi, kar pove tudi podnaslov knjige. Kot tretjo knjigo v 
zirki Carniola Archaeologica jo je izdal Dolenjski muzej.

“S tretjim zvezkom serije Carniola 
Archaeologica vstopa novomeška ar-

OB ROJSTVU KNJIGE - Novo mesto je dobilo s tretjo knjigo Toneta Kne
za Novo mesto IIIpomemben spomenik, z njo pa tudi avtor; ki izdaje knjige 
žal ni dočakal. Predstavitve sta se udeležili tudi avtorjeva hčerka Monika in 
vdova Šibila, kiju vidimo poleg nekdanjega Knezovega sodelavca, devetde
setletnega prof. Janka Jarca in novomeškega župana Francija Koncilije. (Foto: 
T: Jakše)

heologija v novo raziskovalno obdob
je. V prihodnje bo namreč razisko
vanje Kapiteljske njive, tega iz
jemnega arheološkega najdišča, naš 
osrednji znanstveni interes,” je med 
drugim v predgovoru h knjigi napisal 
avtor. Zal gaje usoda sredi plodnega 
dela za vedno prekinila, tako da tudi 
izdaje knjige ni doživel, se je pa od 
aktivnega izkopavanja že prej po
slovil, saj v predgovoru tudi pravi: “Z 
izkopom te gomile sem zaključil svoje 
terensko raziskovanje, ki sem ga več 
kot trideset let opravljal v mnogih 
krajih na Dolenjskem in v Beli kraji
ni. Težišče mojega raziskovalnega 
dela pa je vsa ta leta bilo usmerjeno 
k odkrivanju arheološke preteklosti 
Novega mesta. Najdbe s Kapiteljske 
njive bodo ob vseh drugih še bolj 
utrdile sloves, da je Novo mesto bilo 
že v 1. tiosočletju pred našim štetje, 
v starejši in mlajši železni dobi, gos
podarsko in kulturno središče osred
nje Dolenjske ter sedež bogatih 
halštetskih aristokratov. Zapuščina te 
prazgodovinske civilizacije na naših 
tleh vzbuja veliko pozornost evrop-

Odprta je “Razstava za artoteko”
Trije belokranjski likovniki so z rastavo podprli svojo zamisel o artoteki- Veliko 

zanimanje za novo kulturno dejavnost, ki naj bi bila prva v Sloveniji

skih prazgodovinarjev.”
Da je tako, je nedvomno velika zas

luga Toneta Kneza, ki je znal svoje 
temeljito in vztrajno strokovno delo 
predstaviti tudi širšemu strokovnemu 
krogu. Le tako je Novo mesto posta
lo pojem v evropski arheologiji, 
njegov sloves pa bo gotovo podprla 
tudi pričujoča knjiga, ki je napisana 
v slovenskem in nemškem jeziku ter 
bogato opremljena s fotografijami, 
skicami in kartami, tako da k branju 
pritegne tako laika kot strokovnjaka. 
Naj med bogatimi najdbami iz prve 
gomile omenimo vsaj tiste iz knežjega 
groba št. 16, med katerimi je tudi slo
viti ukrivljeni kratki meč v leseni 
nožnici - njegova fotografija krasi 
tudi ovitek knjige - ter številne ogrlice 
iz raznobarvnih steklenih bizerov, ki 
ihajajo iz ženskih grobov v isti gomi
li. Knežje z izkopavanji pričel leta 
1986, prva izkopavanja na tej lokaci
ji pa so bila že leta 1894, žal pa so 
najdbe prišle v prazgodovinsko 
zbirko Naravoslovnega muzeja na 
Dunaju.

O avtoiju so na predstavitvi spre
govorili ravnatelj Dolenjskega mu
zeja Bojan Božič, akademik dr. 
Stanko Grabrovec in Jovo Grobov- 
šek. Slednji, kije knjigo tudi obliko
vanje poudaril, da gre prav avtorjevi 
skrbni naravi ter natančni in siste
matični urejenosti njegove zapuščine 
zahvala za to, daje knjiga lahko tako 
hitro izšla. Diapozitive o izkopavanju 
na Kapiteljski njivi je pokazal in ko
mentiral arheolog Borut Križ, ki tudi 
nadaljuje delo Toneta Kneza.

T. JAKŠE

ČRNOMELJ - Božični večerje Črnomlju prinesel “Razstavo za artoteko” 
v obnovljeni Špelčevi hiši nasproti cerkvice sv. Duha. To naj bi bil tudi zame
tek nove kulturne dejavnosti, črnomaljske artoteke, ki je zaenkrat le še v 
načrtih treh razstavljaicev, a je zanjo, kot je pokazal obisk na otvoritvi
razstave, kar precej zanimanja.

Trije črnomaljski umetniki, Dirk 
Heij, Martin Skoliber in Jože Vrščaj, 
ki so dobri znanci že z belokranjske
ga likovnega bienala, so otvoritev svo
je skupne razstave, hkrati pa prvo 
javno predstavitev zamisli o artoteki 
izpeljali zelo drzno in tvegano: prav 
na božični večer, se pravi v času na 
novo priznanega in marsikje tudi 
novoobujenega družinskega in ver
skega praznika. A so, kot je pokaza
la udeležba, z razmeroma pozno 
otvoritveno uro, bila je šele ob 20. uri, 
zadeli v polno. V petih prostorih 
Špelčeve hiše, če k trem sobam, v

katerih je razstava, prištejemo še 
kuhinjo in vežo, seje kar trlo obisko
valcev, ki se jim je kulturna prireditev 
zdela primerna dopolnitev dru
žinskega prazničnega večera pa tudi 
lep uvod v božično noč.

Vsak od umetnikov razstavlja v 
svoji sobi: v eni Jože Vrščaj male 
plastike in slike, v drugi Dirk Heij 
slike in figure v kamnu, v tretji Mar
tin Skoliber malo plastiko v kamnu in 
glini. Skupina je z organizacijo 
razstave pod isto streho dokazala, da 
se je sposobna skupaj predstaviti in 
da bi bila lahko dober zametek dru-

MLADI UMETNIK ZA NOVO LETO - V galeriji Miniart v Črnomlju je bila 
pretekli teden otvoritev zadnje razstave v Jem letu, in sicer bo do 5. januarja 
razstavljal likovna dela Jure Šuštarič iz Črnomlja, študent I. letnika likovne 
smeri na Pedagoški akademiji v Ljubljani. Njega in njegovo delo je predstavil 
Silvester Mihelčič. Veselje in smisel do likovnega izražanja je Šuštarič (na 
fotografiji levo) namreč razkril že v osnovni šoli, saj je sodeloval na številnih 
ekstemporih mladih belokranjskih likovnikov. Razstavljalje tudi v srednji šoli. 
Sicer pa je Mihelčič napovedal, da se bodo v prihodnjem letu v Miniartu v 
vsej pisani paleti likovnih ustvarjanj predstavili predvsem domačini. (Foto: 
M.B.-J.)

ZAČETEK JE TU - Belokranjski likovniki Jože Vrščaj, Dirk Heij in Martin 
Skoliber (od leve proti desni) so z otvoritvijo “Razstave za artoteko"pričeli 
uresničevati svojo zamisel o prvi artoteki v Sloveniji. (Foto: Tone Jakše)

štva Artoteka, to pa nosilec dejanskt 
artoteke, se pravi urejene zbirkt 
umetnin z namenom izposojanja m 
dom.

Na otvoritvenem večeru je vsak oc 
umetnikov posebej izrazil svoje 
pripravljenost sodelovati kot aktivn 
član v ustanavljajočem se društvi 
Artoteka Bela krajina ter k so 
delovanju vabil še druge umetnike 
hkrati pa je vsak razvil še svojo vizije 
o dejavnosti, ki naj bi bila prva tt 
vrste v Sloveniji. Dirk Heij, nosilei 
ideje, za katero že več let poskušt 
navdušiti likovne kolege, je dejal, d; 
bi bilo umetniško društvo Artotek; 
lahko gojišče tudi drugih kulturni! 
dejavnosti in uresničevalec idej, c 
katerih v Črnomlju že dolgo raz 
mišljajo. Številni prisotni so mu pri 
trjevali in se tudi sami oglašali s pred 
logi, kako bi v nastajajoči obnovljen
predel starega mestnega jedra ob 
cerkvici sv. Duha vnesli čimveč pri
stne in raznovrstne kulturne aktiv
nosti. Društvo Artoteka bi bilo po

zaslugi črnomaljske ZKO, ki je z 
vsem razumevanjem, ob še nekaterih 
sponzorjih, brez zadrškov podprla 
njegovo ustanavljanje, duša te de
javnosti. Velika udeležba na otvoritvi 
je pokazala, da je zanimanje za ar-

• “Razstava za artoteko” belokranj
skih likovnikov Jožeta Vrščaja, Mar
tina Skolibra in Dirka Hega bo v 
Špelčevi hiši v Črnomlju odprta do 2. 
januarja vsak dan od 12. do 17. ure. 
Na razstavi bodo obiskovalci dobili 
tudi pojasnilo o zamisli artoteke in 
prijavnico za članstvo v društvu Ar
toteka Bela krajina. Razstavo je pod
prla črnomaljska ZKO, njen sponzor 
pa je Elekroinštalatcrstvo in meritve 
Dušan Vrščtg.

toteko veliko, zato bi morali organi
zatorji kovati železo, dokler je vroče, 
zanimiva pa je bila tudi misel, da bi 
morala ideja o artoteki prodreti tudi 
v ostale kulturne centre po Sloveniji.

T. JAKŠE

Vsebinsko in likovno bogata Rast
Rast, revija za literaturo, kulturo in 

družbena vprašanja, je prišla iz 
tiskarne že pred božičnimi in novolet
nimi prazniki ter v dvojni številki pri
nesla obilo branja svojim 
naročnikom in občasnim bralcem. 
Kot se za praznično številko spodo
bi, je Rast št. 7-8 natisnjena ne 
boljšem papirju in likovno obogate
na z več reprodukcijami barvnih 
grajik našega znanega likovnega ust
varjalca Bogdana Borčiča in s 
posameznimi grafikami nekaterih 
drugih mojstrov slovenske grafike. 
Ban’na slika dragocenega keliha iz 
zakladnice novomeške proštije na 
naslovnici razodeva vsebino Rasti, ki 
želi biti duhovna posoda, a tokrat 
prinaša še prispevke, ki se tako ali 
dntgače dotikajo pomena keliha, naj 
gre za prispevek Roberta Peskarja o 
prezbiteriju kapiteljske cerkve v 
Novem mestu ali za občuten in liter
arno navdahnjen obsežen prispevek 
Jožeta Dularja Brušena čaša Janka 
Jarca, ki ga je napisal ob 90-letnici

tega svojega prijatelja in pomembnega 
novomeškega kulturnega delavca, ali 
za zapri Petra Kapša o vinu in zdravju. 
Ne nazadnje v teh prazničnih dneh z 
njim uredništvo nazdravlja vsem svojim 
bralcem z željo po plodnem sodelovan
ju in nadaljnji podpori pri izhajanju 
Rasti ter seveda želi vsem veliko oseb
nega zadovoljstva in sreče.

Oglejmo si, kaj še prinaša nova šte
vilka Rasti. Kot običajno stoji na 
začetku uvodna beseda glavnega ured
nika Jožeta Škufce, ki je preletel v šte
vilkah prehojeno štiriletno tvviulno pot, 
nato pa sledijo rezultati zanimive an
kete, ki jo je pripravil Ivan Gregorčič; 
povprašal je 55 slovenskih pesnikov in 
pisateljev, kritikov, publicistov in liter
arnih zgodovinarjev po desetih 
najprepričljivejših literarnih delih naše 
povojne književnosti. V literarnem 
razdelku se predstavljajo z novejšimi 
deli pesniki Miklavž Komelj, Sonja 
Votolen in Marija Bukovec, kot preva
jalec Verlainovih pesmi pa Janez Ko
lenc. Prozo pa sta prispevala Lojze

Krakar in Milan Markelj.
V razdelku, namenjenem kulturi, 

Ivan Gregorčič razmišlja o literarnem 
mentorstvu, Janez Kolenc pa baladno 
o slovenskem narodu, njegovem jeziku 
in kulturi. France Baraga piše o bomb
nih napadih na Novo mesto, Emilijan 
Cevc pa o mladem novomeškem umet
nostnem zgodovinarju Jožetu 
Gregoriču, ki je v enem od teh na/tadov 
izgubil življenje. Drago Nahtigal pred
stavlja skoraj povsem neznanega, a 
vseeno spomina vrednega nabožnega 
pisatelja Jožefa Rozmana Trebanjske
ga. Jože /.lipan je zabeležil pogovor z 
Branko Jurco, ki je obudila svoje 
spomine na letos umrlega pisatelja Iva
na Potrču, Bogi Pretnar piše o sloven
ski literarni nagradi Kresnik, Marijan 
Tršar pa razmišlja o lanskem Bienalu 
slovenske grafike. Sledi govor Milčka 
Komelja, ki ga je imel ob otvoritvi 
Borčičeve razstave V Lamutovem sa
lonu v Kostanjevici ter zapis o prof 
Maksu Pleteršniku, ohranjen v župni
jski kroniki v' Pišecah.

Zapri Marjana Ravbarja Slovenija 
med izolacijo in evropskimi integra
cijskimi izzivi začenja razdelek, na
menjen družbenim vprašanjem, nad
aljuje pa ga Igor Vizjak, ki priobčuje 
nadaljevanje svojega prispevka p 
lastnini in lastninjenju. V Odmevih' ' 
odzivih Ida Tomše piše v prispe. 
Kostanjeviški razstavni utnfi 
Goršetovi, Gorjupovi in phjfflfški 
zbirki ter o razstavi Toneta Lapajne
ta, Janko Kralj o knjigi Dolenska uT 
Bela krajina, Danilo Breščak pred
stavlja zgodovinsko publikacijo Pv 
poteh rimskih vojakov v Sloveniji, 
Slava Mencin delo Marije Gabrijelčič 
Bogatimo besedni zaklad z miselnimi 
vzorci, Zdenko Picelj piše o razstavi 
ob Štukljevi 95-letnici, Franci Šah pa 
predstavlja knjižne novosti Dolenjske 
založbe. Kroniko pomembnih kul
turnih dogodkov od septembru do 
konca novembra je pripravil Peter 
Štefančič, ki se je tudi potrudil in ses
tavi/ kazalo prispevkov v 4. letniku 
Rasti z imenskim kazalom avtorjev.

____________________ M. MARKELJ J

dogodki v sliki in besedi

ZAHVALA SODELA VCEM SREČANJ - Odgovorni urednik Srečanj Jože 
Zupan se je na osnovni šoli v Šentrupertu s knjižnimi darili zahvali! bivšim 
in sedanjim članom uredniškega odbora Lucijanu Reščiču, Danici Zupan, 
Stanetu Pečku, Jožici Žabkar, Ivanu Gregorčiču, Marku Kapusu in Berti 
Golob ter mentoricam Vesni Magovec, Anici Zidar, Zvonki Falkner, Mariji 
Strajner in Olgi Podpadec. Na posnetku: pesnica Svetlana Makarovič med 
učenci in članoma uredniškega odbora Srečanj, Reščičem in Kapusom. (Foto: 
Perc)

NOVOLETNI KONCERT - Delavska godba na pihala pri GD Sevnica pod 
vodstvom prof Franca Zupanca je letošnjo 15-letnico svojega uspešnega 
delovanja zaokrožila preteklo nedeljo s tradicionalnim novoletnim koncer
tom. Kot je napovedala predsednica sevniške občinske skupščine Breda Mi- 
jovič v priložnostnem slavnostnem nagovoru ob državnem prazniku, dnevu 
osamosvojitve, je imela tokrat kultura prednost pred politiko. Zato je izbor
no s sedmimi ubrano zapetimi pesmimi poskrbel tudi Mešani pevski zbor 
Primož Trubar iz Loke pri Zidanem mostu, ki je pod vodstvom Tatjane Ba- 
logpostal eden najboljših zborov v Posavju. Potemtakem ni nič čudnega, da 
je številno občinstvo, ki je do zadnjega sedeža napolnilo kulturno dvorano G D 
Sevnica - okrasila jo je cvetličarna Viktorija - zadovoljno zahtevalo dodatke 
in si po Zdravljici Antona Korena podobno kot Koren, županja in nastopajoči 
(na posnetku) nazdravilo s kozarcem vina sevniške obratovalnice Pepiham. 
(Foto: P. Perc)

MALI BEGUNCI OBČUTILI BOŽIČ - Častni meščan in veliki prijatelj 
Novega mesta, Langenhagenčan Aute Lampe, je v dneh pred božičem spet 
obiskal šolarje begunske šole. V jedilnici novomeške bolnišnice je za mlade 
brezdomce organiziral božično pogostitev, šolarji pa so mu pripravili prijeten 
glasbeni večer, na katerem je nekaj znanih pesmi zapela mlada begunka ob 
spremljavi pevskega zborčka begunske šole. (Foto: I. Vidmar)

V KOSTANJEVICI ODPRLI NOV PRODAJNI CENTER - SOP Ikon je s 
celjsko Kovinotehno pred kratkim sklenil franšizing program za zagotovitev 
izvoza in pogodbenih obveznosti in po načelu nemogoče je mogoče v dobrem 
mesecu dni odprl sodobno trgovino z belo tehniko, akustiko, elektroinstala- 
cijskim, vodovodnim ter hobi programom. Četrtkove slovesnosti ob otvoritvi 
sodobne prodajalne, ki bo pripomogla tudi k cenejši proizvodnji osnovnega 
programa, so se poleg zaposlenih udeležili predstavniki Kovinotehne in kra
jevne skupnosti, uspešnemu poslovanju naproti pa jo je popeljal kostanjeviški 
oktet. (Foto: Majda Luzar)
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Ali se na širšem območju Javo
rovice res zadržujejo volkovi? 
Nekateri tamkajšnji domačini so 
prepričani, da so zverine prišle 
prav v bližino domačij. Govori 
se o srečanju z volkom, menijo 
se o volčjih sledeh. Dolenjski list 
je krenil pred dnevi po sledeh teh 
govoric.

Po tistem, ko so se domačini “dali” v 
časopis zaradi volkov, boste na Javorovici 
težko našli na pretek ljudi, ki komaj čaka
jo, da bodo rekli kako o volkovih. Nekdo z 
Javorovice, ki ne želi biti imenovanje pred 
dnevi dejal: “Vaščani pravijo, da volkovi so 
tukaj. Verjel bi, da so res, čeprav sam živali 
še nisem videl. Lovci so rekli, da so naleteli 
na sledi, ki so gotovo volčje. Lovcem lahko 
verjamemo, saj oni te reči bolje poznajo.” 
Večina tukajšnjih prebivalcev, tako lovcev 
kot drugih, menda kljub vsemu še ni nikoli 
naletela na volka. Neki možakar, ki je ver
jetno med najstarejšimi vaščani, v svojem 
več kot osemdeset let dolgem življenju te

živali ni videl. Nek mlad Javorčan paje men
da imel to srečo ali nesrečo, daje pred mese
ci opazil na robu vasi zverino, podobno ve
likemu mršavemu psu s spodvitim repom 
in z rdečkastim ali rumenkastim kožuhom. 
Ali gre za pregreto mladeniško domišljijo? 
Je mimo kozolca nemara tekel navaden 
pes? Je fantu prišel pred oči volk? 
Mladeniča zdaj ni na Javorovici, da bi svo
je dommnevno srečanje v živo z volkom 
opisal sam.

Volkovi prišli iz Bosne
Ker je bila ta priča nedosegljiva, smo 

pred dnevi iskali koga drugega, ki kaj ve o 
volkovih. Ob cesti z Javorovice v šent-

jernejsko dolino leži vas Mali Ban. 
Tamkajšnji domačin Anton Grubarje bil 
doma. Grubarje lovec in lovci spadajo med 
tiste, ki naj bi po javorskem mnenju vedeli 
povedati kaj natančnejšega o volkovih na 
Javorovici. Sodeč po Grubaijevih besedah, 
je veliko možnosti, da volkovi začenjajo 
gospodariti na širšem območju Javorovice 
in Gorjancev. “Tu so volčje sledi, in to na 
nadmorski višini 500 do 600 metrov. Neka
teri pfavijo, da tod hodi pet volkov skupaj. 
Zdaj nisem videl volka, prej pa sem že videl 
žival, ki ni mogla biti kaj drugega kot volk. 
Pes? Ne, pes tisto ni bil,” je povedal Gru
bar.

Volkovi, ki naj bi bili kdove kdaj prispeli 
v omenjeni predel nad Šentjernejskim 
poljem, niso stalni prebivalci Javorovice, 
drugače bi ljudje gotovo ves čas sproti 
poročali o navzočnosti te zveri. To verjetno 
še ne pomeni, da v te kraje volkovi ne bi 
mogel zaiti. Domačini, ki verjamejo, da so 
se pradedje psa zdaj nastanili nekje na širšem 
območju Javorovice, mislijo, da so zveri 
pribežale iz Bosne, od koder naj bi jih bila 
pregnala vojna. Volkovi bi lahko v resnici 
prispeli celo od tam, saj te živali lahko pre
hodijo velike razdalje. Menda so nekoč sle
dili francoskim vojakom iz Rusije vse tja na 
ozemlje današnje Nemčije.

Vsekakor je volk deležen na Javorovici 
precejšnje pozornosti. Kako tudi ne? Kak 
ruski mužik bi verjetno vedel povedati, dav 
njegovih zasneženih vaseh volčje krdelo us- 

§ mrti celo medveda. Spričo silne moči, na 
- katero kaže ruski primer, Slovenci volka 
| nimajo na seznamu ljubkih živali, ki bi jih 
| starši podarili otroku za novo leto. Prav tako 
“ ljudje ne govorijo o volku kot o bitju, ki ga
1 kot kako nebogljeno srno daste v hlev 
S skupaj s kravo ali ovco in ga hranite z dudo. 
.» V glavnem je volk zapisan v skupno zavest 
•S velikega dela človeštva kot strah in trepet 
£ živinorejcev in večnih pastirjev, a tudi dru- 
3 gih prebivalcev. V olajševalno okoliščino so 
o volku poznavalci prišteli to, da ni posebej 
S pogumen. Dokler je sit, bi bil menda priprav
iš ljen zbežati pred vsem, kar leze, gre ali kako 
q ropota. Toda domačini na Javorovici imajo 
:§> o teh rečeh svoje mnenje, ki ga je eden od
2 njih jedrnato predstavil tako: “Pravijo, da 
| volk ni nevaren, če ni lačen. Ampak, kako pa

naj vem, kdaj volk ni lačen?!”
Solaiji kos poti peš in v strahu 

Javorčani, ki verjamejo, da so jim v goste 
prišli volkovi, govore o teh živalih tudi v 
povezavi s svojimi šoloobveznimi otroki. 
Solarji imajo do avtobusa kar kos poti in 
zaradi ugibanj o volkovih jih menda zdaj 
zmeraj spremljajo starši. Lahko da to o stal
nem spremstvu otrok drži samo deloma, toda 
dejstvo je, da na Javorovico ne vozi šolski 
avtobus. Ker menda nima kje obrniti, ustav
lja kakšen kilometer pod vasjo. Nauk zgodbe 
bo verjetno ta, da večje ko bo volčje krdelo 
na Javorovici, več bo možnosti, da bi avto
bus začel voziti v vas. Kar bo volkovom v 
dodatno olajševalno okoliščino.

Tone Grubar, lovec, ki verjame, da se je volk 
priklatil na Gorjance

Med tistimi domačini, ki so prepričani, 
da volkovi na Javovorovici so, lahko slišite, 
da bi bilo pametneje zavarovati ljudi kot 
zveri. “Če je volk res redka žival, razumemo, 
da ga je potrebno ščititi. Ampak volk je 
vseeno za podgorsko vas nesreča. Mi in ob
last se moramo potegovati za te vasi in nji
hove ljudi, ne pa samo na divjad misliti,” je 
rekel pred dnevi eden od domačinov. Gru
bar, tako kot verjetno mnogi lovci, to stališče 
domačinov pozna in mu pritrjuje. “Kot lov
ci ne moramo pomagati prav nič. Volk je 
zaščiten. Če bo treba kaj narediti, bo morala 
narediti vlada ali lovska zveza ali ne vem 
kdo.”

Volk z Javorovice, o katerem slišite med 
domačini, je deležen prej spoštovanja kot 
zaničevanja, tako kot gost, ki ga vidiš na 
vsake kvatre enkrat. Če so volkovi že dobi
li svoje zgodbe, to še ne pomeni, da so se te 
živali tudi v resnici priklatile na Javorovi
co. Najbrž pa ta hip ni nikogar, ki bi lahko z 
gotovostjo trdil, da ni na Javorovici niti ene
ga volka. Najbolje bo počakati na kako svežo 
sled.

MARTIN LUZAR

praznovanja ob koncu leta

Različna ljudstva so začetek novega leta praznovala v različnih 
časovnih obdobjih, tako so zahodni Slovani v poganski dobi prazno
vali novo leto ob pomladanskem enakonočju. Rimska praznovanja 
so bila hrupna, polna pijače, jedače in zabave. Naši predniki so ob 
novem letu pokali, ker so odganjali zle duhove. Danes tudi pokamo, 
mize se šibijo od pijače in obilne hrane, otroci dobijo polno daril, le 
da bistva praznovanja, ki so ga čutili naši pradedje in babice, ne 
čutimo več. Še vemo, kaj je poprtnjak?

Praznovanje novega leta ali začetka leta 
se je razlikovalo od dežele do dežele v 
različnih zgodovinskih obdobjih. Ponekod, 
kjer je več vrst žita ali sadja dozorelo v 
različnem času, je bilo celo več novoletnih 
praznovanj. Za vsa ljudstva in njihova 
praznovanja pa je značilno, da povsod 
poznajo konec in začetek nekega časovnega 
obdobja. V tradicionalnih družbah je to 
praznovanje spremljala cela vrsta obredov, 
npr. izganjanje demonov, bolezni in grehov, 
da bi kar se da ohranili čist ponoven začetek 
prihajajočega obdobja. Zahodni Slovani naj 
bi v poganski dobi praznovali novo leto 
spomladi, ko se je po pomladanskem 
enakonočju dan začel daljšati. Tudi Rimljani 
so ga praznovali ob spomladanskem 
enakonočju. Leta 153 pr.n.š. so novo leto 
prvič praznovali 1. januarja, vendar ne 
dolgo. Leta 45. pr.n.š. je J ulij Cezar napravil 
nov koledar, po njem imenovan julijanski 
koledar, ki ga še danes uporablja pravoslav
na cerkev. Sele leta 1582 je papež Gregor 
XIII. popravil pomanjkljivosti julijanskega 
koledarja in uveljavil t.i. gregorijanski ko

ledar, ki ga imamo še danes. Zmedi z prazno- 
vanjem novega leta je naredil konec šele 
papež Inocenc XIII., ko je leta 1691 tudi za 
kristjane določil 1 .januar kot začetek nove
ga leta. Cerkveno leto se začenja s prvo ad
ventno nedeljo.

S hrupom odganjali zle duhove
Skorajda povsod po svetu prehod iz stare
ga v novo leto spremlja čiščenje, očiščevanje, 
spovedovanje grehov, preganjanje in izga- 
njane demonov in zla, gašenje in ponovno 
prižiganje ognjev itd. Vse to pa se je nave
zovalo tudi na čas okrog zimskega kresa še 
iz poganskih časov. Najdlje pa so se pogan
ske šege ohranile v Franciji, nekje do 15. sto
letja. Naši skromni ostanki so bohinjski 
otepavci. Seveda paje današnje novoletno 
praznovanje skorajda povsod po svetu po
dobno rimskim praznovanjem, kjer je bilo 
veliko pijače, hrane, hrupa in plesa. Tudi 
streljanje in pokanje je bilo včasih v navadi, 
le da ne tako množično kot danes, predvsem 
paje pokanje imelo svoj pomen: s hrupom 
so preganjali hudobne duhove, predvsem 
zlohotne duše rajnikov, ki v tej noči oživljajo

naravo. Danes je pokanje izgubilo pomen, 
ostaja le pokanje zaradi pokanja, pa ne le na 
novo leto, ampak že nekaj tednov prej.

Tudi novoletna praznovanja niso več 
takšna, kakršna so bila včasih. Čeprav je bilo 
praznovanje božiča nekako pomembnejše, 
tudi praznovanje novega leta, predvsem v 
mestih, ni bilo nič manjše. Le da je božič 
veljal bolj za umirjen družinski praznik, 
praznovanje novega leta pa je bilo 
hrupnejše. “Tudi hrana se je nekoliko raz
likovala med mestom in vasjo, sčasoma pa 
so tipične mestne jedi prehajale tudi na 
podeželje, predvsem preko farovških kuha
ric, ki so se šolale pri nunah. To so bile 
najboljše kuharice v vasi,” pravi Helena 
Mrzlikar, svetovalka za kmečko družino in 
dopolnilne dejavnosti v okviru novomeškega 
oddelka Kmetijskega zavoda Ljubjana. Na 
vasi npr. dolgo niso poznali kvašenega testa, 
tipična mestna jed, ki je našla pomembno 
mesto tudi na vasi, je tudi kokošja juha.

Včasih so si 
za praznike dali duška

“Že za božič so gospodinje spekle tri 
hlebce božičnika ali poprtnjaka - boljšega 
kruha, ponavadi okrašenega z Jezuščkom v 
zibki iz testa. Prvega so dali na mizo na 
božični večer, drugega na Silvestrovo, 
tretjega pa za svete tri kralje,” pripoveduje 
Mrzlikaijeva. Za novo leto je bila na mizi tudi .n 
svinjska glava. Za božične kot tudi novoletne g 
praznike ni manjkalo tudi kislo zelje, od sla- o 
dic pa je gospodinja pripravila orehovo poti- 
co. “Potica je povsem slovenska jed, prva g 
potica, ki sega nekje v začetek 18. stoletja, še g 
ni bila takšna, kakršno poznamo danes. Slad- 
kanaje bila le z medom, dodani so ji bili orehi

in smetana, pa tudi bela ni bila tako kot 
danes,” pravi Mrzlikarjeva. Ponekod se še 
spominjajo, da je bilo na božični pa tudi na 
novoletni večer na mizi suho sadje, krhlji, 
potem orehi, ki sojih gospodinje rade vrgle 
v zrak, otroci pa so jih pobirali po tleh, jih 
tolkli in jedli. Pogosto so gospodinje 
pripravile tudi ocvrte miške, saj je bilo v tem 
času pri hiši že dovolj masti.

Današnja novoletna praznovanja so pov
sem drugačna, človek dobi celo občutek, da 
so zgubila nit s preteklostjo. “Nekočje človek 
iz bojazni pred lakoto bil prisiljen, daje živel 
zelo skromno, npr.Č ženske so za cel mesec 
vnaprej spekle kruha, kajti bolj ko je bil suh, 
manj so ga pojedli. Za praznike pa so si dali 
duška,” razlaga Mrzlikarjeva. Na Kozjan
skem na primer, kjer je bila revščina najhujša, 
so pojedli skupaj s sosedi celega prašiča. 
Danes, ko imamo vsega dovolj, pa bi morali

Helenu Mrzlikar

gledati bolj na kvaliteto jedi in ne več na 
količino, saj vemo, da nam jutri ne bo zmanj
kalo kruha. Na žalost se na današnji novo
letni mizi znajde tako rekoč vse, celo zelo 
netipične jedi za ta čas, kot so šunka, hren, 
jajca. “Včasih je imela vsaka stvar svoj 
pomen, danes pa ljudem, predvsem mladim, 
manjka znanja o pomenu praznika. Otroci 
so ponavadi le nasičeni s hrano in sladkari
jami, ne vedo pa zakaj,” meni Mrzlikaijeva.

Nekoč so ljudje na staro leto, kot so rekli 
Silvestrovemu večeru, naredili obračun, kaj 
in kako so počeli stvari v letu, kije za njimi, 
in si zadali, kaj vse bodo storili prihodnje 
leto. Danes je boj za vse višjim standardom 
zameglil potrebe po duhovnosti, naj
pomembnejši je postal statusni simbol, kot 
je hiša in dober avto. Belega kruha, kije bil 
včasih le za praznike na mizi, je vsak dan 
dovolj. “Vendar se ljudje ne zavedajo, da 
preveč dobrega škodi,” pravi Mrzlikaijeva: 
“Čeprav večina meni, da zdravju škodijo le 
maščobe, pa ni tako. Med bele sovražnike 
civiliziranega sveta sodi bela mast. sladkor, 
bela moka, sol. Vendar to ni škodljivo, če jih 
uporabljamo v zmernih količinah.” Škodi 
tudi, če uživamo preveč mesa, v zmernih 
količinah paje celo nujno potrebno, saj spa
da v uravnovešeno prehrano.

Na prvem mestu 
naj bo vzdušje

Helena Mrzlikar predlaga, naj si novo
letne jedi pripravimo po svojem okusu, da 
pa pri tem ne pozabimo na zdravje, skratka 
naj pripravimo jedi, ki ne bodo težko 
obležale v želodcu, predvsem pa, naj v 
pripravi hrane ne pretiravamo. Hipokratov 
izrek pravi: Jemo za to, da živimo. “ Na pivem 
mestu naj bo vzdušje, čeprav je stara navada, 
da se pred božičnimi in novoletnimi prazni
ki vse pospravi po hiši, če tega ne utegnemo 
pravi čas, ne pretiravajmo na Silvestrov 
večer, saj je za tem dnem še kakšen dan.” 
Svetuje tudi, naj na mizo položimo lep prt, 
privlačno serviramo, vendar naj z 
okraševanjem jedi ne pretiravamo.

JOŽICA DORNIŽ
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nase korenine radio

CscdsB Gostdod
Spomladi leta 1980 se je pričela 

Jožetova pot v temo. 17. junija istega leta 
je zadnjič vozil avto. Samo podnevi, kajti 
ponoči ga si je razpršena svetloba preveč 
motila. Od tega dneva pa tudi podnevi ni 
več upal sesti za volan. Bolezen, ki se je kako 
leto prej najavila z delnim infarktom, se je 
razvila v sladkorno. Pritisk na krvne žilice 
v očesu je bil prevelik. Pričele so pokati in 
nobena zdravniška pomoč ni mogla bolez
ni več do živega. Jožetov vidni svet se je 
skrčil na zaznavanje svetlobe. Slutil je, od 
kod prihaja. Ko je stopil v prostor, je 
približno vedel, kje je okno. Pred tremi leti 
pa je usahnilo še to in Jože seje povsem pog
reznil v temo. A tiste svetlobe niti ni več kaj 
dosti pogrešal, prej bi rekel, da ga je moti
la, tako nedoločljiva je bila. Medtem se je 
Jože naučil uporabljati druga čutila, ki jim 
je bolj zaupal.

Jože Gomolj je otrok Krasa. Rodil seje 
v revni kmečki družini. Pet otrok je bilo in 
doma niso imeli kaj dosti več kot tisti upor
ni brin, ki razteza korenine med kamenjem 
in išče prgišča plodne zemlje za svojo rast. 
In tudi trdoživi so bili kot brin ki mu tudi 
ostra kraška burja ne more do živega. S 
štirinajstimi leti je Jože poleti že kosil kot 
kakšen odrasel, pozimi pa z motiko obračal 
zemljo v vinogradih, da si je prislužil kruh. 
Izučil se je za zidarja in se odpravil za de
lom na obalo. Tam je spoznal Belokranji- 
co Anico Jelenič z Lokvice. Vnela se je 
ljubezen, ki je rodila sad, poročila sta se in 
preselila v Metliko. Tu je zdaj Jožetov dom. 
In tu je Jožeta zagrnil večni mrak. Zagrnil 
že, ni ga pa priklenil na dom, kajti Jože je 
kot kraški brin. Upogiba se pod ostrimi 
naleti usode, a vedno znova se postavi nazaj, 
močnejši in bolj izkušen. Znjim se o nesrečiyS 
ki ga je doletela, ni težko pogovarjati. Brez< 
vsakega samopomilovanja, trezno in mir-£ 
no analizira svoje stanje. Že ko se je bolezen o 
pričela, je preštudiral vso literaturo, ki mu g 
je bila o njej dostopna, zato je vedel, kaj ga 
lahko doleti. In ko gaje res doletelo, se ni 
predal obupu, ampak je poskušal potegniti 
iz možnega čim več.

“Ločevati je treba med slepimi, ki so to 
od rojstva, in tistimi, ki smo vid izgubili 
pozneje,” pravi Jože. “Slika pokrajine, 
stavb, predmetov, živali in ljudi je v meni 
še vedno živa. Tako se lažje orientiram v 
prostoru in lažje prepoznavam stvari, saj 
sem jih nekoč že videl. Čeprav je verjetno 
večji udarec izgubiti vid, kot pa ga sploh 
nikoli ne imeti, pa smo tisti, ki smo izgubili 
vid že v zrelih letih, vendarle v prednosti. 
Se vedno pa razvijamo nove sposobnosti. 
Svet se učimo dojemati pač skozi tista čuti
la, ki so nam na voljo. Okolico zaznavamo 
po vonju, s sluhom in dotikom.”

Prvih veščin v obvladovanju nevidnega 
prostora seje Jože naučil v zavodu v Škofji 
Loki. Tam se je naučil brati tudi pisavo za 
slepe. Nadaljeval je sam z močno voljo in 
vztrajnostjo. Kdo bi danes verjel, da zna 
slepi Jože popraviti motorno kosilnico ali

malo kisline. Če bi bili pravočasni, mi zlata 
medalja za črnino ne bi ušla. Dobil pa sem 
jo za sortni rizling.”

Ko pridem k Jožetu, sedi v polmračni 
sobi in posluša kasetofon. To je njegovo 
okno v svet. Na ta način bere časopise za 
slepe, zdaj pozimi pa tildi kakšno knjigo. Od 
pomladi pa do jeseni je za branje bolj malo 
časa. Čaka ga delo v naravi, Jože ima nara
vo rad. Spominja se dni, ko sta z bratom 
ležala v travi in opazovala oblake, ki so se 
podili po nebu. Zanje sta si izmišljala ime
na, napovedovala vreme. Naravo zdaj Jože 
še najbolj pogreša. Da bi videl oblake, nebo, 
trave in drevesa, da bi videl, kako se spre
minja svetloba neba in podoba pokrajine z 
njim. Ljudi ne pogreša toliko. “Sem eden 
izmed tistih, ki slišijo travo rasti,” se pošali. 
S tem misli povedati, da je nekoliko dru
gačen od drugih ljudi. “Rad ležim pod 
drevesom in poslušam. Slišim krošnjo, 
čutim, kako se vanjo ujame veter, in 
poskušam razbrati njeno velikost in obliko. 
Slišim, kako se na vejo usede ptica,

poslušam njeno petje in druge ptice, ki ji 
odgovarjajo. Slišim življenje v travi, skaka
nje kobilic, pesem čričkov. Odkriva se mi 
svet, ki ga sicer ne bi nikoli spoznal. Ljudje, 
ki vidijo, te stvari z lahkoto spregledajo. 
Tudi jaz bi jih spregledal. S tem, ko se mi 
ostrijo čutila, se poglablja dojemanje sveta 
in raste neka nova duhovna dimenzija, ki 
bi ji človek lahko rekel duša. Pravijo, da smo 
slepi ljudje občutljivi. Tega ne jemljem kot 
slabo. Nam je pač dano določene stvari 
drugače doživljati.”

“Ko se pogovarjava o stvarstvu in 
duhovnosti, ali nisva že blizu veri in vero
vanju?” ga vprašam. “Da,” mi odgovori, 
“vsak človek pač v nekaj veruje. Vendar 
zase ne bi mogel reči, da sem veren v tradi
cionalnem smislu. Ne prenesem, da mi kdo 
ukazuje, kdaj in kako moram moliti. Glo
boko pa spoštujem vse, ki verujejo, in tudi 
sam iščem globlji smisel v vsem, kar se 
dogaja in kar me obdaja.”

Med najinim pogovorom se zunaj pov
sem zmrači. Ko odhajam, se Na dvorišču 
komaj dotipljem do parkiranega avtomo
bila. “Kako bi bilo z mano, če bi me dolete
la slepota,” razmišljam, “bi znal, tako kot 
Jože, prižgati notranjo luč? In, ali bi ne bilo 
dobro, če bi nekatere, ki se danes obnašajo 
kot gluhi in slepi, slepota zares udarila, tako 
da bi bili prisiljeni duhovno sprevideti?” 

TONE JAKŠE
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iz preteklosti

w MM [M®
Čeprav je bila cerkvena gosposka zelo 

nastrojena proti roparskim Uskokom, ki so 
z Žumberka hodili na “bero” v dolino reke 
Krke, so v preteklosti le bile izjeme. Največ 
slabih izkušenj z Uskoki so imeli v 
kostanjeviškem samostanu, saj je znano, da 
so uskoki 29. julija 1736 napadli in izropali 
kostanjeviški samostan in pri tem ubili dva 
meniha. Bolj so jim bili naklonjeni v kar
tuziji Pleterje, kar posebej velja za priorja 
Elijo.

Tudi pripadniki črnogorskih rodbin 
Pirkoviči in Bušiči, ki so dolga stoletja pasli 
koze in ovce po črnogorskih planinah, so 
prišli kot uskoki na Sela pri Pleterjah. 
Pirkoviči so se najprej naselili na Selih,

__t______ „u iMAimmAj „„ potem pa jih je prior preselil v pleterski
škropilnico za vinograd, posla, ki se ga še mlin-Clani obeh družin “ ostali P°takrat
marsikdo, ki dobro vidi, ne upa lotiti. Da wl'avn'
sam, le z ženino pomočjo, obdela vinograd 
in da prideluje eno od najboljših vin v Beli 
krajini. O tem se prepričam, ko nama natoči 
kozarec črnine. Poznavalsko ga nekaj časa 
zadrži v ustih in pravi: “Letos smo trgatev 
zamudili za en teden. Grozdje je izgubilo

veljavni cesarski odredbi svobodniki v ran
gu vitezov. Imeli so orožje in konje ter bili 
vedno pripravljeni, če je bilo treba kreniti 
proti Turkom. V nekih zapisih seje ohrani
lo, da sta Pirkovič in Bušič s svojimi fanti 
jezdila proti Turkom prav v času, ko so pri 
Sisku doživeli usodno hud poraz. O tem 
govori tudi Aškerčeva pesem “Mea culpa,

mea culpa”. V Pirkovičem mlinu so imeli 
dolgo časa tudi pleterske urbarje, kjer so bili 
zapisani vsi pleterski podložniki, od kate
rih so dobivali v mlin podložniško žito.

Poglejmo, kakšna je bila kalvarija 
družine Pirkovič, ki je pred Turki zbežala 
iz Črne gore v družbi Begovičev. Bežala je 
preko Neretve v severno Dalmacijo, od tam 
pa leta 1536 na Žumberak. Kdaj so prišli v 
dolino Krke ni znano.

Mlini ob potoku Pendirjevka in drugje 
pod Gorjanci niso samo mleli žita za sa
mostan in grajsko gospodo, ampak so v ti
stih časih imeli neko posebnost. Mlin je imel 
azilno pravico, kar je pomenilo, da občinski 
biriči niso smeli prestopiti mlinskega pra
ga, če se je v mlin zatekel pobegli vojaški 
obveznik in se tam skril.

Takšno pravico je imel tudi Gregoričev 
mlin v Golobinjku, ki gaje enemu od štirih 
sinov kupil konjeniški major Gregorič, ko 
je čuval hrvaško-kranjsko mejo. Konjeniški 
major je bil sin Ilije Gregoriči, vrhovnega 
poveljnika kmečke vojske v hrvaško-slo- 
venskem kmečkem uporu (1572-1573).

SLAVKO DOKL
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Bilo je v nedeljo, 20. decembra, pred šestimi leti. Ob 9. uri se je prvič 
oglasil glasbeni znak Mi smo dolenjski furmani, ki ga je pripravil 
Zdravko Hribar, ravnatelj Glasbene šole Marjana Kozine. V studiu 
so sedeli voditeljici Vera Marušič in Lea Šobar; novinar Jože Spli- 
chal, glasbeni redaktorji Rasto Božič, Tomaž Zorko in Silvo Mihelčič, 
tajnica Darja Damjanovič, urednik Sandi Pirš in direktor Uroš 
Dular To je bil rojstni dan Studia D.

Prve dni je oddajal vsak dan med 16. in 
19. uro, ob nedeljah med 9. in 15. uro. V 
šestih letih so še dvakrat zamenjali frekven
co, najdalj časa so program oddajali na 100,6 
mhz, pred mesecem pa so končno dobili 
lastno frekvenco - 103 mhz, hkrati ko so
dobili konkurenco; na Valantičevem se je 
prvič oglasil tudi Radio Sraka. Leto dni 
oddajanja so v Studiu D proslavili tako, da 
so pričeli pripravljati že 11 ur programa 
dnevno. Jubilej so počastili tudi z novo 
montirnico, uvedli so novice agencije Ta
njug in se opremili s sodobnimi UKW- 
postajami za javljanje v program z različnih 
koncev Dolenjske.

V šestih letih se je v gasilskem domu v 
Ločni, kjer ima Studio D svoje prostore, 
marsikaj dogajalo. Predvsem se je ta čas 
zamenjalo mnogo sodelavcev, ker niso
zdržali naporov, ki jih zahteva vsakdanje 
pripravljanje radijskega programa. Danes 
je v kolektivu radia Studio D, ki je uradno 
še vedno radijska postaja v ustanavljanju, 
redno zaposlenih 11 ljudi. Odgovorni ured
nik je Sandi Pirš, direktor Uroš Dular, novi
narja sta Jože Musa in Marjana Kavšek, 
voditelja Renata Mikec in Lojze Bojane, 
glasbeni urednik Rasto Božič, tajnica Fani
ka Krivec, propagandista Andreja Milavec 
in Jože Stegne ter računovodja Irena 
Zbašnik. Priprava dnevnega programa zah
teva tudi veliko ekipo zunanjih sodelavcev, 
med katerimi so nepogrešljivi radijski teh
niki: Ervin Vizjak, Boštjan Hrovat, Matej 
Drobnič, Igor Ilič, Drago Požun, Boštjan 
Kovačič, Roman Mlakar, Jurij Zurc, Ro
bert Rodič, Matjaž Božič, Jure Gorišek in 
Roman Hočevar. Med voditelji se najpo
gosteje slišijo: Natalija Petakovič, Toni 
Gašperič, Marjan Menger (za šport), 
Zdravko Stopar, Darja Zupančič, Mateja 
Pirc, Jani Muhič, Tatjana Hosta, Ciril 
Plešec, Božena Petrov, Vili Zupančič in 
Smilja Radi.

In kje je Studio D danes? Po raziskavah 
Mediane, ki je anketirala 2000 ljudi 
različnih poklicev in starosti po Sloveniji, je 
Studio D danes med več kot 40 radijskimi 
postajami po Sloveniji na zavidljivem 5. 
mestu za L in 2. programom Radia Slo
venije in obema programoma MM iz Mari
bora. Za njimi je tudi tako glasna in 
poslušana radijska postaja, kot je radio Glas 
Ljubljane. Po raziskavah ima Studio D 
največ poslušalcev na Dolenjskem in v 
Posavju, kar se razume, le nekaj manj pa v 
osrednji Sloveniji. V program se oglašajo 
poslušalci tudi iz Gorenjske in Notranjske. 
Dolenjski radio ima največ poslušalcev ob 
sredah, sobotah in nedeljah, najbolj 
odmeven čas za oglašanje pa je med 12. in 
19.30 uro. Že od vsega začetka so v

Lojze Bojane iz Sel pri Jugotju je že dve leti 
redni voditelj programa Studia D in med 
poslušalci zelo priljubljen.
železnem programu kronika, čestitke, 
kmetijska oddaja in glasbene lestvice, v 
ponedeljek oddaja o zdravju, v sredo pre
gled kulturnih dogodkov v vseh dolenjskih 
občinah in mozaik zabavne glasbe, v četrtek 
predstavitev podjetnikov in oddaja o avto
mobilizmu, planinski kotiček in še kaj. Že 
kar nekaj petkov je Studio D na terenu in 
pripravlja program v različnih krajih, v so
boto je na sporedu zelo poslušana oddaja 
Simone Vodopivec Glasba je življenje. Ta 
dan je mogoče slišati in si tudi zapisati ku
harske recepte, prisluhniti dogodkom, ki so 
v tem tednu razburkali Evropo, popoldan 
je na sporedu tudi humoristična oddaja in 
še marsikaj. Nedelja je v znamenju malih 
oglasov, kmetijske oddaje in čestitk.

Srce in duša radia je Sandi Pirš. O pro
gramu ne govori rad, poslušalce pa s spre
membami vedno preseneča. Ta čas že 
razmišlja, da bi Studio D oddajal tudi nočni 
program. Za začetek naj bi se dogovaijali 
še z drugimi lokalnimi postajami, tako da 
bi bila vsak večer ena dežurna. “Tudi letos 
bomo prenašali polnočnico iz kapiteljske 
cerkve. Za Silvestrove praznike bomo ne
prekinjeno oddajali od petka, 31. decem
bra, do nedelje, 2. januarja, podelili bomo 
veliko nagrad in nikomur ob sprejemniku 
ne bo dolgčas,” pravi Sandi Pirš in do- 
daja:”Prav vesel sem, da smo dobili še en 
radio na Dolenjskem. Zaradi konkurence 
se bomo vsi trudili, da bomo še boljši in 
zanimivejši.”

JANEZ PAVLIN

Prijateljem, partnerjem, potrošnikom prav prijetne, prijaznosti polne praznike. Pa prisrčen pozdrav!

PETROL
Slovenska naftna družba

Priloga Dolenjskega lista 10



OBE NAGRADI V 
NOVO MESTO

Žreb je izmed reševalcev 50. nagradne 
križanke izbral MARTINA VRŠČAJA in 
ZORANA GOLJUFA, oba iz Novega 
mesta. Vrščaju je pripadla denarna nagrada 
3.000 tolaijev, Goljuf pa bo prejel knjižno 
nagrado, Doklovo povest Uskoška prince
sa z avtorjevim podpisom. Nagrajencema 
čestitamo.

Rešite današnjo križanko in jo pošljite 
najkasneje do 10. januaija 1994 na naslov: 
Dolenjski list, Glavni trg 24, 68000 Novo 
mesto, s pripisom KRIŽANKA 52. Ovojni
co brez poštne znamke lahko oddate v naš 
poštni nabiralnik pri vhodu v stavbo 
uredništva v Novem mestu.

NAGRADNA KRIŽANKA 52

REŠITEV 50. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 50. nagradne križanke se, 
brano v vodoravnih vrsticah, glasi: SKESA
NOST, VODOVODAR, ELEKTRINA, 
TON, ELAM, IF, GOCE, ZLOBEC, ŽA, 
CANNES, OVEN, ALIBI, RT, PART, 
ZARAČUNAVANJE, EREVAN, PES- 
JAN, MALAR, OKTAVA.

prgišče misli
Srečen si lahko ne samo brez ljubezni, 

temveč tudi zoper njo.
GG. MARQUEZ

Vsakič, ko človek zanika del sebe, nare
di majhen samomor.

S.GRIFFIN

Ne moreš biti dober zdravnik, če v tebi ni 
usmiljenja.

A. MUNIHE

Bog se ne uresničuje ne v zgodovini ne v 
narodu, je strogo zasebna zadeva in je dosto
pen le vsakemu posameznemu človeku.

M. ROŽANC

Strah pred smrtjo cesto čast okalja.
P. P. NJEGOŠ
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iz sveta pijač: vinjak

Drnša te
Gene Ford v svojem znamenitem Ilu

striranem vodiču o vinih in žganih pijačah 
piše takole:”Prva in zanesljivo najbolj 
veličastna in brez dvoma najbolj hvaljena 
pijača na svetuje eliksir, esenca grozdja in 
vina - vinjak.” Vsi se morda ne bodo stri
njali z mnenjem tega poznavalca pijač, ve
liko pa jih bo poznavalsko pritrdilo: “Mož 
ima prav.” Vinjak, kot se lepo in točno po 
naše reče brandyju ali konjaku, je res nekaj 
posebnega med pijačami. Slovi po vsem 
svetu in ima ljubitelje v vseh deželah sveta, 
tudi tam, kjer sicer ne gojijo vinske trte in 
ne uživajo vin. Trebušast kozarec, v kate
rem se temno lesketa dragocen star vinjak, 
prižgana cigara in usnjen naslanjač, to tro
je je bilo dolgo statusni simbol uspešnih in 
pomembnih mož. Navade so se sicer spre
menile, možje si trenutke miru poiščejo tudi 
kje drugje kot v starinskem naslanjaču s 
kozarcem vinjaka in cigaro, a plemenitost 
vinjaka ostaja.

Pili so ga že stari Kitajci
Vinjak ima zelo dolgo zgodovino. Prva 

poročila o destiliranju vina najdemo že v 
starih kitajskih besedilih, ki govore o žga
nju riževega vina pred 2700 leti. Izročilo 
pravi, da naj bi okoli leta 400 pr.n.št. tudi 
slavni antični zdravnik Hipokrat destiliral 
vino v novo pijačo. Kakšne so bile te stare 
pijače, seveda ne vemo, kot tudi ne vemo, 
ali so bile kaj podobne vinjakom, kot jih 
poznamo danes, a za prednike sodobnih 
vinjakov jih lahko vzamemo. Za očeta se
danjih vinjakov štejejo nekega nizozemske
ga kapitana, kije v 16. stol. prišel na misel, 
kako bi ohranil vino primerno za pitje tudi 
na dolgih oceanskih plovbah. Vino je de
stiliral ali kot se reče po domače - žgal. To, 
kar je dobil, je imenoval brandevvijn, kar 
pomeni v nizozemščini žgano vino. Ni
zozemci so se torej sladkali z vinjakom že 
pred stoletji, a tudi Francozi, veliki 
pridelovalci in ljubitelji vina, niso zaostaja
li. V Guinnessovi knjigi rekordov piše, da 
je bilo najstarejše podjetje za pridelavo vi
njaka ustanovljeno že leta 1643, in sicer gre 
za francosko destilarno Augier Freres & 
Cie. Priljubljen in poznan pr) vsem zahod
nem svetu pa je vinjak postal postal šele v 
19. stoletju.

Najslavnejši je konjak
Skoraj povsod, kjer gojijo vinsko trto in 

pridelujejo vino, imajo tudi destilarne vi
njaka. Nekaj predelov v svetu še posebej 
slovi. Gotovo je najbolj znan in sloveč vi
njak, ki ga pridelujejo na jugozahodu Fran
cije v pokrajini, katere glavno mesto je 
Cognac. Ni še tako dolgo tega, ko smo pri 
nas namesto besede vinjak ali brandy na

steklenicah s to pijačo zapisovali kar bese
do konjak. To seveda ni dovoljeno, a med 
ljudmi se je beseda uveljavila kot obče ime 
za vinjak. Ime konjak je zaščiteno in re
zervirano samo za vinjake, ki jih proizvaja
jo v tej pokrajini. Znanje izrek:”Vsak ko
njak je vinjak, vsak vinjak pa ni konjak.”

Malo mesto Cognac, ki šteje okrog 
20.000 prebivalcev, izvozi 95 odst. vsega 
konjaka, kolikor ga proizvedejo, in si z iz
vozom ustvarja vsako leto 2 milijardi dolar
jev dohodka. Večino plemenite pijače iz
vozijo v Ameriko in na Japonsko, kjer 
poslovneži kupujejo kristalne steklenice, 
polnjene s starim konjakom, po 1.000 dolar
jev. Ob takih visokih cenah je seveda razum- 
ljivo, da sami Francozi spijejo vse manj 
konjaka. “Prešli smo na viski, odkar so nas 
Amerikanci osvobodili leta 1944,” pravi z 
grenkobo Jean-Luc Lebuy, direktor Remy 
Martina, slovitega proizvajalca konjaka.

Konjak še vedno pridelujejo po starih 
receptih. Vino, ki ga pridelajo iz izbranih 
sort, žgejo v bronastih kotlih. Kot pri nas 
slivovko tudi konjak dvakrat žgejo, žgani- 
no pa potem shranijo v sode, narejene iz

francoskega hrasta. Prav dolgoletno stara
nje v hrastovih sodih daje konjaku njegovo 
značilno barvo, vonj in okus. Odličnost 
pijače se odmerja glede na staranje. Mladi 
konjaki, ki nosijo oznako V.S. ali tri 
zvezdice,zorijovsodih le nekaj let, medtem 
ko starejši, ki nosijo oznako V.S.O.P. ali 
V.O. oziroma oznako reserve, počivajo v 
hrastovih sodih več kot deset let. Najstarejši 
z oznako X.O. oz. Napoleon, Cordon Bleu 
ali Antique, pa se starajo desetletja.

Najbolj znani svetovni pridelovalci kon
jaka so štirje: Hennessy, Martell, Courvoi- 
sier in Remy Martin. Seveda imajo najboljši 
konjaki teh imen primerno zasoljeno ceno, 
o čemer se lahko prepričate tudi v nekate
rih naših trgovinah, kjer pa boste seveda le 
težko našli Martellov, Hennessyjev ali 
Remy Martinov konjak z oznako X.O., 
medtem ko je take z oznako V.S.P.O. v 
boljših trgovinah mogoče kupiti. Med slav
nimi francoskimi vinjaki je tudi Armagnac, 
značilno zanj pa je, da ga žgejo le enkrat. 
Najbolj slavne španske vinjake pridelujejo 
v pokrajini Jerez, ki sicer slovi po vinu šeri. 
Jereški vinjak starajo v češnjevih sodih, kar

zdravnik razlaga
mr.sc.dr. Tatjana Gazvoda
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Pogosto sprašujete, kako dolgo je potrebno telovaditi. 
Odgovor je malce krut, vendar pošten: telovaditi moramo vse 
življenje! Zaželjeno je, da telovadimo vsak dan, vendar zadostu
je, če redno vadimo petkrat na teden tako, da si prosta dneva 
ne sledita drug za drugim. In svetujemo, da vsakodnevne, že 
kar malo dolgočasne vaje dopolnimo z rekreativnim športom.

Vedno začnemo z lažjimi vajami in manjšim številom pono
vitev (od pet- do desetkrat). Zahtevani položaj zadržimo vsa
kokrat tri do pet sekund, nato pa se enako dolgo sproščamo v 
začetnem položaju.

Nekaj vaj
Za začetni položaj ležemo na hrbet s pokrečenimi kolki in 

koleni, nato stisnemo stegna in zadnjico, trebuh potegnemo 
vase, križ pritisnemo ob podlago, zadržimo nekaj sekund in se 
nato sprostimo.

Prejšnji vaji pridružimo še dvig glave čim bliže k prsim, 
zadržimo položaj in se sprostimo.

In nadaljujemo: izmenično pritegnemo po eno koleno čim

bliže k trebuhu, zadržimo in se vrnemo v začetni položaj.
Nato se z rokama približamo kolenu, dvignemo glavo, 

zadržimo in se sprostimo. In še naprej. Obe koleni dvignemo k 
trebuhu in ju objamemo z rokama, dvignemo glavo, zadržimo 
in se sprostimo v začetnem položaju.

Imate morda še kaj moči? Pa nadaljujmo!
Zadnjico in križ dvignemo od podlage, zadržimo in se spro

stimo. Nato koleni nagnemo v levo in v desno ter se zopet spro
stimo v začetnem položaju.

Nov začetni položaj: ležemo na trebuh tako, da so dlani pod 
čelom. Nato dlani in komolca nekoliko dvignemo od podlage in 
se sprostimo. Nadaljujemo tako, da roki iztegnemo naprej. 
Desno roko in levo nogo dvignemo od podlage, zadržimo in se 
sprostimo v začetni položaj. Isto ponovimo z nasprotnima 
okončinama.

Telovadimo dalje! Se vedno ležimo na trebuhu, le roki sta 
tokrat ob telesu. Glavo in rameni dvignemo od podlage, 
zadržimo in se sprostimo. Nato eno nogo dvignemo za 10 cen
timetrov od podlage, zadržimo in se sprostimo. Vajo ponovimo 
še z drugo nogo, nato se obrnemo zopet na hrbet: nogi sta 
pokrčeni v kolkih in kolenih, roki pa ob telesu. Stisnemo zad
njico, križ potisnemo ob podlago, vdihnemo, zadržimo in se 
sprostimo. V enakem začetnem položaju dvignemo zadnjico, 
zadržimo in se sprostimo.

Naj bo dovolj! Naučili smo se nekaj vaj, ki zmanjšajo in 
ublažijo težave s hrbtenico. Vendar to ni dovolj. Način življenja 
in vsakodnevne obremenitve morate prilagoditi preostali 
sposobnosti vaše hrbtenice!

(Se nadaljuje)

praktični . - v 
praktični KRIŽ!

praktični A 
v praktični 2;

Gamaše
Ko se bo zaključilo praznovanje, boste zo

pet začele bolj razmišljati o vsakdanji, predvsem 
pa praktični in v teh mrzlih dneh topli garderobi. 
K njej spadajo tudi gamaše, za katere lahko 
koristno porabite ostanke volne. Pisane, vendar 
v barvah, ki se skladajo, bodo še bolj privlačne. 
Nosite jih preko hlač in čevljev. Prijetno vam 
bodo grele gležnje. Kot že rečeno, so gamaše še 
lepše, če so pisane, vendar bodo bolj estetske, 
če bo ena od barv osnovna, druge pa si bodo 
sledile v določenem vrstnem redu. Seveda mora 
biti volna približno enake debeline, najbolje pa, 
daje primerna za pletilke številka 3,5. Pletete s 
petimi pletilkami, torej na okroglo, in sicer 
menjaje eno levo eno desno pentljo. Tako kot 
gamaše si lahko spletete tudi zapestnike.

m Ro Praznična miza

mu daje poseben okus in je temnejši kot 
ostali evropski vinjaki. Če boste kupovali 
ta vinjak, st zapomnite oznake, ki govore o 
starosti in kvaliteti: solera, solera reserva, 
gran reserva. V zadnjem času postajajo 
priljubljeni tudi ameriški vinjaki, kijih pre
delujejo v Kaliforniji; po kakovosti menda 
ne zaostajajo za francoskimi. Seveda ima
mo nekaj vinjakov tudi pri nas. Poznavalci 
pravijo, da niso slabi.

Ogrejte ga v rokah 
In kako se uživa ta plemenita pijača? 

Poznavalci priporočajo kozarček konjaka 
po obedu. Nič več ni modno piti vinjak iz 
velikih trebušastih kozarcev. V domovini 
konjaka te plemenite pijače nihče ne pije 
iz velikih kozarcev, pač pa iz tulipasto ob
likovanih kozarcev, torej takih, kot se jih 
uporablja za bela vina. Nič več tudi ne ve
lja, da se vinjak pije sam. Dobro se obnese 
z ledom, tonikom, pomarančnim sokom in 
sodo, skratka, ter v tako imenovanih dolgih 
pijačah. Velja pa si zapomniti, da najboljše 
vinjake uživamo same, medtem ko mlajše 
(do tri zvezdice) le pogumno mešajte z dru
gimi pijačami. Da boste spoznali, zakaj 
pravijo vinjaku duša vina, ga ne smete kar 
pogoltniti. Natočite si ga in pustite, da se 
ogreje v vaših rokah, potem pa okušajte 
bogat vonj in pijačo v majhnih požirkih 
popijte, da razda vse bogastvo svojih oku
sov. Poznavalci odločno odsvetujejo umet
no ogrevanje vinjaka.

MII AN MARKELJ

Ko pripravljate mizo za posebno svečano 
silvestrsko večerjo, vedite, da prav dodatni 
okraski naredijo mizo tako mamljivo očarljivo. 
Poleg osrednjega cvetličnega aranžmaja so naj
bolj vabljive nežne zimzelene girlande okrog 
vsakega krožnika. Med zelenje, ki ga privezu
jete na žico, privežite še bršljanovc liste in ve
jice božjega drevesca z jagodami, ki lepo po
pestrijo aranžma. Seveda ne pozabite tudi na 
pentljo, ki jo privežete na koncu polkrožnega 
venčka. Tudi na hrbet vsakega stola lahko 
privežete majhen šopek, ki ga bo vsak gost odne
sel domov. Osrednji šopek in šopke za stole 
lahko pripravite dan pred večerjo, a jih na stole 
privežite šele uro pred prihodom gostov. Pri
prava girland, ki obkrožajo krožnike, pa vzame 
precej časa, zato jih spletite dovolj zgodaj in 
shranite v hladnem prostoru. Pa dober tek!

Zvitki z 
mletim mesom

Za 4 osebe potrebujemo: 4 svinjske zrezke, 
sol, poper, 2 žlički ostre gorčice, 1 mlado čebu
lo, drobnjak, žlico kaper, 20 dag mletega gove
jega fileja, mleto sladko papriko, 40 g masla, 30 
g prekajene mesnate slanine, 2 čebuli, 1/4 I 
mesne juhe, 30 g kisle smetane. Zrezke po
tolčemo z dlanjo, jih posolimo in popopramo 
in natanko namažemo z gorčico. Eno čebulo 
olupimo in drobno sesekljamo, dodamo sesek
ljane kapre in drobnjak, mešanico posolimo, 
popopramo in dodamo malo sladke paprike. 
Zrezke namažemo z začinjenim mletim mesom, 
jih zvijemo in spnemo z zobotrebci. Slanino 
narežemo na kocke in jo razpustimo na maslu. 
Dodamo zvitke in jih opečemo. Čebuli olupi
mo in sesekljamo, dodamo ju zvitkom, da med 
mešanjem posteklenita, prilijemo juho in pu
stimo, da se pokrito duši 40 min. Zvitke vzame
mo ven, odstranimo zobotrebce, omako pa 
razžvrkljamo in precedimo skozi sito. Pokusi
mo in dodamo kislo smetano. Postrežemo jo z 
zvitki.

Vzimovanje vrtnic
Prezgodnji sneg je preprečil, da bi vzimili 

vrtnice tako, kot zahteva vrtnarska stroka. Ker 
sta za zmrzovanje najbolj nevarna januar in feb
ruar, je še čas, da za kraljico vrta koristnega kaj 
naredimo. Za mraz je najbolj občutljiv cepljeni 
del, ki ga je zato treba primerno zaščititi. Vrt
nic prav zaradi tega ne smemo obrezati že jese
ni, saj obrezani deli prej pozebejo, tako da lahko 
rastlina celo propade. Vrtnice vzimimo tako, da 
najprej z njih potrgamo preostalo listje in 
izrežemo odvečne poganjke, potem pa stebla 
počasi upognemo do tal ter jih k tlom pritrdi- 
moz lesenimi klini. Čeznje nasujemo suho zem
ljo, povrhu pa še grobo šoto, smrečje ali stiro
por. Če se stebelna vrtnica ne da upogniti, ker 
bi sc sicer zlomila, jo je treba zaščititi posebej s 
primernim ovojem, časopisom ali juto, nikakor 
pa ne s plastiko.

Pamet prevladala
Država je vendarle ravnala preudarno. Z na

povedanim davkom na avtomobile ne bo nič. 
Zakonodajalec je končno sprevidel, da dodatna 
obdavčitev na tržno vrednost avtomobila ne 
vzdrži, saj bi bil tako davek na avtomobile najvišji 
v Evropi, poleg tega pa bi imel negativne učinke 
na kakovost slovenskega voznega parka, zato je 
predlog umaknil. Pred kratkim pa smo bili priča 
še eni potezi, ki kaže, daje tako imenovani “av
tomobilski lobi” v Sloveniji vendarle slišen in 
dovolj močan, da se ob sklepanju o avtomobil
skih zadevah zamislijo tudi poslanci državnega 
zbora. Še za šest mesecev so podaljšali olajšave 
pri nakupu avtomobilov s katalizatorjem in s 
tem potrdili tudi svojo ekološko orientiranost. 
Avtobobili s katalizatorjem tako vsaj še šest 
mesecev ne bodo dražji, in sicer vse do sprejet
ja novega zakona o uvozu motornih vozil.

Priloga Dolenjskega lista 11
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Vlak je bil prenatrpan, kar je 

pričakovala na ta dan. Sedla je 
na leseno klop, si zložila v 
naročje vse zavitke z darili in se 
odločila, da ne bo izstopila kot 
navadno, ampak da pojde ta 
silvestrski večer domov in ga bo 
preživela med svojimi.

Vagon je bil poln cigaretnega 
dima in neprijetnih vonjav, toda 
ničesar ni moglo pokvariti nje
nega razpoloženja in priča
kovanj, hrepenjenja po toplini 
domačega gnezda. Že tako dol
ga ni videla domačih, bili so vse 
predaleč, da bi lahko opravila 
pot tja in nazaj v enem dnevu. 
Služba in udarništvo, ki pač ni 
bilo nikoli zares povsem prosto
voljno, so ji vzeli ves čas, edini 
prosti dan je bila nedelja, takrat 
pa se je je oklenila babica, pri 
kateri je živela. Ampak danes je 
Silvestrovo in z nedeljo vred bo 
lahko dva dni med svojimi.

Bila je že noč, ko je stopila z 
vlaka in krenila na naporno pot 
tja v hribe, koder daleč naokoli 
kraljuje samota. Cesta se je 
vzpenjala navzgor, venomer 
navzgor. Čez čas je za seboj 
zaslišalu pritajene korake, dušil 
jih je novozapadli sneg.

“Pa ne, da greš zdajle sama 
domov?” jo je vprašala ženska, 
ki je prisopihala za njo. Poznala 
jo je, bila je iz tiste kočice ob 
samotni poti. Včasih je večkrat 
šla tam mimo peš. Njeno samot
no življenje jo je delalo nekako 
skrivnostno, čeprav je bila pre
prosta vdova srednjih let, ki se je 
junaško spoprijela s samoto in 
težavami. "Ja, domov grem, 
danes je Silvestrovo, rada bi bila 
la večer doma," je odvrnila. 
Potem sta skupaj nadaljevali 
pot.

Prišli sta v dolino in cesta se 
je začela spuščati. Sredi klanca 
je s ceste krenila pot v desno. Tu 
je ženi zastal korak. Prijela je 
dekle za desno ramo. “Pojdi z 
menoj domov, deklič! Boš nocoj 
prespala pri meni, sama sem v 
hiši in vesela bom, če bova 
skupaj dočakali novo leto. Jutri 
zjutraj pa pojdeš domov, ko bo 
dan. Kaj boš sama lezla tako 
pozno ponoči tja v hrib! Se mene 
je strah zate. Se nič ne bojiš vol
kov?"

Dekle bi ji rado delalo

družbo, toda vleklo jo je domov. 
“Ni me strah noči pa tudi živali 
ne, "je odbila vabilo. “Strah bi 
me bilo le zlega človeka, tega pa 
zdaj na poti ne bom srečala, pre
pozno je. ”

Na odcepu stranske poti sta 
se z žensko razšli in sama je odšla 
naprej v noč. Prispela je do va
sice v podnožju hriba. Iz vaške 
gostilne se je razlegalo vpitje, 
neuglašeno petje in vriski. 
Hušknila je mimo v strahu, da 
ne bi kdo prišel ven. Zagrizla se 
je v strm breg.

Končno je prišla do doma, 
po tolikih urah poti strašno utm- 
jena, a srečna. Doma je, končno 
doma! Sprejela jo je prijazna 
domača izba, ki jo je ogrevala 
krušna peč, pa mati in oče, ki 
nista mogla verjeti, da je sama 
priromala sem gor sredi noči. 
Sestrica je že spala, a jo je zbudi
lo veselo kramljanje in vsa ra
dostna je s še zaspanimi očmi 
božala darila, ki jih je prinesla in 
razložila po mizi: pisano torbico 
za šolo, rokavice pa vabljive kose 
čisto prave torte iz mestne 
slaščičarne. Kakšno veselje in 
radost!

Bil jih je sam smeh, vseh 
štirih, v očeh pa solze veselja in 
sreče. Nihče ni niti opazil, kdaj 
je urni kazalec prestopil 
polnočno uro...

*****

& KNJIŽNA
Sedmi zvezek 
Enciklopedije 
Slovenije/erme
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Prejšnji teden se je ponovno, že 
sedmo leto zapored, dogodil 
“čudež“. Mladinska knjiga je raz
meram in vsemu navkljub, kar slo
venski knjigi in založništvu greni živ
ljenje, izdala nov zvezek Enciklope
dije Slovenije. Založba vztraja pri 
tem založniško, organizacijsko in 
znanstveno zahtevnem, izobraže
valno in kulturno pa izredno 
pomembnem projektu, četudi nima 
pri tem zadostne podpore. O tem, da 
gre za nacionalno važen projekt, 
nihče ne dvomi, pa vendar...Vlada je 
sicer izdajo sedmega zvezka fi
nančno podprla, a založniki menijo, 
da bi lahko primaknila kaj več kot 
1000 tolarjev subvencije na izvod.

Sedmi zvezek prinaša gesla od 
Marin do Nor, vsega skupaj 984 
gesel, od tega 554 stvarnih in 430 
biografskih. Besedila je prispevalo 
447 piscev. Skoraj tretjino prostora 
na več kot 430 straneh sedmega 
zvezka zavzemajo črno-bele in 
barvne ilustracije, ki zares bogato 
dopolnjujejo besedilo; vseh je 846, 
med njimi pa kar 88 portretov, 149 
slik s področja likovne umetnosti, 29 
tematskih kart in zemljevidov, 13 
načrtov in risb, 39 grafikonov in 42 
pokrajinskih slik. Za toliko je torej 
bogatejše edino znanstveno delo pri 
nas, ki podrobno in poglobljeno 
obravnava Slovenijo in dejavnosti 
ter ustvarjalnost Slovencev doma, 
v zamejstvu, izseljenstvu in zdom
stvu, v preteklosti in sedanjosti. Kot 
nacionalna enciklopedija obravna
va posamezna področja znanosti, 
veje industrije, obdobja v umetnosti, 
zgodovinske dogodke, znanstvene in 
kulturne ustanove, društva in organi
zacije, opisuje najpomembnejše kra
je in opisuje njihovo zgodovino od 
poselitve naprej ter prikazuje nji
hove umetnostne spomenike, ob 
tem pa obravnava še pomembnejše 
osebnosti: pesnike, pisatelje, gle
dališčnike, filmske ustvarjalce, poli
tike, ekonomiste, zdravnike in tiskar
je.

V najnovejšem zvezku enciklo
pedije je obdelanih več pomembnih 
gesel. Pripravljalci besedil so pri

nekaterih naleteli na precejšnje bele 
in sive lise, premagati pa so morali 
tudi ideološke ovire, ki se nekaterih 
gesel držijo iz prejšnjih časov, deni
mo pri geslu narodnoosvobodilni 
boj, narod, narodno vprašanje, na
cionalizem. Med obsežnejšimi gesli 
omenimo medicino in nemško-slo- 
venske odnose, ki so zares temeljito 
obdelani. Med geografskimi gesli je 
denimo dobila svoj prostor Metlika, 
med biografskimi pa bomo našli z 
območja širše Dolenjske osebnosti, 
kot so Miha Mate, Franc Metelko, 
Ivan Merhar, Ivan Molek, Jože 
Munda, Mušiči, Pino Mlakar, Ivan 
Navratil idr. Sedmi zvezek skratka 
bogati našo vednost o prehojeni poti 
in o naših dosežkih in stvaritvah.

MILAN MARKELJ

Za telebane
__ Do računal

nika, kije neiz
brisno in neo
vrgljivo postal 
del našega 
vsakdanjika v 
delovnem in 
prostem času, 
imamo seveda 

različen odnos: enim je navadno 
delovno orodje, enim nadvse 
priljubljen konjiček, ki ga poznajo 
do zadnje dlake v grivi, enim pa 
strašni nebodigatreba, ki je pome
tel z dobrimi starimi napravami, kot 
so pisalni stroji, kalkulatorji in dru
go, ter pošteno zagrenil življenje. A 
razen redkih poznavalcev smo v 
določenih trenutkih pred ra
čunalniki vsi telebani, ker so to pač 
v bistvu le zapletene naprave z za
pletenim delovanjem. Prej ali slej 
pridejo trenutki, ko se pri delu za
takne in bi računalnik najraje 
zabrisali v kot, običajno pa se 
izkaže, da gre le za nesporazume, 
ki jih rojeva nezadostno poznava
nje same naprave in programov, ki 
na njej teko. Mnogi se pred ra
čunalniki počutijo trajno kot tele
bani, ker se jih ne upajo od blizu 
potipati. Vsem torej, ki se občasno 
ali pa stalno čutijo bolj ali manj tele
bane pred računalnikom (ne ker bi 
imeli premalo v glavi, ampak ker 
jim ni nihče po človeško razložil, 
kako in kaj z njimi) sta namenjeni 
dve zanimivi in koristni knjigi, ki ju 
je pred kratkim izdala založba Pa
sadena: PC ZA TELEBANE in 
DOS ZA TELEBANE.

Gre za prevod dveh knjig iz seri
je knjižnih uspešnic, ki jih izdaja 
ameriška založba IDG Books. Knji
gi, ki sta ugledali beli dan tudi v 
slovenščini, so v izvirniku in prevo

dih v druge jezike prodali že v nekaj 
milijonih izvodov, kar je nedvom
no tržno potrdilo, da sta res pravšnji. 
PC za telebane sta napisala Dan 
Gookin in Andy Rathbone in v nji 
na poljuden, kramljajoč in nazoren 
način predstavila, kaj je osebni 
računalnik (PC), kako se z njim dela 
in katere so najpogostejše napake, 
ki jih delamo. DOS za telebane, ki 
jo je napisal Dan Gookin sam, pa 
se podrobneje in na podoben način 
kot prva knjiga ukvarja z dosom, se 
pravi operacijskim sistemom, o 
katerem sicer teče beseda tudi v prvi 
knjigi. Obe knjigi sta napisani tako 
izvirno in duhovito, da gre branje v 
slast tudi tistim, ki računalnike do
bro poznajo.

Kaj napisati še drugega kot: 
priporočamo!

MILAN MARKELJ

Iz Mladike za 
vsakogar nekaj

Založba Mladika je zjesenskim 
2paketom knjižnih novosti potrdi
la svojo pestro in raznoliko 
založniško usmerjenost, saj med 
novimi knjigami najdemo tako dela 
za otroke in mladino kot strokovna 
in poučna dela.

Mlajšim bralcem je namenjena 
povestica Svetlane Makarovič 
KOKOKOŠKA EMILIJA, ki go
vori o pametni kokoški, ki je go
spodinjo naučila hvaležnosti za po
darjena jajca. Tudi to najnovejšo 
knjigo Makarovičeve je odlično ilu
striral Lucijan Reščič. Izvrstne ilu
stracije Dunje Koller so značilnost 
druge knjige iz serije ŽIVALI, 
ZNANE IN NEZNANE, ki 

prinaša živalske 
podobe izpod 
peresa Marka 
Aljančiča. Av
tor se je v drugi 
knjigi lotil pred
stavitve živali 

na poljuden in privlačen način ter 
tako bralcu na nevsiljiv, kramljajoč 
način podal vsa potrebna stvarna 
dejstva o posamezni živali sloven
skih gozdov od rjavega medveda, 
divje svinje, volka, lisice, srne, jaz
beca do kune zlatice, veverice, ježa 
in navadnega polha. Nekaj povsem 
drugega so živali, ki že milijone let 
več ne topotajo po zemlji. Strašni 
kuščarji ali dinozavri, kot se jim 
reče, so ta čas nedvomno v središču 
zanimanja, predvsem po zaslugi 
Spielbergovega filma Jurski park. O 
njih, kakšni so bili, kako so živeli, 
kako so jih znanstveni odkrivali in 
spoznavali, se lahko poučite v VE-
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LIKI KNJIGI POSTERJEV O DI
NOZAVRIH. Napisal jo je eden 
največjih poznavalcev teh izumrlih 
živaliDavid Norman. Knjigo velike
ga formata poleg besedila odliku
jejo barvne ilustracije dinozavrov in 
njihovih okostij, odveč pa ni ome
niti tudi to, da so v knjigi zapisana
poslovenjena imena vseh znanih di
nozavrov.

Po knjigi Mateta Dolenca PES 
Z ATLANTIDE bodo z zado
voljstvom segli tisti, ki imajo radi 
Dolenčevo pisanje in morje. Pisatelj 
je napisal pripoved o življenju na 
samotnem jadranskem otoku, kjer 
živijo domačini, občasni turisti ter 
pripovedovalec zgodbe. Prepletajo 
se pripovedovalčevi spomini in do
godki, ljubezni, ljubimkanja, popi
vanja, podvodni ribolov, kar vse je 
pogosta tema Dolenčeve proze, le 
daje v Psu z Atlantide morda nekaj 
več razmislekov o globljih življenj
skih vprašanjih kot sicer, sam otok 
pa se razrašča kot metafora za 
človeško usodo.

Knjiga 
SLOVENSKO- 
ČEŠKI KULTUR
NI STIKI Borisa 
Urbančiča razkriva 
presenetljivo bo
gastvo kulturnih 
stikov med obema 
srednjeevropskima 

državama, ki segajo nekaj stoletij 
daleč v preteklost. Kot ugotavlja 
avtor, ki se s to problematiko ukvar
ja že skoraj 60 let, Slovenci z nobe
nim drugim narodom na svetu nis
mo imeli tako bogatih in plodnih 
stikov kot prav s Čehi. S podatki na
bito besedilo je razdeljeno v štiri 
poglavja, ki kronološko obravnava
jo kulturne stike od prvih občasnih 
stikov in obdobja narodnega 
prebujanja, ki je stike okrepilo, do 
razmaha vsestranskih kulturnih 
stikov v 19. stol. in nadaljevanja te 
tradicije med obema vojnama in po 
vojni.

Z malo knjižico NOVA PRA
TI KA ZA
LETO 1994
založba nadalju
je tradicijo izda
janja starih malih 
pratik, ki so pri 
nas redno iz
hajale vse od leta 

1741 in bile zelo priljubljene med 
ljudmi. Nastale so kot priročne knji
žice za nepismene; s sličicami in 
znaki so dajale potrebne informac
ije o delovnih, postnih in prazničnih 
dnevih, o vremenu, luninih menah 
in nebesnih znamenjih, v katerih je 
luna. Nova pratika za leto 1994 
skuša kar najbolj ohraniti izvirno 
podobo in obliko pratik iz 18. stol., 
seveda pa so koledarski podatki za 
leto 1994.

:

| rve železniške proge skozi Slovenijo je gradila 
Družba južnih železnic. Ta je zdograditvijo prog 
Dunaj-Trst (leta 1857), Pragersko-Kotoriba 

(1860), Zidani most-Sisak (1862) in Maribor-Celovec 
(1863) uresničila celoten program. Graditi je hotela 
predvsem tranzitne proge. Kljub prednostnim pravicam 
in privilegijem, ki jih je imela pri gradnji prog, ni imela 
več interesa za gradnjo prog v tedanji Kranjski. Poleg 
tega je zašla v finančne težave.

Trgovinsko ministrstvo na Dunaju je tedaj pripravi
lo novo akcijo gradnje železniških prog. Za prometne 
zadeve je bilo namreč tedaj pristojno trgovinsko mini
strstvo, železniško ministrstvo pa je bilo ustanovljeno 
šele leta 1896. Predlog načrta je bil objavljen leta 1864. 
Trgovinska zbornica v Ljubljani je predlog za širjenje 
železniškega omrežja v celoti podprla. Posebej se je 
zavzela za manjkajočo povezavo skozi Slovenijo v smeri 
zahod-vzhod. Kljub temu da je Ljubljanska trgovska 
zbornica popolnoma utemeljila potfebo po tej progi, je 
vlada na Dunaju ni uvrstila v uradni načrt, po katerem 
bi se v naslednjem obdobju dajale koncesije. Proge, ki 
so bile zajete v uradnem načrtu, so imele prednost pred 
drugimi progami in zahtevami. Z območja Slovenije in 
sosednjih krajev šobile vprogramu le proge Pivka-Reka, 
Karlovec-Reka in Beljak-Trbiž-Ponteba-Videm.

Ko je bil leta 1866 za predsednika Ljubljanske trgov
ske zbornice izvoljen V.Č. Stipan, je ponovno spodbudil 
prizadevanja za gradnjo železniških prog. Zbornica je 
zato dala pobudo za ustanovitev mešanega akcijskega 
odbora zborničnih predstavnikov, zastopnikov 
deželnega odbora, mestnega županstva in Kmetijske 
družbe. Trgovska zbornica je trgovinskemu ministrstvu 
na Dunaju ponovno predlagala gradnjo gorenjske in 
dolenjske proge. Leta 1866 in dve leti pozneje je deželni 
zbor sprejel resolucijo o nujnosti gradnje dolenjske 
proge. Ta načrt je zagovarjal tudi avstrijski admiral 
Wullersdorf d’Urbair v svojem železniškem programu.

J^^DOLENIE ŽELEZNIC
Rezultat teh prizadevanj je bil, da je bila v programu 
dopolnitev železniške mreže, ki ga je leta 1869 vlada 
predložila parlamentu, vključena tudi proga Ljubljana- 
Karlovec. Leta 1869 so bila izdana dovoljenja za priprav
ljalna dela za šest prog na Kranjskem. Med temi je bila 
tudi proga Ljubljana-Karlovec. Dovoljenje za začetna 
dela se je glasilo na Fužine kneza Auersperga na Dvoru 
pri Žužemberku in na občino Novo mesto. Med tem 
časom je celotno progo že trasiral višji inženir Pribil. Po 
naročilu trgovinskega ministrstva je bil leta 1872 oprav
ljen tehnično vojaški pregled za progo Ljubljana-Kar
lovec, ki ga je vodil inšpektor Generalne direkcije avst
rijskih železnic. V komisiji pa so bili še zastopnik gene
ralnega štaba, zastopnik kranjske deželne vlade, zastop
nik Trgovske zbornice in delegat Južne železnice.

Ob Krki ali ob Temenici?
Za dolenjsko železnico je vladalo izredno zanima

nje med domačimi gospodarstveniki. Oblikovale so se 
tri skupine oziroma trije konzorciji, vsak pa je zagovarjal 
svojo inačico.

Konzorcij družbe VVilkens (Eskomptna družba ter 
splošno stavbno podjetje F.C. VVilkens & Co.), ki je 
zastopal interese Novega mesta, je svoj program pred
stavil v posebni spomenici, ki jo je leta 1872 obravnaval 
tudi deželni zbor. Njihov predlog se bistveno ne razlikuje 
od sedanjega poteka proge. Od Trebnjega do Novega 
mesta so progo načrtovali skozi Gornjo Dobravo in 
Karteljevo, nekako po sedanji trasi ceste. V Novem 
mestu so pravilno predvideli vozlišče prometnih poti 
Dolenjske.

Drugi vplivni konzorcij je vodil gospodarstvenik dr.

Costa, ki je zagovarjal progo po dolini Krke, pri čemer 
so ga zelo podpirali tudi v Kočevju. Proga bi od Gro- 
suplja dalje potekala skozi Žalno, Luče, Krko, Zagra
dec, Žužemberk, Sotesko, Dolenjske Toplice in dalje 
skozi Črmošnjice do Gabra pri Semiču. Od tod dalje so 
bili glede trase vsi enotni. Proga po dolini Krke bi bila 
za deset kilometrov krajša kot proga ob Temenici, zane
marila pa bi Novo mesto, saj bi v najboljšem primeru 
dobilo le ozkotirno železniško zvezo po dolini Teme
nice s I ludim. Z gradnjo te proge bi oživil) železarno v 
Ponikvi, rudnik v Zagradcu, papirnico v Žužemberku, 
rudnik v Dvoru in številne žage. Lastnik kočevskih goz
dov in fužin na Dvoru knez Auersperg je predložil kon
cept dolenjske proge po svojih zamislih in v okviru last
nih koristi. Njega je podpiral tudi dr. Toman, ki je 
zaslužen za gorenjsko progo.

Tudi konec proge v Ljubljani je vsak konzorcij ob
likoval po svoje. Wilkensov konzorcij je predvidel posta
jo na mestu, kjer so zdaj Narodni muzej, Ekonomska 
srednja šola in palača predsednika vlade in republike 
ter Cankarjev dom. Po različici kozorcija dr. Coste je 
bila postaja v Vodmatu, po projektu konzorcija dr. 
Toman-Auersperg pa bi se dolenjska proga končala na 
sedanji postaji Ljubljana-Šiška.

Vse te razprave so izzvenele v prazno, ko je pred
stavnik vojnega ministrstva zahteval brezpogojen 
priključek na progo južne železnice.

Poleg naštetih konzorcijev za gradnjo dolenjske 
proge je treba omeniti tudi konzorcij za načrt ilirskih 
centralnih železnic, ki je požrtvovalno delal ter kril iz 
lastnih sredstev stroške trasiranja in izdelavo podrob

nih načrtov. Obenem je izdal spomenico z naslovom 
Spomenica o načrtu ilirskih centralnih železnic, ki vse
buje izpopolnitev avstrijskega železniškega omrežja za 
smer sever-jug, od vzhodnega in severnega morja v 
Dalmacijo in do pomorskih pristanišč Reke in Trsta ter 
za smer vzhod-zahod z Madžarsko in Italijo. V tem 
programu iz leta 1872 je bila med drugimi utemeljena 
tudi dolenjska proga v dveh različicah z zvezo Vrčice- 
Kočevje.

Gospodarska kriza pomešala štrene
Čas pa Dolenjcem ni bil naklonjen, saj je gospodar

ski polom leta 1873 izničil vsa prizadevanja in 
onemogočil gradnjo. Borzni polom so občutile tudi 
železniške družbe, ki nenadoma niso mogle dobiti kredi
tov za financiranje gradbenih del. Vendar se vlada na 
Dunaju glede železnic ni mogla takoj odločiti za bolj 
energične ukrepe. Najprej je ustavila le podeljevanje 
novih koncesij in razglasila vse izdane koncesije, kjer še 
niso začeli z gradbenimi deli, za ugasle.

Ustavitev gradbenih del je le še povečala takratno 
splošno bedo na Kranjskem, ki sojo povzročile elemen
tarne nesreče, živinska kuga in trtna uš. Domači poli
tiki se takrat niso najbolje znašli, zato v dunajskem 
parlamentu niso podprli izrednega kredita za gradnjo 
prog in javnih del in tako tudi ni prišlo do gradnje prog 
Ljubljana-Karlovec in Škofja Loka-Trst.

Spomladi leta 1873, ko so priprave za proslavo sre
brnega jubileja vladanja cesarja Franca-Jožefa dosegle 
vrhunec, je dunajska borza doživela polom. Od 149 
avstrijskih bank je 101 banka propadla. Kljub temu pa 
seje nadaljevala gradnja prog Pivka-Reka, Divača-Pulj 
in Karlovec-Reka, le za progo Ljubljana-Karlovec ni bilo 
denarja. Dolenjski gospodarstveniki so se čutili ogolju
fane. Trgovinska zbornica v Ljubljani in Kranjski deželni 
zbor sta leta 1873 in leta 1874 še okrepila prizadevanja 
za gradnjo dolenjske proge.
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POGOJNO 
ODPUŠČENIH 

117 OBSOJENCEV
LJUBLJANA - Komisija za 

pogojni odpust pri Ministrstvu 
za pravosodje je v rednem tri
mesečnem roku na sejah v de
cembru mesecu obravnavala 
215 prošenj za pogojni odpust, 
ki sojih vložili obsojenci v ka
zenskih poboljševalnih zavo
dih v Sloveniji. Komisija je po 
ugotovitvi vseh za presojo po
membnih dejstev ugodila pro
šnjam 117 obsojencev in jih 
pogojno odpustila.

MIHA V/OHINZ 
svetovalec vlade

PRETEP V SEVNISKI 
DISKOTEKI MAGIC

SEVNICA - 26-letni M. J., 20- 
letni K. J. in 27-letni I. J., vsi tri
je iz Sevnice, so 12. decembra ob 
3.45 prišli v predprostore disko
teke Magic na Kvedrovi cesti v 
Sevnici. V predprostoru se je 
nahajal lastnik lokala 46:letni 
Nikolaj F. iz Sevnice, ki jih ni 
hotel spustiti v lokal, ker so že 
večkrat razgrajali v njegovem 
lokalu. Prišlo je do prepira. Fan
tje so lastnika vrgli po tleh ter ga 
obrcali in udarjali s pestmi po 
telesu in obrazu. Med pretepom 
je pristopil tudi 23-letni F. N. iz 
Sevnice in z 42 cm dolgo leseno 
palico udaril po glavi K. J. Hudo 
poškodovanega Nikolaja so 
odpeljali v sevniški zdravstveni 
dom, nato pa v celjsko bolniš
nico. Zdravniško pomoč je v 
zdravstvenem domu iskal tudi 
K. J. Zoper razgreto trojico in F. 
N. so policisti napisali kazensko 
ovadbo.

Eden ob zobe, trije pa porezani
Pretep pred Bacardijem v Šentjerneju je izval Andrej Rešetič - Skupaj s Pimaijem 

seje spravil nad Babiča in kasneje še nad Zakrajška - “Nikogaršnji” bajonet

NOVO MESTO - Pretep, kije bil 17. oktobra letos v šentjernejskem Bacar- 
diju.je pred kratkim obravnavalo novomeško temeljno sodišče. Pred senatom 
sta se zagovarjala obtožena 21-letni Andrej Rešetič iz Grobelj pri Šentjerneju 
in 21-letni Franc Pirnar iz Ostroga pri Šentjerneju. Andrej Rešetič seje za
govarjal še za nekatera druga nasilniška dejanja, ki jih je povzročil pred krat
kim, saj je sodišče postopek združilo.

ODMONTIRAL KOVINSKO VO
DILO - V času od 6. do 20. decembra 
je neznan storilec v Vinji vasi pri Pod
gradu s traktorske nakladalke, ki jo je 
imel A. K. parkirano pod kozolcem, 
odmontiral kovinsko vodilo, na kater
em so noži za rezanje sena.

OB ČELADO IN ROKAVICE - 22. 
decembra zvečer je D. U. iz Dol. Ne
mške vasi parkiral kolo z motorjem 
pred bistrojem Rafaelo, na njem pa 
pustil čelado in rokavice. Ko seje vrnil, 
je opazil, da mu je neznanec ukradel 
čelado in rokavice ter ga s tem oško
doval za 7 tisočakov.

UKRADEL DVE ŽENSKI TOR
BICI - 25. decembra zvečer je nepri
diprav v Šempetru pri Otočcu vlomil v 
osebni avto in ukradel dve ženski torbi
ci, v katerih sta Milena M. in Metka M. 
imeli denar in dokumente. Oškodoval 
ju je za okrog 140 tisočakov.

OSUMLJEN KRIVE OVADBE - 
27-letni M. S. iz Rosalnic je osumljen 
kaznivega dejanja krive ovadbe, ker je 
22. decembra popoldan prijavil, da so 
ga neznanci v Drenovcu ustavili, ga zv
lekli iz avta, ga pretepli in vrgli v jarek, 
avto pa da so neznanci odpeljali. .

Rešetič je v priporu že od 17. okto
bra, ko je prišlo do pretepa v Bacar- 
diju. Na sodišču je Andrej povedal, 
daje bil v lokalu skupaj s Pirnarjem. 
V lokal je čez čas vstopil Babič s še 
dvema fantoma. Rešetič je Babiča 
poznal že od prej, na kostanjeviški 
noči ga je Babič namreč udaril po 
obrazu. Ko so odšli iz lokala, sta šla s 
Pirnatjem za njimi. “Vrata avtomo
bila so bila še odprta, ko sem Babiča 
potegnil ven in ga nekajkrat udaril, 
Pirnarje bil nekje v bližini. Takrat pa 
je iz avta prišel Zakrajšek in me po
tegnil stran,” je povedal Rešetič. Tr
dil je, da on bajoneta ni imel in da ga 
je iz avta potegnil Babič. Dejal je, da 
sta se Pirnar in Babič že tepla v 1. ali 
2. nadstropju šentjernejske policije, 
ko je prišel za njima. Pirnar mu je 
kasneje povedal, da ga je v hrbet za
bodel Babič. Rešetič je tudi zanikal, 
da bi on Zakrajšku postavil na vrat 
konico bajoneta, in trdil, da bajone
ta ni imel v rokah ter da trditve Za
krajška, da gaje on porezal, ne držijo. 
Ko je sodnik dejal, da Babič trdi, da 
gaje na stopnicah ujel in hotel zabos
ti v trebuh, ga tolkel po glavi in zbadal 
v hrbet, se je Rešetič razburil in de
jal, naj zapišejo, daje vsega on kriv in 
naj mu prisodijo 10 let in zadevo za
ključijo, čeprav bajoneta on ni imel.

Franc Pirnar je v zagovoru pove
dal, daje prvi začel izzivati Andrej ter 
da se dogajanja na parkirnem pros
toru pred bifejem skoraj ne spomni. 
Trdil je tudi, da on ni udaril nobene
ga in da ve le, da sta se na policijski 
postaj i zgrabila z Babičem in da ga je 
na hrbtu nekaj zapeklo, zato se je 
sklonil, takrat pa gaje Babič ugriznil 
v prst. K njemu je pritekel Andrej in 
ga rešil. “Takrat sem prišel tudi do 
bajoneta in nožnice, kije bila na tleh, 
ne vem pa, kdo meje porezal in čigav 
je bajonet,” je dejal.

Kot prva priča je bil zaslišan Janez 
Babič. Povedal je, daje skupaj z Za
krajškom in Vučanom prišel pozno 
ponoči v Bacardi, in ko je slišal, daje 
Rešetič rekel, da danes ne bo šel živ 
domov, so odšli iz lokala, vendar sta 
jih Rešetič in Pirnar dohitela, še pre
den so se odpeljali z avtomobilom. 
“Začela sta me vleči iz avtomobila in 
takrat mi je Pirnar izbil zobe. Pobeg
nil sem na policijsko postajo, trkal 
na vrata, vendar se ni nihče oglasil. 
Kmalu je za mano prišel Zakrajšek in 
mi povedal, da ga je Rešetič pičil z 
nožem, jaz pa sem mu pokazal, da mi 
je Pirnar izbil zobe. Rešetič je prišel 
za mano, zamahnil proti mojemu 
trebuhu, jaz pa sem nastavil roko in 
meje vanjo vrezal. Potem meje gnal

po stopnicah dol in me pikal v hrbet. 
Takrat mi je uspelo pobegniti,” je 
povedal Babič. Tudi on ni vedel, či
gav je bajonet, zatrdil pa je, da od njih 
treh ni.

Jože Zakrajšek je povedal podob
no kot Babič. Babiču, ki sta ga Pirnar 
in Rešetič zvlekla iz avta, je hotel le 
pomagati, na koncu pa jo je skupil še 
on: Rešetič ga je porezal po roki in 
hrbtu. Tudi pripoved Igorja Vučajn- 
ka ni bila drugačna.

Andrej Rešetič je nedolgo tega po
vzročil še nekaj drugih neprijetnosti. 
Pred kratkim je ob 11. uri zvečer, ko 
sta se Ernest Koligar in brat Igor 
vračala iz službe, izza cerkvene ograje 
udaril Ernesta po nogi z bičem. S 
kolom za fižol je nekega dne udaril 
tudi Mirana Koligarja, ko se je vračal 
z avtobusa, in mu očital, da niso dali 
za asfalt. Bojana Kirna je udaril po 
nosu v lokalu Paladu na Dobravicah,

• Senat je Andreja Rešetiča in Fran
ca Pirnarja spoznal za kriva. Menil 
je, da se Rešetič vede zelo neodgovor
no, saj je kazniva dejanja ponavljal 
iz dneva v dan, pred tem pa je bil že 
tudi pogojno kaznovan. Sodišče je 
Pirnarju prisodilo pogojno 8 mese
cev zapora za dobo dveh let. Plačati 
bo moral tudi polovico sodnih stro
škov in 10.000 tolaijev povprečnine 
in seveda odškodnino Babiču za izbi
ta zoba, če jo bo zahteval. Andreju 
Rcšetiču pa je, glede na to, daje bil 
že dvakrat pogojno obsojen, sodišče 
prisodilo skupaj 1 leto in 1 mesec za
pora in mu podaljšalo pripor zaradi 
suma ponovitve dejanja; v kazen pa 
se mu bo štel že prestani pripor. Za
plenjen je bil tudi “nikogaršnji” ba
jonet. Sodba še ni pravnomočna.

ker je Rešetiča obdolžil, daje posekal 
mlaj. Invalida Zvoneta Makovca pa 
je Rešetič pri Lampetu najprej pov
abil na brizganec, vendar ga Zvone ni 
dobil, saj ga je brez razloga prijel in 
vrgel ob tla. j. DORNIŽ

VOZNIK OPI-A VECTRA JE BIL NA MESTU MRTEV- V petek, 24. 
decembra, ob šestih zjutraj se je na magistralni cesti Ljubljana - Obrežje iz
ven Krške vasi pripetila hudapromatna nesreča. Smrtno se je ponesrečil 20- 
letni Marko Jandras iz Zaprešiča, voznik tovornjaka 30-letni Jožko Smrdei 
iz Zabič pri Ilirski Bistrici pa je bil huje ranjen. Marko Jandras seje tega dne 
peljal z oplom vedra proti Obrežju. V Krški vasi, kjer je cesta ravna, je pričel 
prehitevati. Vtem trenutku pa je iz nasprotne smeri pripeljal s polpriklopnikom 
Jožko Smrdei, ki je začel zavirati in se umikati, vendar trčenja ni mogel 
preprečiti. Po trčenju jeJandrasov avtomobil odbilo prek travnatega nasipa. 
Voznik Marko Jandras je bil takoj mrtev. (Foto: B. D.-G.)

ZAGORELO JE 
GOSPODARSKO 

POSLOPJE
BELA CERKEV - 21. de

cembra ob 18. uri je prišlo v Beli 
Cerkvi do požara na gospodar
skem poslopju v velikosti 12 m x 
5 m. Kljub hitri intervenciji pok
licnih gasilcev iz Novega mesta 
je zgorelo ostrešje poslopja in 5 
ton sena, medtem ko so živino in 
stroje rešili. Vzrok požara še ni 
znan, povzročil pa je za okoli 
100.000 tolaijev škode.

ZARADI NEPRIMERNE 
HITROSTI V KATRCO

RADNA - 26. decembra ob 8.50 se 
je na magistralni cesti Vrhovo - Dr
novo izven naselja Radna pripetila 
prometna nezgoda zaradi vožnje z 
neprimerno hitrostjo. Voznik golfa 
27-letni Mirsad Š. iz Bosanske Krupe 
je vozil po magistralni cesti iz smeri 
Vrhovega proti Drnovemu. Ko je 
pripeljal iz Radne, ga je zaradi nepri
merne hitrosti glede na razmere na 
cesti začelo zanašati, tako daje zapel
jal na nasprotni pas, kjer pa je prav 
takrat iz smeri Drnovega proti Vr
hovemu s katrco pripeljala 43-letna 
Hermina G. iz Ponikevpri Studencu. 
Ko je voznica opazila, da je pričelo 
nasproti vozeče vozilo zanašati, je 
zapeljala še bolj desno, vendar je 
Mirsad kljub temu trčil v njen avto. 
Pri trčenju se je Hermina hudo poš
kodovala. Na vozilih je za 500.000 
tolarjev škode.

Izsiljevali so in ropali
Storilci v priporu, policisti še pišejo ovadbe - Domne

vajo, daje oškodovancev še več, a se boje prijaviti.

ZARADI NEPRIMERNE HIT
ROSTI GA JE ZANESLO - 24. de
cembra ob 22. uri se je 32-letni Franci 
Šringar iz Gornjega Podboršta 4ozil z 
jugom od Novega mesta proti "Mirni 
Peči. Pri odcepu za Kuzarjev Kal ga je 
v blagem desnem ovinku zaradi ne
primerne hitrosti zaneslo na desno, 
nato nazaj na cesto, kjer je iz nasprotne 
smeri pripeljal s katro 28-letni Tomaž 
Lenart iz Novega mesta. Čeprav se je 
Lenart umikal, je vseeno prišlo do tr
čenja. V nezgodi se je Lenart hudo 
poškodoval. Gmotne škode je za okrog
200.000 tolarjev.

PRI ZAVIJANJU JE ZAPELJALA 
NA NASPROTNI PAS - 24. decembra 
ob 16.40 seje na Glavnem trgu v Sevni
ci zgodila prometna nesreča. 24-letna 
Romana D. iz Sevnice je z jugom pel
jala s parkirnega prostora na Glavnem 
trgu v smeri Kvedrove ceste. Pri zavi

janju je delno zapeljala na nasprotni 
vozni pas v trenutku, ko je po Kvedrovi 
cesti pripeljal 20-letni Jože K. iz 
Sevnice. Med vozili je prišlo do trčenja. 
Jožetov avto je odbilo na pločnik, 
Romanincga pa nazaj na parkirni pros
tor. Pri nezgodi se je Romana lažje 
poškodovala, njena sopotnica 53-letna 
Štefanija D. pa huje. Na vozilih je za 
okrog 200 tisoč tolaijev škode.

MLADOLETNIK VOZIL V NE
REGISTRIRANEM AVTOMOBI
LU IN POD VPLIVOM ALKO
HOLA - 24. decembra ob 17. uri se je 
15-letni Robert C. iz Sevnice vozil z 
neregistriranim fičkom z neprimerno 
hitrostjo in pod vplivom alkohola. V 
Rečici je zapeljal s ceste in se je nekaj
krat prevrnil. Pri tem se je hudo poš
kodoval sopotnik 16-letni C. R. iz Sev
nice; ostal je na zdravljenju v celjski 
bolnišnici.

KOČEVJE - Pred kratkim so poli- 
cistilžsledili tri Rome - dva sta stara 
17, eden pa 19 let - ki so izsiljevali. 
Vsi so domačini s Trate pri Kočevju. 
Ko so jih policisti izprašali, so zvede
li marsikaj zanimivega.

Mladoletni T. D. je junija letos z 
resno grožnjo prisilil občana in nje
govo dekle, da sta mu izročila 3.000 
tolarjev. Isti nasilnež je v avgustu in 
novembru dvakrat z uporabo sile in 
grožnjo z napadom izsilil od mimo
idočega skupno 1.200 tolarjev, se 
pravi, da gre za rop. Mladoletnika T. 
D. in S. J. sta septembra letos na av
tobusni postaji v Kočevju z upo
rabo sile vzela nekemu otroku uhan, 
vreden 6.000 tolaijev.

Vsi trije Romi so po ugotovitvah 
policistov upravičeno osumljeni, da 
so od novembra 1991 do 22. novem
bra letos s silo in resno grožnjo pri
silili nekega občana na Trgu Zbora 
odposlancev, dajim ie dajal denar in 
druge predmete v skupni vrednosti
150.000 tolarjev in še novo gorsko 
kolo, glasbeni stolp ter celo ključe 
svojega stanovanja. Ko so 22. novem
bra letos vsi trije v hotelu Pugled 
izsiljevali tega občana, naj jim da
20.000 tolaijev, sojih policisti zaloti
li pri samem dejanju in jih izročili z 
ovadbo vred preiskovalnemu sod
niku, ki je za vse tri odredil pripor. 
Zoper vse tri je napisanih že več ka
zenskih ovadb, policisti pa pišejo še 
nove.

Od 25. novembra je v priporu 29- 
letni P. I. iz Kočevja. Prijeli so ga po 
prijavi prejšnji večer, “da pred hote
lom Pugled v Kočevju ležita dva 
moška”. Policisti so ugotovili, da sta 
to brata S. in D. P., stara 28 oz. 30 let, 
oba iz Kočevja, in da je neznanec 
enemu izmed njiju vzel 15.000 tolar
jev in osebno izkaznico. Policisti so 
po opisu napadalca kmalu prijeli in 
ugotovili, daje Rom ponujal bratoma 
v prodajo pištolo, ko pa je en izmed

bratov odprl denarnico, da bi videl, 
če ima za nakup pištole dovolj denar
ja, ga je le-ta zbil na tla, nato pa še 
brata, ki je prišel na pomoč, ter jo z 
denarjem odkuril. Policisti so dobili 
roparja doma. Nudil jim je odpor, 
zato so ga odpeljali na policijsko po
stajo in ga nato skupaj z ovadbo od
dali preiskovalnemu sodniku v Lju
bljani, kije zanj odredil pripor. Za 
podobna dejanja so policisti doslej 
napisali zoper istega storilca še tri

ovadbe' J. PRIMC

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Da elektrika ni poceni, ve vsa
kdo, ki jo plačuje, morda je pre
draga tudi za dolgoprstneža, kije 
pred kratkim iz dveh kretnic na 
železniški postaji v Črnomlju 
ukradel petrolejki. Večeri ob pe
trolejki pa ne bodo le cenejši, am
pak tudi bolj romantični.
• Nekdo je bil minuli teden poš
teno lačen in žejen, saj je od vse
ga hudega vlomil v vikend v Sa- 
dinji vasi, last Marije Š., in si pri
voščil hrano in pijačo. Lastnico 
je oškodoval za 5. tisočakov.
• Nepridiprav, ki je vlomil v vi
kend pri naselju Podklanec, pa je 
le premetal stvari, vendar ni od
nesel ničesar. Očitno tistega, kar 
je iskal, ni našel. Z vlomom je 
povzročil za 5 tisočakov škode.
• Črnomaljski gozdarji so imeli 
v gozdu Bukova gora pripravljen 
bukov les za odvoz. Z odvozom 
pa jih je prehitel neznanec. Gozd
no gospodarstvo Novo mesto, 
Gozdarstvo Črnomelj, je oško
doval za 53 tisočakov.

Najprej gaje 
pretepel, nato 
pobral denar
Po treh dneh je Boris 
Zupančič iz Novega 

mesta umrl
NOVO MESTO - Minilo je 

eno leto, odkar se je lani na no
vomeški avtobusni postaji oz. v 
njeni bližini zgodil krut umor, v 
katerem je izgubil življenje 22- 
letni Stanko Bašelj. Na žalost je 
podobno kruta usoda pred krat
kim doletela na isti avtobusni 
postaji tudi 28-letnega Borisa 
Zupančiča iz Novega mesta. 
Tudi tokratnemu storilcu ni bilo 
dovolj, da je svojo žrtev skoraj 
do smrti pretepel, na koncu jo je 
še oropal.

Usodni pretep se je pripetil 
20. decembra ob 23.45.24-letni 
D. J. iz Novega mesta je med 
prepirom prijel Borisa za jakno 
in ga vrgel v betonsko steno av
tobusne ograje, nato pa ga je 
večkrat brcnil v glavo. Po kon
čanem pretepu mu je iz žepa 
hlač vzel 2.650 tolaijev in pobeg
nil. Borisa so v kritičnem stanju 
odpeljali v novomeško bolniš
nico. Policisti so kmalu po deja
nju osumljenca prijeli in ga pre
dali preiskovalnemu sodniku.

Tretji dan, 23. decembra, zju
traj je Boris Zupančič zaradi hu
dih telesnih poškodb v bolni
šnici umrl.

SPREHAJAL SE JE 
V PERILU

RIBNICA -18. decembra ob 
17.20 je Tone Oberstar iz Rib
nice obvestil policijsko postajo, 
da jim je pripeljal neznanca, ki 
je prej prišel do njegove hiše 
oblečen le v spodnje perilo in z 
vrvi pri hiši pobral obleko in se 
oblekel. Prijeti pa mu je iz avta 
pobegnil, vendar so ga policisti 
kmalu prijeli in ugotovili, da gre 
za 21-letnega G. T. iz Ljubljane, 
kije tiste dni potoval po ribniški 
občini od Glažute prek Blat, 
nato sije nekje “sposodil” kolo, 
ga pustil pri Francetovi jami in 
odvandral naprej do Sv. Ane. Ni 
vedel povedati, kje je ostala nje
gova obleka, pač pa, da je bil 
tudi pri prijateljici. Policisti so 
poklicali iz Ljubljane očeta tega 
vandrovca in mu ga predali. Na
slednji dan so očetu predali še 
fantovo bundo, kar so edino na
šli od njegovih oblačil.

POGREŠANA ŽENSKA
KOČEVJE - 74-letno Marijo 

Crnkovič iz Podgorske ulice 6 v 
Kočevju pogrešajo že več dni. 
Visoka je 170 cm, oblečena pa je 
bila verjetno v zelen plašč, obu
ta v ijave škornje, pri sebi pa je 
imela rjavo žensko torbico. Na
zadnje sojo videli 15. decembra 
v trgovini v Podgorski ulici, nato 
pa v trgovini na Trati. Kdor bi o 
zenski kaj vedel, naj sporoči na 
policijsko postajo.

ZBIL PEŠKO IN 
POBEGNIL

NOVO MESTO - 27. decembra ob
17.35 je 51-letna Antonija Turk hodi
la po lokalni cesti od doma proti Mu- 
haberju. Ko je v Dolenjih Kamencah 
šla po skrajni levi strani ceste, ji je 
nasproti z jugom pripeljal neznan 
voznik, jo zadel, nato pa, ne da bi 
ustavil, odpeljal. Hudo ranjeno Tur
kovo so odpeljali v novomeško bolni
šnico. Pobegli voznik Dušan Resnik 
iz Birčne vasi se je naslednjega dne 
sam javil na policijski postaji v No
vem mestu.

S PIŠTOLO IN SEKIRO 
GROZILA POLICISTOMA

ROSALNICE - 21-letni Željko H.
in 38-letni Peter H., oba iz Rosalnic, 
sta osumljena, da sta preprečila 
uradno dejanje uradni osebi. 24. de
cembra, ko sta ju policista zaradi 
kontrole prometa ustavila v Rosalni- 
cah, sta stopila iz avta in Ž. H. je izza 
hlačnega pasu potegnil pištolo, jo 
repetiral in nameril v policista, P. H. 
pa je zagrabil sekiro in z njo grozil 
policistoma. Osumljenca sta potem 
pobegnila.

SPRAVIL SE JE NAD 
TELEFONSKE 
GOVORILNICE

SEVNICA - 24. decembra ob 23.55 
je 26-letni Stanislav P. iz Boštanja 
prišel močno vinjen do telefonske go
vorilnice pri hotelu Ajdovec v Sevni
ci in s telefonskega aparata odtrgal 
telefonsko slušalko. Se pred tem je 
bil v hotelu in se nedostojno vedel do 
receptorke hotela. Zatem je šel do 
sevmške pošte, s stene odtrgal sten
sko telefonsko govorilnico in jo več
krat brcnil, zraven pa kričal in zmer
jal mimoidoče. Ob prihodu policistov 
je stal že pri drugi govorilnici. Na nji
hovo povabilo, naj vstopi v vozilo, se 

rje začel upirati in jih zmerjati. Zara
di bojazni, da bo s prekrškom nada
ljeval, so ga pridržali do iztreznitve. 
Zoper Stanislava so policisti napisali 
predlog sodniku za prekrške, zaradi 
storitev kaznivih dejanj pa bodo napi
sali še kazensko ovado na pristojno 
TJT.

AVTOMEHANIKA VIDRIH
SERVIS IN PRODAJA
68222 Otočec, Šentpeter51, tol: 068/85-180

Pl NISSAN

• NOVA VOZILA NISSAN
• PRODAJA STARO ZA NOVO
• POOBLAŠČENI SERVIS
• ORIGINALNI REZERVNI DELI IN DODATNA 

OPREMA
• POPRAVILO KARAMBOLOV
• OSTALE AVTOMEHANIČNE STORITVE

• POSEBNA PONUDBA: TERRANOII.

Zadovoljne praznike in srečno 
ter zdravo novo leto voščimo!

- ~\
INSTALACIJE VODOVODA 
IN CENTRALNE KURJAVE

MEŽNAR LUDVIK
63000 Novo mesto 9 068/26 - 037

V jubilejnem letu 1994, ko praznujemo 20. obletnico našega dela, 
uvajamo pomembno novost

DEŽURNO SLUŽBO
ZA POPRAVILA VODOVODE IN CENTRALNE

NAPELJAVE
NON<STOP-24 UR DNEVNO 

Telefon 068/23 592
Strankam, poslovnim partneijem in bralcem Dolenjskega lista hkrati želimo 

obilo zadovoljstva, zdravja in radosti v prihajajočem letu.
Atečno vam v imenu sodelavcev želim 

Ludvik Mežnar

<crgg>

Podnevi in ponoči 
naš mojster 
na pomoč priskoči
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Maja Škerjanc

V Rogu je najbolje
Državna reprezentant
ka prestopila v SD Rog

NOVO MESTO - Za smučar
sko društvo Rog iz Novega mesta 
v novi sezoni tekmuje vrsta znanih 
smučaijev. Najbolj znana med nji
mi je prav gotovo mlada Tržiča- 
nka Maja Škerjanc, članica slo
venske A reprezentance, ki pa za
radi poškodbe ta čas ne tekmuje. 
Majo smo srečali na smučarskem 
sejmu v Športni dvorani Marof, 
kjer nam je zaupala, da je tržiški 
klub, v katerem je poleg vrste od
ličnih smučaijev zrasel tudi legen
darni Bojan Križaj, zapustila zara
di neurejenih odnosov, v Novo 
mesto pa je prišla zato, ker je po 
njeni oceni v Rogu najbolje poskr
bljeno za tekmovalce, ki želijo 
nekaj doseči. Žal ji je, da ne nas
topa na prvih tekmah svetovnega 
pokala v novi sezoni, glede na 
uspešno okrevanje po poškodbi 
pa upa, da bo med najboljšimi 
smučarkami sveta nastopila že v 
drugem delu sezone, ko si bo sku
šala pridobiti vstopnico za zimske 
olimpijske igre v Lilehamerju na 
Norveškem.

I.V.

UPOKOJENCI TEKMOVALI
SUHOR, KANIŽARICA - Na de

cembrskem šahovskem turnirju, ki gaje 
pripravilo društvo upokojencev iz 
Suhorja, so zmagali šahisti iz Črnom
lja, za njimi pa so se uvrstili upokojen
ci iz Gradca, Metlike in Suhorja. Na 
kegljaškem tekmovanju v Kanižarici so 
zmagali Metličani, ki so premagali 
ekipe Črnomlja, Suhorja in Semiča. 
Med posamezniki sta bila najboljša 
Tine Bajuk iz Metlike in Semičanka 
Štalcarjeva.

EN SAM NIZ V FINALU
MURSKA SOBOTA - Odbojkarji 

Pionirja so izgubili vsa tri srečanja na 
finalnem turnirju slovenskega odbo
jkarskega pokala v Murski Soboti. Z 
mariborsko Viledo in Salonitom so 
izgubili s 3:0, le na srečanju z doma
činom Vigros Pomurjem so osvojili niz. 
Z moštvom, kakršnega imajo Novo- 
meščani letos, in brez Petkoviča, ki na 
pokalnem turnirju ni igral zaradi služ
benih obveznosti, kaj več kot uvrstitev 
v finale ne morejo doseči. Nastop na fi
nalnem turnirju slovenskega pokala je 
že sam po sebi dokaz, da še vedno sodi
jo v slovenski vrh.

Daija Kapš 
deveta v Evropi

STARI TRG OB KOLPI - Vse 
bolj znana in uspešna mlada ša- 
histka iz Starega trga ob Kolpi 
Darja Kapš je tik pred iztekom 
leta dosegla še en izjemen uspeh: 
na 1. mladinskem evropskem pr
venstvu v pospešenem šahu v fran
coskem Disncylandu je med tek
movalkami iz 36 držav v kategori
ji do 16. leta zasedla odlično 9. 
mesto. Darja, ki je letos postala 
osnovnošolska državna prvakinja, 
na svetovnem prvenstvu mladih 
šahistov pa zasedla 16. mesto, je v 
Franciji odigrala devet partij. Pet
krat je zmagala in enkrat remizira
la.

V Starem trgu, kjer je poleg Ka- 
pševe še nekaj izjemno nadarjenih 
mladih šahistov, že čutijo poma
njkanje ustreznega trenerja, zato 
se mladi starotrški šahisti enkrat 
tedensko vozijo na trening v Lju
bljano, kjer jim pomaga vodja 
šahovske šole pri šahovskem klu
bu Iskra mednarodni mojster 
FIDE Matjaž Mikec.

Je športnik leta res pravi?
Kako izbrati najboljšega - V prihodnje bomo izbirali 

športnike meseca in športnika Dolenjske

Prednovoletni čas je trenutek, ko 
tudi športniki opravijo svojo "bilan
co” in potegnejo črto pod dosežki, 
uspehi in neuspehi v starem letu. 
Proglasitve športnikov leta se vrstijo 
ena za dntgo, najboljšega športnika 
izbira že skoraj vsako mesto, poleg 
tega pa izbirajo najboljše tekmovalce 
med sabo tudi nogometaši, atleti, 
strelci, kolesarji in mnogi drugi. Vse 
lepo in prav, vendar vedno ostaja 
vprašanje, če je izbranec res tisti, ki 
si laskav naslov najbolj zasluži.

Merila na osnovi katerih poteka
jo izbori, so različni, vendar niti eden 
ni povsem objektivno. Če športnika 
leta izbirajo bralci časopisov in pos
lušalci radijskih postaj, je zelo verjet
no, da bo izbran le najpriljubljenejši 
športnik ali pa tisti, čigar društvo bo 
pokupilo največ izvodov časopisa in 
izpolnilo največ glasovnic. Če izbira
jo športni strokovnjaki (športni pe
dagogi, trenerji in funkcionarji), 
bodo o izbiri najboljšega odločali 
odnosi med klubi, društvi in zveza
mi. Vsak seveda navija za svojega 
kandidata ali pa glasuje po “teži” 
športne panoge in ne po dejanskemu 
uspehu posameznega športnika. 
Matematični izračun, pri katerem bi 
točke lahko izračunali na osnovi 
razširjenosti športne panoge v svetu 
in teže športnikovega dosežka v sis

temu tekmovanj, bi izbiri najboljšega 
športnika odvzel ves čar, ki ga ima. 
Se najbolj objektivno ponavadi glas
ujejo športni novinarji, ki šport spre
mljajo skozi celo leto, vendar k-teh 
na Dolenjskem ni dovolj. Da braki 
Dolenjskega lista izbirajo k športni
ka Novega mesta, je velika krivica 
do športnikov iz Kočevja, Ribnice, 
Sevnice, Brežic, Krškega, Bele kra
jine in vseh drugih krajev, kamor 
poštar vsak četrtek prinese naš časo
pis. Zal je k novomeška agencija za 
šport zbrala dovolj volje in denarja, 
da se je lotila izbire najboljšega 
športnika, v kateri je sodeloval tudi 
Dolenjski list.

Prihodnje leto bomo stvar zastavili 
nekoliko drugače. Bralci Dolenjske
ga lista bodo naj-športnika izbirali 
vsak mesec, decembra pa bodo iz
brati športnika Dolenjske. Za las
kavi naslov bodo lahko kandidirali 
k domači športniki, ki tekmujejo za 
domača društva. “Uvoženi" tekmo
valci in Dolenjci, ki tekmujejo za 
nedolenjske klube, pri glasovanju za 
športnika meseca in športnika Do
lenjske ne bodo prišli v poštev. V 
akciji bodo sodelovali tudi Studio 
D, Radio Sraka in Televizija Novo 
mesto.

1. VIDMAR

ČASTEN PORAZ 
NOVEGA MESTA 92

Košarkarji Novega mesta 92 so na 
četrtfinalnem turniiju slovenskega po
kala igrali z nekdanjim velikim tek
mecem Domžalskim Heliosom, ki je 
sedaj eno izmed najboljših slovenskih 
prvoligaških moštev in ima že bogate 
mednarodne izkušnje. Poraz z 88:68 je 
za Novomeščane, ki se bodo po novem 
letu borili za vstop v prvo B ligo, več kot 
časten. Največ košev za Novomeščane 
so dosegli Vučkovič (20), Kek (10), 
Bajc (10), Lenart (8) in Strašek (7). He
lios je kasneje premagal tudi TAM Bus 
Miklavž s 86:72 in se uvrstil med 
najboljša štiri moštva v Sloveniji.

ČRNI BARON 
V ŠENTJERNEJU

ŠENTJERNEJ - Na božičnem malo- 
nogometnem turniiju v Šentjerneju je 
zmagal novomeški Črni baron, ki je v 
finalu s 5:1 premagal moštvo Sara iz 
Leskovca pri Krškem.

TOM NA PIONIRSKEM 
VRHU

MIRNA - Mlada badmintonista mi
renskega Toma, Nina Šumi in Uroš 
Kirm, sta zmagala na drugem turnirju 
za pionirski pokal v badmintonu za 
igralce in igralke do 14 let na Ježici. To 
je letos že njuna tretja zmaga na podo
bnih turnirjih, njun uspeh pa je s če
trtim mestom dopolnil Dušan Škcrbiš, 
ki je v polfinalu pošteno namučil kas
nejšega finalista, Ljubljančana Rener-
ja-

v

Šahovske novice
KRMELJ - Na šahovskem turnirju 

za XII. memorial Borisa Debelaka je 
med sedmimi ekipami zmagal ŠK Mi
lan Majcen iz Sevnice nad DKŠK Svo
bodo iz Krmelja in drugo sevniško 
ekipo. Med posamezniki je največ točk 
zbral Martin Povše, sledijo pa mu Bo
jan Smerdel, Franc Derstvenšek in 
Janko Blas.

SEVNICA - Mojstrski kandidat 
Martin Povše je tudi skupni zmagova
lec 12 mesečnih hitropoteznih turnirjev 
šahovskega kluba Milan Majcen, če
prav je na decembrskem turnirju zfha- 
gal Zvonko Mesojedec, Povše pa osvo
jil drugo mesto. V skupni razvrstitvi je 
drugi Derstvenšek, tretji Kranjec in 
Mesojedec četrti.

ČRNOMELJ - Na zadnjem letoš
njem hitropoteznem turniiju belokra
njskih šahistov v Gostišču Stajdohar je 
prepričljivo zmagal Uroš Kobe iz Sta
rega trga ob Kolpi.

ČRNOMELJ - V točkovanju za naj
boljšega belokranjskega šahiosta v letu 
1993 je zmagal Uroš Kobe nad Stariho 
in Vinkom Kobetom. Med ženskami je 
bila najboljša Darja Kapš, med pionirji 
pa Tadej Kobe, ki je pred kratkim 
zmagal tudi v Delnicah na mednarod
nem kadetskem turniiju.

NOVO MESTO - Na občinskem ša
hovskem tekmovanju na OŠ Grm je pri 
mlajših dečkih zmagal Damjan Golob 
nad Jernejem Udovčem (oba Mirna 
Peč), Jako Plutom (Šmihel) in Matejem 
Mikolanom (OŠ Čenter), pri mlajših 
deklicah pa Karmen Ajdič nad Ireno 
Makše, Sabino Kovačič, Suzano 
Smerkc in Mojco Bobnar (vse Mirna 
Peč). Sodelovalo je 53 mladih šahistov 
iz 7 osnovnih šol.

NOVO MESTO - Novomeški šahov
ski klub je pripravil nagradni novoletni 
hitropotezni turnir na katerem je pre
pričljivo zmagal mojstrski kandidat 
Marjan Kastelic, ki je ob 14 zmagah 
doživel le en remi.

IGOR KOGOJ: “Naš klub ne sme 
stremeti le po ustvarjanju mladih šam
pionov ali po čim večjem številu dr
žavnih prvakov. V šport moramo zva
biti čimveč mladih, jih iztrgati ulici in 
jih usmeriti na pravo pot v življenju. ”

Prelomno leto
Spremembe v triatlon

skem klubu Novo mesto
NOVO MESTO - Za novomeški tri

atlonski klub je bilo leto 1993 prelom
no, saj so šele letos napravili odločilen 
korak naprej, tako na organizacijskem 
področju s pripravo tekme za evropski 
pokal na Otočcu, kot tudi na tekmo
valnem področju, kjer so se Igorju Ko
goju pridružili mladi in obetavni varo
vanci plavalne trenerke Žane Grbin. 
Njihova dejavnost je s tem segla daleč 
preko okvirov slabo organiziranega klu
ba, ki je na ponedeljkovi letni skupščini 
doživel vrsto sprememb. Tekmovalno 
dejavnost, ki mora biti temelj kluba, so 
popolnoma ločili od organizacije evrop
skega prvenstva 1994. Upravni odbor 
kluba z novim predsednikom Tinetom 
Marinom se bo povsem posvetil zago
tavljanju kar najboljših pogojev za de
lo in nastopanje tekmovalcev ter kad
rovsko širitev kluba, za organizacijo 
tekmovanj pa bo skrbel organizacijski 
odbor. V novem letu želijo tudi izbo
ljšati odnose s triatlonsko zvezo Slove
nije, ki se je do sedaj preveč ukvarjala 
le sama s sabo, zanemarjala skrb za ši
ritev triatlona v Sloveniji, na tekmoval
ce, ki so letos dosegli kar nekaj od
mevnih mednarodnih uspehov, pa pov
sem pozabila. j y

V TERMOTEHNIKl PRODAJNA 
RAZSTAVA KOPALNIŠKE OPRE
ME - Poleg prodajnega programa za 
ogrevanje, izolacijo, elektromateriala, 
vodovoda, kanalizacije in vrsto izved
benih storitev so v Termotehniki pred 
kratkim razširili ponudbo še na uvo
ženo kopalniško opremo, ki ni samo 
lepa za oči, temveč tudi kvalitetna in 
ekonomična. Da bi kupcem pomagali 
pri pravilni odločitvi, so del kopalniške 
opreme razstavili tudi v svojem prodaj
nem salonu. (Foto: Majda Luzar)

MODNA REVIJA - V diskoteki Paci
fic v Leskovcu pri Krškem so pred krat
kim pripravili poseben modni program. 
Prenovljena diskoteka, ki je s scenskim 
odrom in razsvetljavo kot nalašč za 
prirejanje modnih revij, je gostila pred
vsem brežiška zasebna podjetja. Z špo
rtnimi oblačili se je predstavila športna 
hiša Forma, s spodnjim perilom trgovi
na Intima, Zlatarstvo Jandras je prika
zalo nakit, Frizerstvo Aleksič modne 
pričeske, Galerija Meke pa steklene 
izdelke in keramiko. Program je bolj 
kot pevec Miha Balažič popestril ples
ni par mariborskega Pinga, največ ap
lavza pa je bil tako s predstavitvijo Op
lovega prodajnega programa kot na 
plesišču deležen Kruno Filipčič, ki je po 
novem pooblaščeni prodajalec Oplo
vih vozil v Sloveniji. (Foto: Majda Lu
zar)

JAZBINŠKOVA OBETA
KRVAVEC - Mlada tekmovalka 

smučarskega društva Rog Jana Jaz- 
binšek, ki je svoj vzpon med najboljše 
slovenske smučarke napovedala že lan
sko sezono, je v ponedeljek zmagala 
med mlajšimi deklicami na drugem ve
leslalomu CTS. Njena prednost pred 
drugouvrščeno je znašala več kot dve 
sekundi, kar že ob začetku sezone kaže, 
da bo mlada Šentjoščanka ena izmed 
najresnejših kandidatk za državno rep
rezentanco. Na Krvavcu so se v prvo 
polovico nastopajočih uvrstili tudi Sašo 
Šonc s 5. mestom, Žiga Golob s 14. 
mestom, Nace Kušar (18.), Andrej 
Plaznik (20) in Marko Verbič s 24. 
mestom. Mladinci in člani so nastopali 
na državnem prvenstvu v Kranjski 
Gori, kjer je bil Matjaž Vrhovnik 11., 
Kodba 17. in Šter 19.
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Od 26. julija dalje se ne imenujemo več Jugotanin, ampak TANIN 
SEVNICA, spremenili smo tudi telefonske številke, naš proizvodni pro
gram pa je ostal enak.
Še vedno odkupujemo

LES PRAVEGA KOSTANJA
za predelavo v tanin. Vse podrobnejše informacije lahko dobite na na
šem naslovu — TANIN SEVNICA, Hermanova 1, oziroma po telefonu 
0608-41349, les pa lahko pripeljete vsak dan med 6. in 15. uro.

Vesele praznike in srečno novo leto vam želi
vaš TANIN Sevnicavas lA!\ir\ Sevnica j$.

■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■•■■•■■•■■■■■■■■■■■•■•■■■■■■■■■■■••■■■■■■■■•■■a

Cenjenim pacientom voščimo vesele 
in zadovoljne praznike!
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Zobozdravstvena ordinacija Zobotehnični laboratorij j 
Siniša Kulaševid in Viktorija Sas

Šentrupert 124 1
Tel. 068/40-071

SREČNO 1994!

Srečno in uspešno 
novo leto 1994 
želimo vsem 

občanom občine 
Črnomelj.

ZDRUŽENA LISTA
socialnih 
demokratov 
občine Črnomelj

Upokojencem in nekdanjim Iskrašem se ponuja priložnost pomagati tiri uresničitvi vizije Iskre, ki 
smo jo gradili pretekla desetletja.Vemo namreč, da je še živa tista islcraška zai>zetost, rut katero je 
velika večirut nekdanjih Iskrašev tako ponosna. V procesu lastninjenja lahko zdaj tudi mi pridobimo 
kapital- sko-lastniško povezanost z Iskro, kar je pravi temelj sodobnega tržnega gospodarstva.

Lastninski certifikati seveda niso denar in rw vrednostni papirji, pomenijo pa pravico do nakupa 
delnic in s tem solastništvo v enem ali večih slovenskih podjetjih.
Nekdanji vodilnidelavcijskre, ki smo podjetje vodili v času največjega vzporm, smo skupaj s sedanjim 
Poslovodnim odborom Iskre dd. zasnovali zamisel o vlaganju lastninskih certifikatov. Oblikovali smo 
iniciativni odbor, katerega člani smo Gojmir Blenkuš, Marjan Dvoraček, Slavko Fatur, Silvo 
Hrast, Jože Hujs, Vladimir Klavs, Ivo Klešnik, Miloš Kobe, Boris Mužič, Simon Primožič, 
Anton Stipanil in Milan Železnik.

Skupaj razmišljamo o dveh možnostih vlaganja lastninskih certifikatov:
- v nastajajoči koncern elektro in elektronske industrije Iskra
- v nastajajočo pooblaščeno investicijsko družbo Iskra.
Z vlaganjem v koncern bi pridobili delnice podjetja, ki je lastnik perspektivnih programov s področja 
elektro in elektronske industrije. Sovlaganje v Iskrin koncem fki navsezadnje zaninm tudi tuje 
investitorje.
Z vlaganjem v pooblaščeno investicijsko dnižbo pa bi pridobili delnice za naložbe delno v podjetja 
Iskre, delno pa tudi v druga podjetja. V obeh primerih bodo prednosti lastništva teh delnic pred 
udeležbo v lastninjenju posameznega podjetja predvsem v tem, da bodo kotirale im borzi, naložbe 
bodo zato bolj varne in dolgoročno donosnejše.
Ce podpirate našo zamisel in ste pri njeni uresničitvi pripravljeni sodelovati, vas vabimo, da izpolnite 
spodnji obrazec in ga pošljete na naslov Iskra d.d.. Ljubljana, Kotnikova 28 (za iniciativni odbor). V 
naslednjih mesecih boste na tws točen naslov prejemali izčtvnejše infornmcije o poteku obeh 
lastninskih projektov. S tem, da obrazec izpolnite in ga pošljete iniciativnemu odboru, ne 
prevzenmte nobenih materialnih obveznosti, pomenil pa bo vsem nam podporo za naša 
nadaljnja prizadevanja za uresničciKinje vizije Iskre.

Iniciativni odbor Iskrašev Poslovodni odbor Iskra d.d.

Ljubljana, november 2993

____ DaLitne informacije po telefonu 061/133 53 01

1. Ime in priimek

2. Točen imslov/telcfon _______________________________________________

3. Podjetje Iskre, kjer ste bili zaposleni __________________________

4. Ime in priimek družinskih članov, ki bodo sodelovali pri lastninjenju

5. Skupna vrednost certifikatov v SIT, ki bi jih vložili v Iskro
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PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV > PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV
PTT odgovarja
Pojasnilo k bodici “Imajo, 
pa ne dajo” v novomeški 

kroniki (DL 23. dec.)
V Dolenjskem listu št. 51 sta bili 23. 

decembra objavljeni na str. 4 v rubriki 
Novomeške kronike dve sporočili, ki 
se nanašata na ravnanje novomeške 
pošte. Sporočili zaradi zagotovitve 
resnične in celovite informacije ter
jata dopolnitev.

Razlog, da se poslovna enota ni 
vključila v enoten sistem obdarova
nja otrok v Novem mestu, sta bila 
pomanjkanje časa od sprejema od
ločitve o novoletnem obdarovanju 
otrok v PTT Slovenije do razdelitve 
ter želja, zagotoviti približno enake 
pogoje podelitve vsem 320 otrokom 
poštnih delavcev v sedmih občinah, 
na območju katerih deluje naša po
slovna enota pošte. V vpeljavo in kva
litetno obliko podelitve daril pred
šolskim otrokom v občini Novo mes
to se bo poslovna enota vključila v 
okviru možnosti prihodnje leto.

Če jc možno prvemu očitku doda
ti kanček “krivde”, pa je sporočilo, ki 
se nanaša na voščilo za božič in sre
čno leto 1994 tisočem cenjenim stra
nkam na pročelju novomeške pošte, 
povsem neobjektivno. Obliko voščila 
so z. veseljem brez plačila pripravili 
poštni delavci in se uporablja že več 
iet, torej ne gre za nikakršno “bleš- 
čavost” ob prihodu novega direktor
ja. Stroške, na katere moramo v jav
nih službah paziti, predstavljajo le 

*■ žarnice in uporaba elektrike. Kljub 
temu smo prepričani, da je tako lepo 
oblikovano voščilo našim strankam 
potrebno in prej preskromno kot pre
bogato. Upamo, da bomo z njim vz
budili vsaj pri nekaterih strankah 
občutek, da jih spoštujemo in da se 
bo to spoštovanje poznalo tudi pri 
vsakodnevnem delu. Z voščilom smo 
hoteli tudi vsaj delno polepšati ta del 
našega mesta.

Nenazadnje pa naj povemo, da je 
skoraj enak napis pošta svojim stra
nkam “podarila” tudi prejšnja leta.

Želimo Vam srečno in uspešno 
leto 1994.

PTT podjetje Slovenije, p.o.
PE PTT Novo mesto

Pomočnik generalnega direktorja 
ADOLF ZUPAN dipl.iur.

SI»OŠTOVANI
UPORABNIKI

Na območju pošte Trebnje je 
prišlo 16. decembra do motenj v 
dostavi časopisov Delo in Slo
venske novice. Omenjena časo
pisa sta prišla do naročnikov 
pozno, v nekaterih primerih pa 
sploh nista bila dostavljena. Ker 
je do tega dne dostavo vršila 
pošta Trebnje, so krivdo za to 
uporabniki pripisovali pošti. V 
zvezi s tem vam sporočamo, da 
je tega dne časopisna hiša Delo 
prenesla dostavo časopisov De- 
io in Slovenske novice na svo
jega raznašalca, o tem pa pošte 
ni obvestila. Zato pošta za mot
nje v dostavi ni kriva, delavci 
pošte pa kljub dobri volji svojim 
strankam tega dne niso mogli ta
koj pojasniti, zakaj prihaja do 
motenj. Mi vam še naprej ponu
jamo svoje usluge in vam zago
tavljamo kakovostne storitve. 
ITT PODJETJE SLOVENIJE, p.o.

POSLOVNA ENOTA PTT 
NOVO MESTO

Kaj ste naredili v 1.008 dneh?
Se nekoliko o zaprtju začasne črnomaljske občinske deponije komunalnih odpadkov pri 

Vranovičih - Krajani pojasnjujejo svojo odločitev - Obvestilo o ponovnem zaprtju

Menimo, da smo tudi mi dolžni 
napisati nekaj resnice kot odgovor 
na mnoge prispevke, objavljene v 
Delu, Slovencu, Republiki, Dolenj
skem listu, na TV Slovenija in še kje 
o anarhiji, specialni vojni, o sejah IS 
Črnomelj 6. in 12. januarja 1993, 
češ da smo deponijo komunalnih 
odpadkov pri Vranovičih zaprli iz 
tedaj neznanih razlogov.

Na seji vseh treh zborov občinske 
skupščine 27. januarja 1993 je bilo 
rečeno, da je bilo dogovorjeno, da 
bi odpadke še odlagali na novi del 
začasne deponije pri Vranovičih, a 
najdlje do konca leta 1992. Nihče 
od pristojnih upravnih organov pa 
ni zbral toliko poguma oz. moči, da 
bi delegatom povedal, da je bil v 
prostorih javnega podjetja Komu
nala Črnomelj napisan tudi za
pisnik z dne 28. marec 1991, ki ga 
je citiral podpredsednik občinskega 
izvršnega sveta in hkrati načelnik 
oddelka za družbeni razvoj Jože 
Strmec. Zapisnik je bil napisan na 
osnovi sklepa skupščine občine, ki 
so ga delegati sprejeli 20. marca 
1991, ter predhodnega dogovoril in 
ogleda začasne deponije komunal
nih odpadkov na Vranovičih. Za
pisnik je lastnoročno podpisalo 
dvanajst ljudi. Upamo, da se zave
date, koliko je vreden podpis vsake
ga pozameznika, da ne govorimo o 
tako velikem številu podpisov v 
pravno (ne)urejeni državi Sloveni
ji. Ta zapisnik pa je podpisalo šest 
predstavnikov Vranovičev, trije 
predstavniki Komunale Črnomelj 
ter trije predstavniki skupščine 
občine Črnomelj. Prebivalci 
Vranovičev smo zapili deponijo 
komunalnih odpadkov zato, ker kot 
preprosti vaščani cenimo svoje 
podpise, jih zagovarjamo, spo
štujemo in stojimo za njimi, 
medtem ko predstavniki občine in 
Komunale kot izobraženi uradniki 
svojih podpisov ne cenijo in ne 
spoštujejo. Pač pa po njih gazijo, 
kar je seveda primitivno dejanje.

Deponija pri Vranovičih je brez 
nadzora pri vhodu, zato vanjo vozi
jo različne odpadke, komunalne, pa 
tudi industrijske, nevarni PCI1 iz 
semiške Iskre ter odpadni pepel iz 
mestne kotlarne. Zgodi se, da od
padke pripeljejo tudi ponoči. Le kaj 
vozijo? Deponija stoji na kraških 
prepustnih tleh, pod njo teče pod
talnica. V bližini so tudi studenci, ki 
so že onesnaženi. Da je tako, so 
krive predvsem neučinkovite in
špekcijske službe, ker pač ne dela
jo tako, kot jim veleva veljavna za
konodaja. Mi smo deponijo zapr
li za triintrideset dni, od 4. januar
ja do 5. februarja 1993. Odstranili 
pa smo se zato, ker so nas podlo 
tožili zaradi motenja posesti.

Še opozorilo delegatom. Cenjeni 
delegati vseh treh zborov občinske 
skupščine, se sploh zavedate, da 
smo na (leji skupščine 20. marca 
1991 sprejeli sklep, da bo deponija 
v Vranovičih odprta le še dve grad
beni sezoni, da pa odpadke pri 
Vranovičih odlagajo še naprej, a 
najdlje do 31. decembra 1992? Vi 
pa ste vsilili “gibljivi del”, da se torej 
smeti odlagajo do konca leta 1993. 
V tem času bi morali pripraviti vse 
potrebno za odlaganje smeti v 
rudniški kadunji. Določen je bil

tudi 1. junij 1993 za poskusno obra
tovanje odlagališča v kadunji, ki bi 
trajalo do 31. decembra 1993, in 
sicer pod stalnim nadzorom 
inšpekcijskih služb, ki bi nadzoro
vale prepustnost tal in stranske 
učinke na podtalje. Na osnovi po
skusnega obratovanja in po odpravi 
morebitnih pomanjkljivosti bi nare
dili tehnični pregled oz. prevzem, 
na osnovi tega pa izdali certifikat 
poskusnosti deponijskega dna, kar 
je verodostojen dokument za izda
jo uporabnega dovoljenja. Cenjeni 
delegati jn predstavniki skupščine 
občine Črnomelj, prosimo vas, da 
kot legalno izvoljeni predstavniki 
ljudstva obvestite javnost, kaj ste 
naredili v zvezi z. deponijo v ka- 
nižarski kadunji. Na voljo ste imeli 
dokumente in 1.008 koledarskih 
dni, od tega 650 delovnih dni.

Kot kaže, v rudniški kadunji ni 
narejenega nič, kar je bilo dogovor

jeno na skupščini. Za to so krivi 
delegati, ker niso vztrajali, da bi 
deponijo postavili tja, kamor spada 
in kjer je tudi stroka določila, daje 
edina primerna lokacija v črnomalj
ski občini. Vi, cenjeni delegati vseh 
treh zborov, ste kot najvišja oblast 
v črnomaljski občini 28. junija 1993 
preprosto sprejeli sklep oz. odlok o 
odlaganju odpadkov na Vranovičih 
za nedoločen čas. To je tudi vse, kar 
ste naredili v zadnjih treh letih.

Ugotovili smo, da nam ne preo
stane nič drugega, kot da vse 
najvišje oblasti v Republiki Slove
niji obvestimo o ponovnem zaprtju 
začasne deponije komunalnih od
padkov na Vranovičih. To bomo tudi 
storili prvi delovni dan v prihodnjem 
letu, v ponedeljek, 3. januarja 1994.

ODBOR VASI 
VRANOVIČI 

(Podpisi)

Kaj bomo z našimi certifikati?
Javna tribuna v Trebnjem ni dala odgovora

V sredo, 15. decembra, je bila v 
Trebnjem javna tribuna o lastninje
nju in privatizaciji. Po predstavitvi, 
razlagi in razpravi o modelu lastnin
jenja občani nismo dobili zadovo
ljivega odgovora, še posebno ne na 
vprašanje, kam in kdaj vložiti certi
fikate. Žato ponovno prosimo po
slanca Izidorja Rejca oz. njegovo 
komisijo, da nam to pojasni.

Mirenska dolina, še posebno Mo
kronog, je bila med drugo svetovno 
vojno in po njej opeharjena za ob
novo in razvoj. V Mokronogu je bilo 
pred vojno razvito malo obrtništvo in 
podjetništvo ter živahna kulturna 
dejavnost. In kaj je ostalo od tega? 
Prepričani smo, da so bili ti kraji za
tirani. Delovna sila je bila prisiljena 
se odseliti drugam ali pa se voziti na 
delov druge kraje. Ko je prišla kriza, 
so ti delavci ostali prvi brez dela. 
Vedeti je treba, dav teh krajih ni mo
žno preživljati družino samo z malo

POZIV
PREDSEDNIKU KUČANU

Predsednik Milan Kučan, se
znanjeni ste z glavnimi poudarki 
obsežne problematike denacio
nalizacije, zato vas vimenu vseh 
slovenskih razlaščencev prosi
mo, da kot “oče naroda” javno 
zavzamete svoje stališče do de
nacionalizacije kot procesa, ki 
ga je treba tudi v splošnem in
teresu izvesti takoj in tako, kot 
predpisuje zakon. S tem dejan
jem boste končno opozorili vse 
nespoštovalce pravnega reda, da 
Republika Slovenija je pravno 
urejena država, kjer se zakoni 
morajo spoštovati in kjer je poš
tenje kot moralno-etična vrlina 
še vedno znano in spoštovano.

Združenje lastnikov razlaščenega 
premoženja 

predsednik: FRANC IZGORŠEK

kmetijo, ampak mora biti eden v dru
žini tudi zaposlen.

Sedaj naj bi bila demokracija. Last
ninjenje - privatizacija družbene last
nine. Pojavlja se vprašanje, kam in 
kdaj delavec, upokojenec, kmet, obr
tnik in otrok ter ostali lahko vložijo 
svoj certifikat. Pravijo, da bodimo pri 
teni preudarni in naj prej dobro raz
mislimo. Večina občanov meni, naj 
se ustanovi razvojna družba - sklad za 
razvoj kraja, malega gospodarstva in 
za povečanje delovndi mest. V tem 
vidimo krajani teh krajev neko upan
je, da bo mladina ostala doma.

P. K.
Mokronog
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Reklamna zloraba
V razmislek ob zadnjem 
valu vprašljivih tobačnih 

reklam v Sloveniji
Ob čistem morju se na belem 

pesku sprehaja atraktiven mlad 
par. Izžareva svežino, vliva opti
mizem in vero v bodočnost. Nju
na oblačila so povsem usklajena 
z barvo neba, molja in peska, da, 
celo z dlako velikega psa, ki ju 
ljubeznivo spremlja na njuni po
ti. Slika, ki pooseblja mladost, 
zdravje in neomadeževano nara
vo. Vendar ne vtem primeru, kaj
ti opraviti imamo z razkošno rek
lamo za cigarete! Zato se spra
šujemo, ali je kajenje lahko ka
korkoli povezano z vso lepoto na 
omenjeni sliki. Domnevati nam
reč smemo, da tako meni tisti, ki 
je omenjeno reklamo naročil in 
plačal.

V resnici kajenje nima prav nič 
skupnega z motivom na sliki. Ve
mo namreč, da je povezano z od
visnostjo, slabim zrakom, nevar
nimi spremembami na srcu in 
ožilju, rakom, hitrejšim stara
njem, krajšim življenjem, izgub
ljenimi leti delovne dobe, velikimi 
stroški zdravljenja kadilskih bo
lezni, invalidnostjo, neposrednim 
ogrožanjem zdravja nekadilcev, 
zasmrajenimi oblekami in nešte- 
vilnimi cigaretnimi ogorki na uli
cah ter zelenicah naših mest. Je 
mar to tisto, kar lahko zaželimo 
mlademu paru na sliki?

Če bosta kadilu, ju ust' to zago
tovo čaka. Pri nas vsako leto naj
več ljudi umre zaradi bolezni srca, 
ožilja in raka. Med vzroki zanje 
prednjači kajenje. V skupini ak
ti vnih prebivalcev od 20 do 64 let, 
ki ustvarjajo vire za delovanje dr
žave, pa večino poberejo rakave 
bolezni, kjer je največ pljučnega 
raka. Ta je med nekadilci redka 
bolezen. Se nedolgo tega je bil pri 
nas med ženskim delom prebival
stva zelo redek, z naraščanjem ka
jenja med njimi pa njegova raz
širjenost iz leta v leto strmo nara
šča in se utegne celo izenačiti z 
moškimi, kar se je ponekod po 
svetu že zgodilo.

Nič nimamo proti kadilcem, 
dokler spoštujejo pravice nekadil
cev. Želimo in moramo pa zma
njšati razširjenost kajenja v naši 
družbi. To je mogoče najbolj 
učinkovito doseči z manjšo regnt- 
tacijo novih kadilcev med našo 
polodraslo mladino, ki v največji 
meri podlega reklami tobačne in
dustrije. Ta je namenjena mlade
mu, zdravemu in perspektivnemu 
delu naše družbe, kakršen je mla
di parna sliki, tistim, ki bodo prav 
kmalu nosili breme slovenske 
države.

Dr. BOŽIDAR VOLJČ

• Če človek misli na svoje fizično in 
moralno stanje, ponavadi odkrije, da 
je zbolel. (Goethe)

• Hudič, plemstvo in jezuiti obstaja
jo tako dolgo, dokler vanje verjame
mo. (Heine)

• Spomin najučinkoviteje izbrišeš, če 
razbiješ glavo. (Slapšak)

V Loški vasi 
bodo uredili 

vaški studenec
Nekoč urejeno perišče in 

napajališče za živino
Izvir Crkavnika bodo zaščitili, čis

tili in uredili okolico. Pohvale vred
na je pobuda podhoškega vaškega 
odbora, katerega odborniki so se za
vzeli, da uredijo izvir zelo zdrave in 
pitne vode v Loški vasi, kjer izvira 
Crkavnik.

Studenec so že v letih 1938 in 1939 
za tiste čase prav prijetno uredili. Pri 
izviru so naredili perišče. Prav tako je 
bilo narejeno betonsko zajetje vode 
za napajanje živine. Takrat so tudi 
skopali prekop do reke Krke, tla se je 
studenec iztekel po strugi, ker je 
drugače ob dežju poplavljal rodovit
no zemljo. Tako seje pred desetletji 
odvijalo pri tem studencu vaško živ
ljenje, da studenec, ki vsahne na vsa
kih sto let, ni sameval. Starejši ljudje 
radi o Crkavniku marsikaj povedo. 
Tudi to, daje imel prvotno ime Cir- 
kavnik, ker je imel krožni tok. Šele 
kasneje so mu dali ime Crkavnik, ker 
da je baje nekoč ob njem poginil 
konj. Pa ne zaradi slabe vode, ampak 
zato ker je ta studenčnica poleti lede
no mrzla. Drugače ima voda prijeten 
okus.

Ko bodo popravili in primerno za
ščitili izvir, bodo obenem uredili mar
kacije in na vidnem mestu označili 
temperaturo in vse ostale značilnosti 
studenčnice. Pobuda, ki jo bo vaški 
odbor uresničil prihodnje leto, je 
treba res pozdraviti, saj zdrave in 
pitne vode ne bo nikoli preveč, ob
nove pa bodo veseli tudi mimoidoči 
popotniki.

T. VIRANT

OBISKALI SO 
UPOKOJENCE

ČRNOMELJ - Prejšnji teden so 
predstavniki Društva upokojencev 
obiskali svoje člane, ki bivajo v do
movih za starejše občane, jim zaželeli 
veliko zdravja ter izročili darila.

J. D.

NAROČNIKU SE 
OPRAVIČUJEMO

V zvezi s pritožbo Ernesta Peklar- 
ja v zadnji št. Dolenjskega lista, o 
motnjah v delovanju tel. priključka 
moramo poudariti, daje bila napaka 
odpravljena že K). 12.1993 ob 16. uri. 
Motnja se je pojavljala zaradi napake 
v hišni inštalaciji partnerja na dvoj
čku. Ker so prostori tega naročnika 
nenaseljeni, dostop do inštalacije 
kljub mišim obestilom ni bil možen. 
Naročniku se kljub vsemu za neljubo 
situacijo opravičujemo.

Naročniška služba 
PE PTT Novo mesto

ZA MEDICINSKE 
INSTRUMENTE

Obrtna zbornica Metlika je naka
zala Zdravstvenemu domu v Metliki
16.000 tolarjev namesto venca na 
grob obrtnikov Božidarja Cimerma
na in Karla Hanzla. Lepa Uvala!

Zdravstveni dom Metlika

Zakaj Metlika, zakaj ne tudi Črnomelj?
Kaj se zgodi, če so v ospredju predvsem politični cilji, nazorno kuže razvoj obeh belokranjskih občin

V Dolenjskem listu občasno zasle
dimo pozive bralcev iz Črnomlja, naj 
se gredo črnomaljski gospodarstveni
ki učit v Metliko. Razumljivo, met
liška občina je po razvitosti v Slov eniji 
v zgornji sredini, črnomaljska pa jc na 
zadnjem mestu. V Črnomlju je 1.7(10 
nezaposlenih, v Metliki 4(X). Pozivi so 
vsaj petnajst let prepozni. Vseeno 
poglejmo, česa bi se lahko v Metliki 
naučili. Občinski župan inta gotovo 
kaj besede in s tem vpliva na dogajan
ja v občini. Primerjajmo torej, kdo so 
bili župani v obeh občinah in kaj so 
delali, preden so postali župani.

Po letu 1960 je bil v Metliki župan 
Franc Vrviščar; hkrati je bil direktor 
podjetja Metlikatrans. Za njim je bil 
župan pokojni Peter Vujčič. ki je bil 
tudi direktor Beti. Nato je bil župan 
Ivan Žele, ravnatelj osnovne šole, za 
njim Janez Gačnik, dipl.inž., ki je bil 
direktor KZ. nato pa Stane Bajuk, 
dipl.inž... ki je bil prav tako direktor 
KZ. Sedaj je župan Branko Matko
vič, dipl.iur.. ki prihaja iz Beti:

V Črnomlju je bil v sedemdesetih 
letih devet let župan Martin Janže

kovič, dipl.inž., ki je prišel iz Kme
tijske zadruge. V tem obdobju je ob
čina Črnomelj doživela lep razvoj. 
Nato je bil župan Niko Požek, 
dipl.inž., kije bil pred tem štiri leta na 
Socialistični zvezi. Za Požekom je bil 
župan Jure Perko, dipl.soc., ki je pri
šel s komiteja Zveze komunistov, za 
njim pa Mladen Radojčič, upravni 
delavec, kije bil prej sekretar SZDL. 
Razlika je očitna. V Metliki so bili 
župani ves čas vsi iz gospodarstva, v 
Črnomlju pa po Janžekoviču vsi iz 
politike.

Pravzaprav ne moremo govoriti 
samo o županih. Govoriti moramo o 
oblasti v Črnomlju, ki je imela samo 
politične cilje.

Prv i politični cilj je bil. da na vodil
no ali vodstveno mesto ne more na
predovali nihče, ki ne bi imel morai- 
no-političnih kvalitet, to je tak, ki ne 
bi bil v Zvezi komunistov. Na ta mes
ta so zato prišli sicer dobri in pošteni 
ljudje, ki pa tja glede na svoje sposob
nosti niso sodili. Zaradi tega se seve
da v občini Črnomelj ni mogel uvel
javiti skoraj nihče z znanjem in spo

sobnostjo, če ni bil član ZK. Množica 
Črnomaljcev je zaradi tega odšla v 
centre. Občina je zaostala v razvoju 
in pristala na zadnjem mestu v Slo
veniji.

Župani politiki v Črnomlju so za 
gospodarski razvoj težko skrbeli, saj 
niso imeli niti znanja niti interesa. 
Skrb za razvoj občine so črnomaljski 
politični oblastniki prenesli na pod
jetja iz centrov. Črnomaljska podjet
ja Potrošnik, Belsad, Rudnik, Kovi
nar, Zora, nekaj časa tudi Bell. ter 
Iskra Semič in, kot zadnja adlešička 
Iskra so se zaradi komodnosti in ne
znanja oblastnikov politikov združila 
s podjetji iz centrov zunaj Črnomlja, 
ki so seveda akumulacijo pobirala, 
četudi so se na veliko hvalila, kako 
pomagajo nerazviti občini Črnomelj. 
Občina Črnomelj je sedaj res neraz
vita.

Metličani niso pustili politikom 
združiti niti Beti in Kometa, četudi 
sta oba tekstilca in skoraj na istem 
dvorišču. Kje da bi kaj združevali s 
kakšnim podjetjem iz centra! Imeli so 
partijo, vendar tudi kadre, ki so zna

li gospodariti.
Direktorji podjetij imajo tudi ve

liko priložnosti za pospeševanje raz
voja okolja. V Metliki so novomeški 
in ljubljanski politiki na silo odpravili 
samo pokojnega Vujčiča, ker je bil 
preveč uspešen in jih je že ogrožal. 
Sicer pa imajo mnogi metliški direk
torji dolgoletni staž. Franc Vrviščar, 
Franc Kočevar iz Kometa in Janez 
Gačnik iz KZ so odšli mirno v pokoj. 
Sedanji direktor Beti Miro Šimac je 
na tem delovnem mestu čez deset let.
V občini Črnomelj pa ni tako. Že 
dolgo lega sta odšla normalno v po
koj samo pokojna Svirt in Košir. V 
zadnjih štirih letih še posebej je bilo 
v občini Črnomelj nasilno odstran
jenih obilo direktorjev. V takšnih ne
mirnih in nelegalnih okoljih se gos
podarstvo seveda ne more razvijati.
V tem prednjači Bclt, Od kar obsta
ja, ni odšel noben direktor iz Bella na 
miren način. Vsi so na ta ali oni način 
morali oditi. Podoben primer je tudi 
Kovinar.

Zakaj tako? Ironično lahko ugo
tovimo, da so črnomaljski politiki

dosegli svoje politične cilje. Kadrov
ska politika, ki je dovolila napredova
ti samo članom Zveze komunistov ne 
glede na sposobnost in izobrazbo, je 
povzročila, da je zavest o oblasti ne
posrednih proizvajalcev močno pre
vladala. Posledica tega je bila, da so 
mnogi, še posebej taki brez poklica, 
začeli o sebi misliti, da vedo vse o 
gospodarjenju in podjetništvu in da 
lahko o vsem samostojno odločajo in 
ukrepajo.

Že prej, v s* ... demokratičnih 
razmerah pa posebej, se je ta uni
čevalna miselnost preselila v vodstva 
Svobodnih sindikatov po podjetjih, ki 
so brez posebnega obotavljanja pre
koračevala pooblastila in se ne držala 
stavkovnih pravil. Od vodstev podje
tij so mirno zahtevala nezakonita de
janja in jih nato protizakonito rušila, 
ko so komaj začela vleči zavoženi 
črnomaljski gospodarski voz. Vodst
va sindikatov niso za obrazložitev 
težkega stanja podjetij upoštevala 
niti tako očitnih dejstev, kot so izgu
ba trgov in precenjen Markovičev di
nar.

Pri tem pa so vodstva Svobodnih 
sindikatov in razni stavkovni odbori 
ves čas mislili, kako se borijo za de
lavca in kako bi bilo mogoče z drugim 
vodstvom podjetja v nekaj mesecih 
spraviti podjetje na boljše. Za vsa 
svoja dejanja in povzročeno škodo ne 
bodo nikoli odgovarjala. Da bi sin
dikalna vodstva sodelovala z vodstvi

podjetij v skrbi za dolgoročni razvoj 
podjetja, za ohranitev delovnih mest, 
četudi začasno na račun sorazmerno 
nizkih plač, se jim je zdelo prepo- 
niževalno.

Na škodljive postopke vodstev Svo
bodnih sindikatov po črnomaljskih 
podjetjih ni reagiral nihče v občini. 
Niti skupščina občine niti stranke, 
niti izvršni svet, niti Ljubljanska ban
ka kot največji upnik. Kje da bi kaj 
storil kak drug državni organ, ki naj 
bi skrbel za varstvo zakonitosti in 
pravni red, četudi je bilo nezakonito 
ravnanje vodstev Svobodnih sindika
tov zelo jasno opisano v časopisih! 
Vsi so mirno gledali, stisnili rep med 
noge in se bali za svoje stolčke. Dali 
so prav neodgovornim posamezni
kom v sindikalnih vodstvih v škodo 
zaposlenosti in gospodarskega razvo
ja občine. Bodo kot nosilci javnih 
funkcij kdaj za to odgovarjali? Neza
posleni krepko čutijo njihovo ne
odgovornost.

Ne spomnim se, da bi v Metliki 
kdaj stavkali. Sindikati gotovo sode
lujejo z vodstvi podjetij. Metličani 
vedo, daje v težkih časih potrebno še 
bolj sodelovati in se med seboj pod
pirati. Tudi zaradi tega je v Metliki 
gospodarski in kulturni razvoj velik. 
V Metliki bi se vsakdo lahko marsikaj 
naučil, toda za razvoj črnomaljske 
občine je potreben nov rod podjet
nikov, gospodarstvenikov, politikov 
in sindikalnih delavcev.

Mag. JANEZ KURE
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TA SEDEM DNI V ŠPANIJO - Peter Martinčič z Drske v Novem mestu je v 
petek zvečer v restavraciji na Otočcu postal srečni dobitnik prve nagrade ve
like akcije, ki jo jeza svoje kupce pripravila servis in trgovina Rožič. Nagra
do mu je v družbi slovenske missice 1990 Vesne Musič izročil direktor Mar
jan Rožič. Med sedmimi nagradami sta večji prejela: Jože Kos iz Črmošnjic 
televizor in družina A ntončič iz Otočca videorekorder. Prireditev je bila zani
miva tudi zaradi modne revije, ki sta jo pripravila butik Sabina z Glavnega 
trga z manekenkami in manekeni Reklam studia. (Foto. J. Pavlin)

IZJAVA
UPOKOJENSKE

STRANKE
Tudi mesec december je bil 

mesec barantanja med politi
čnimi strankami v boju za oblast, 
zlasti zaradi sprejetja nekaterih 
zakonov in proračunskega me
moranduma. V zvezi s tem je 
predsedstvo upokojenske stran
ke v občini Črnomelj sprejelo 
posebno izjavo.

V vladajoči koaliciji so se 
sprejemali nekakšni aneksi za
radi discipliniranja poslancev 
pri glasovanju. Ugotavljamo, da 
takšni dogovori v ničemer ne 
obvezujejo Demokratične stra
nke upokojencev. DeSUS se ni 
združila s stranko ZLSD. Za vo
litve v državni zbor je tudi v naši 
občini upokojenska stranka na
stopila v Združeni listi štirih 
strank, ki so nastopile z medse
bojno usklajenimi kandidati. 
Dodatni aneksi bi pomenili za
nikanje večkrat poudarjenega 
stališča naše stranke, da ne 
glede na politično barvo sodelu
jemo z vsemi, ki so pripravljeni 
podpreti naša prizadevanja za 
obrambo pravic upokojencev. 
Drugačna stališča bi namreč ust
varila dvome o resnosti naših 
namenov, da se borimo pred
vsem za interese vseh upoko
jencev.

Predsedstvi) DeSUS 
občine Črnomelj

TUDI V ŠENTRUPERTU 
SPOMINSKO PLOŠČO
V Šentrupertu je SKD Šentrupert 

ustavnovila odbor za postavitev spo
minskega obeležja žrtvam revolucije 
med vojno in po vojni. Odbor je že 
organiziral popis žrtev in bo vodil na
daljnje aktivnosti do postavitve plo
šče. Predlog je, da bi to bilo na poko
pališču v Šentrupertu. Arhitekt Blaž 
Slapšak pa bo pripravil ustrezen pro
jekt. Vabimo vse, ki čutijo dolg do 
tega spomenika, da finančno poma
gajo. Odbor prosi, da denarni prispe
vek nakažete pri_Zadružni hranilni
ci in posojilnici Šentrupert na za to 
odprt poseben račun. Številka žiro 
računa je 52120-625-6093, denar pa 
lahko izročite tudi osebno vsako ne
deljo med 9. uro do 10.30 v knjižnici 
v Šentrupertu. V tujini pa v ta namen 
zbiranjo sredstva Franci Mavsar, Fe
liks Breznikar in Stanko Lamovšek. 
Postavitev obeležja planiramo v me
secu avgustu.

ZA PRAVIČNEJŠE 
ZVIŠANJE POKOJNIN
Da se pokojnine uskjajujejo z in

flacijo, je seveda prav. Žal pa je pro- 
centualno povišanje, tako kot že dol
ga leta, še vedno krivično. Najnižja 
pokojnina je okrog 10.000 tolarjev, 
najvišja prek 130.000 SIT. Dvood
stotno zvišanje pomeni 200 tolarjev 
tistemu z najnižjo in 2.600 tolarjev 
tistemu z najvišjo pokojnino. Oglašali 
smo se že in ponovno opozarjamo na 
to, da takšno višanje pokojnin vedno 
bolj veča že tako neznosno velike ra
zlike v pokojninah, saj tiste najnižje 
ne pokrijejo niti polovice stroškov v 
domu za upokojence, na primer. Smo 
zato, da se razlika postopoma ma
njša, možnosti kako to doseči, pa je 
več.

Upokojenska zveza 
pri SLS 

dr. BERTA JEREB

• Meja med zlim in dobrim gre sko
zi vsako srce. (Solženicin)

• Človek naj ne bo kreposten, mar
več samo naraven - potem bo sam od 
sebe tudi kreposten. (Keller)

PREDSTAVNIKI SDSS NA 
SEJI V KRŠKEM

Predstavniki občinskih odborov 
SDSS smo se 18. decembra srečali na 
redni seji sveta stranke v Krškem. 
Srečanja, na katerem smo obravna
vali organiziranost stranke in vplive 
našega programa na politično 
področje, smo se udeležili tudi pred
stavniki socialdemokratov Bele kra
jine. Splošna ugotovitev je bila, da se 
članstvo stranke povečuje zaradi av
toritete predsednika Janeza Janše, ki 
je tudi vodil delovno predsedstvo sve
ta. Po kosilu smo si ogledali še nuk
learko in menili, naj obratuje še 
naprej, saj zaposluje 600 delavcev in 
trenutno varno obratuje. Po besedah 
direktorja elektrarne bi varnost elek
trarne lahko ogrozili le iz neba, zato 
je Janez Janša zagotovil, da bo kot 
obrambni minister poskrbel za var
no nebo nad nuklearko.

JOŽEF BARIČ, Butoraj

ZA DRAGE 
INSTRUMENTE

V sklad za drage medicinske in
strumente pri OORK so prispevali: 
Društvo Partizan Novo mesto, na
mesto venca za pokojno Vlado Jan
kovič 10.000 tolarjev; Krajevna or
ganizacija RK Kandija Grm, prispe
vek 10.000 tolarjev; sosedje iz unče 
Na Lazu v Novem mestu, namesto 
cvetja na grob pokojne mame dr. 
Starca 14.000 tolarjev; Marica in Edo 
Trele, Mestne njive 9, Novo mesto, 
namesto cvetja za pokojno mamo dr. 
Toneta Starca 3.000 tolarjev; delavci 
tehničnih enot in pralnice bolnice 
Novo mesto, namesto venca pokojni 
Olgi Starc 16.000 tolarjev; Janezovi 
sodelavci iz Kremena, namesto ven
ca za pokojno Olgo Starc 10.000 to
larjev; Bajukovi, namesto venca na 
grob pokojne Olge Starc 10.000 tolar
jev; družina Dim, Gradac 130, na
mesto cvetja na grob pokojne Olge 
Starc - 5.000 tolarjev.

Vsem darovalcem iskrena hvala!

Ludvik Troha
Pred kratkim so v Starem Kotu v 

občini Kočevje pokopali Ludvika 
Troho, upokojenca iz Kočevja. Lud
vik seje rodil leta 1901. V družini je 
bilo 12 otrok. Trije so umrli še mla
di, kar sedem pa jih je moralo po 
svetu.

Po odsluženi vojaščini je odšel na 
delo najprej v Francijo, nato v ZDA, 
nazadnje pa v Kanado, kjer se je 
vključil v delo slovenskega Vzaje
mnega podpornega društva Bled. 
Delal je še v odboru sveta kanadskih 
južnih Slovanov, najbolj prizadevno 
pa v Zvezi kanadskih Slovencev, kjer 
je bil leta 1943 izvoljen za glavnega 
tajnika. Pomagal je urejati časopis 
Edinost, bil blagajnik Zveze itd.

Domov se je vrnil leta 1948. Dom 
je bil požgan, več najbližjih pa je bilo 
že mrtvih. Zaposlil seje pri Gozdnem 
gospodarstvu Kočevje, kjer je delal 
do upokojitve leta 1959. V Slovenski 
izseljenski matici, podružnici Ko
čevje, je delal od njene ustanovitve. 
Bilje častni član Slovenske izseljen
ske matice. Za svoje delo je prejel več 
priznanj in odlikovanj, med njimi tu
di red bratstva in enotnosti z zlatim 
vencem.

J. P.

PREDNOVOLETNE
NOVOROJENCE

MIREN PRI GORICI - Ciciban in- 
ternational, d.o.o., Miren pri Novi Go
rici, bo vsem državljanom Slovenije, ki 
"bodo ugledali luč sveta med božično- 
novoletnimi prazniki, med 25. decem
brom 1993 in 1. januarjem 1994, podaril 
copatke. Starši jih bodo prejeli do kon
cajanuarja prihodnjega leta. Vse ma
mice in očke vabijo v svoje prodajalne 
v Mirnu, novi Gorici, Kopru in Ljublja
ni. V novem letu 1994 pa jim želijo 
mnogo sreče in zadovoljstva ter veselo 
praznovanje.

TELEVIZIJSKI SPORED
ČETRTEK, 30. m
SLOVENIJA 1
8.15-1.10 TELETEKST
8.30 VIDEOSTRANI
9.00 PRAZNIČNI PROGRAM

9.00 RISANKA
9.20 PRAVUICE IZ MAVRICE
9.40 ZGODBE IZ ŠKOUKE
10.30 VELIKA PARADA KOMEDIJ, ame
riški film (ČB)

11.55 TEDENSKI IZBOR
11.55 MLADI SLOVENSKI BALETNI 
PLESALCI
12.30 ŠOLA PODJETNIŠTVA, izobraž. 
serija, 3/8

13.00 POROČILA
13.05 PO DOMAČE, ponovitev
15.50 OČI KRITIKE, ponovitev
17.00 DNEVNIK 1
17.10 OTROŠKI PROGRAM:

ŽIVŽAV
18.00 REGIONALNI STUDIO MARIBOR
18.45 PARI, TV igrica
19.10 OTROCI VOŠČIJO OTROKOM
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ŽARIŠČE
20.40 ČETRTEK NA LEDU: HRESTAČ
21.40 TEDNIK
22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT 

POSLOVNA BORZA
23.05 SOVA

SLOVENIJA 2
12.15 - 0.40 Teletekst
12.30 Video strani -12.55 Obcrstdorf: Svet. pokal 
v smuč. skokih -15.30 Na svidenje, Rdeča kapica 
(kanadski film) -17.05 Tedenski izbor: Sova (pono
vitev): Burleske Charlieja Chaplina; 17.25 Rdeči 
lisjak (angl. nadalj., 1/2) -18.45 Že veste? -19.15 
TV nocoj -19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 
Dediščina sončnih bogov (dok. serija, 5/6) - 20.50 
Novoletni koncert (posnetek iz Portoroža) - 21.50 
Povečava: Pogled nazaj; 23.00 Bulnskala (slov. 
film)

KANALA
9.00 Macncil in Lehrer komentirala (oddaja v 
angleščini) -10.00 CMT -10.15 Srečni Luka (risa
na serija) -10.45 Koala -11.00 Luč svetlobe (pono
vitev 68. dela) -11.50 A shop -12.00 Matlock 
(amer. naniz.) -13.00 A shop -16.20 A shop -16.30 
Poulične tolpe (dok. film) -17.00 Ustava (2. del 
amer. serije o državi) -18.00 Luč svetlobe (69. del)
-18.45 Rock starine (ponovitev 46. oddaje) -19.15 
Koala -19.25 A shop -19.35 CMT - 20.00 Srečni 
Luka - 20.30 Izgubljena generacija (amer. drama)
- 21.55 Matlock (amer. naniz.) - 22.50 Rock starine 
(47. oddaja) - 23.20 A shop - 00.00 Modro, ki vzne
mirja (erotična naniz.)

PETER, 51. m
SLOVENIJA 1
8.15-3.10 TELETEKST
8.30 VIDEOSTRANI
8.50 PRAZNIČNI PROGRAM

8.50 RISANKA
9.20 MAKALONCA
10.00 EBBA IN DIDRIK, Šved. nadalj, 9/9
10.30 TRNJULČICA, amer. film
11.30 POLARNA LISICA, jap. dok. film

13.00 POROČILA
13.05 TEDENSKI IZBOR

13.05 POSLOVNA BORZA
13.15 POVEČAVA: POGLED NAZAJ

15.35 OSMI DAN, ponovitev
17.00 DNEVNIK 1
17.10 TOK TOK, kontaktna oddaja za mladost

nike
18.45 PARI, TV igrica
19.10 OTROCI VOŠČIJO OTROKOM
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 KAKO JE ZVENELO, novoletna oddaja
21.10 LETEČI CIRKUS STUDIA C1TY
22.20 AVDICIJA
0.00 NOVOLETNO VOŠČILO 
0.05 NOVOLETNI VIDEOME11
1.30 LATINSKI PARADIŽ
2.30 BENČIN TOMO
3.00 VIDEOSTRANI

SLOVENIJA 2
15.15 - 4.05 Teletekst
15.30 Video strani -15.50 Tedenski izbor: Četrtek 
na ledu: Hrestač; 16.50 Sova (ponovitev): Hiša 
naprodaj (amer. naniz, 12/21); 17.25 Rdeči lisjak 
(zadnji del angl. nadalj.) -18.45 Znanje za znanje -
19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 J. Strauss: 
Netopir (posnetek predstave SNG Ljubljana) -
22.35 Filski maraton: Orli pravice (amer. film); ).25 
Vroča sedla (amer. film); 1.55 Žrelo (amer. film) - 
KANALA
9.00 Macneil in Lehrer komentirata (oddaja v 
angleščini) -10.00 CMT -10.15 Srečni Luka (risa
na serija) -10.45 Koala -11.00 Luč svetlobe (pono
vitev 69. dela) - 11.50 A shop -12.00 Matlock 
(amer. naniz.) -13.00 A shop -13.10 Video strani 
-15.30 A shop -15.40 Izgubljena generacija (pono
vitev filma) -17.05 Matlock (amer. naniz.) -18.00 
Luč svetlobe (70. del) -18.45 Koala (risana serija)
-19.00 Srečm Luka -19.30 Osvajalci vesolja (risa
ni film) - 20.40 Soba v drugem nadstropju 
(romantična drama) - 22.25 Vohuni, laži in gola 
bedra (amer. komedija) - 00.00 Dama v belem 
(amer. grozljivka) - 01.40 Brez diha (erotični film)
- 03.10 Modro, ki vznemirja (erotična naniz.)

SOBOTA, 1.1.
SLOVENIJA 1
7.15 -1.30 TELETEKST
7.30 VIDEOSTRANI

7.45 TEDENSKI IZBOR:
7.45 RADOVEDNI TAČEK
8.00 LONČEK, KUHAJ!
8.05 ZIMSKA TEKMOVANJA, franc, ri
sanka, 1/13
8.30 KLUB KLOBUK
9.20 TOK TOK
10.50 O PRAZNIKIH: NOVO LETO

11.15 DUNAJ: NOVOLETNI KONCERT, pre
nos

13.25 POROČILA
13.35 MALI ČAROVNIK, kanadski film
15.25 BABICA GRE NA JUG, ponovitev slov. fil

ma
17.00 DNEVNIK 1
17.10 TERRA X, nemška dok. serija, 6/8
18.00 RPL
19.00 RISANKA
19.10 ŽREBANJE 3X3
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ZVEZDNIKI V CIRKUŠKI ARENI
21.45 DOMAČE OBRTI NA SLOVENSKEM:

CIPKARIPF

22.20 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA:

ZLATA DOBROTA, amer. film

SLOVENIJA 2
11.45 - 1.30 Teletekst
12.00 Video strani -12.40 Zgodbe iz školjke (pono
vitev) -13.30 SP v smuč. skokih (prenos) -15.30 Kri, 
znoj in slava (4. del športnega filma) -16.25 Kako 
je zvenelo (ponovitev novoletne oddaje) -17.20 
Dvoboj (amer. film) -18.50 Vodne pustolovščine 
(angl. poljudnoznan. serija, 6/24) - 19.30 Dnevnik 
2, vreme, šport - 20.05 Pa ga je... (angl. nadalj, 1/ 
4) - 20.55 Veliki zločini in procesi 20. stol. (zadnji 
del angl. dok. serije) - 21.25 Poglej in zadeni - 22.30 
Sobotna noč

KANALA
9.00 A shop «9.10 Modri žrebec (otroški film) -
10.35 Srečni Luka (risana serija) -11.00 Kino, kino, 
kino (ponovitev oddaje o filmu) -12.00 Soba v 
drugem nadstropju (ponovitev filma) -13.30 A 
shop -18.00 Vohuni, laži in gola bedra (ponovitev 
filma) -19.30 Radio FM (2. del amer. naniz.) -
20.00 Srečni Luka - 20.30 Radio FM (3. del amer. 
naniz.) - 21.00 Zaljubljena Lily (amer. krim.) - 22.55 
CMT - 00.00 Modro, ki vznemirja (erotična naniz.)

NEDELJA, 2.1.
SLOVENIJA 1
7.45 - 0.20 TELETEKST
8.00 VIDEOSTRANI
8.40 OTROŠ1G PROGRAM

8.40 ŽIV ŽAV, ponovitev
9.30 MAKALONCA, lutkovna pravljica

10.05 POLETJE S SELIKOM, norv. nadalj,

10.30 SNEŽNA KRALJICA, posnetek gle
dal. igre

11.30 OBZORJA DUHA
12.00 NAŠA PESEM 93
12.30 VODNE PUSTOLOVŠČINE, ponovitev, 

6/24
13.00 POROČILA
13.05 ZIG1JEVO DARILO, risanka
13.30 KO BI LE BIL VSAK DAN BOŽIČ, risan- 

ka
14.00 ZLATI TJULENJ, kanadski film
15.30 DEDIŠČINA SONČNIH BOGOV, pono

vitev dok. serije, 3/6
16.05 CALEBOVE HČERKE, kanadska nadalj, 

1/10
17.00 DNEVNIK 1
17.10 PO DOMAČE
19.00 RISANKA
19.10 LOTO
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 NOVOLETNI 3x3
21.25 BENETKE, angl. dok. oddaja
22.00 DNEVNIK 3, VREME
22.20 SOVA

SLOVENIJA S
8.45 - 22.45 Teletekst
9.00 Video strani - 9.35 Tedenski izbor: Poglej in 
zadeni; 10.40 Joseph Conrad (franc, nadalj, 4/6);
11.35 Zvezdniki v cirkuški areni -13.1(1 James Cag- 
ney - Na vrhu (amer. dok. film) -14.00 Žrelo (pono
vitev amer. filma) -16.00 Športna nedelja: NBA 
košarka; 16.55 Celje: DP v hokeju -19.30 Dnevnik 
2, vreme, šport - 20.10 Moja Afrika (amer. film) -
22.35 Video strani

KANALA
8.00 Nedeljski nagovor patra Benedikta Lavriha -
8.15 Ris (risanke in spoti) - 8.40 Srečni Luka - 9.05 
Zaljubljena Lily (ponovitev filma) - 11.00 
Ameriških deset (ponovitev) -11.30 Dance session 
(ponovitev 13. oddaje) -12.00 Nedeljski nagovor 
patra Benedikta Lavriha -12.15 Helena (glasbena 
oddaja) -13.00 Video strani -17.30 Dama v belem 
(ponovitev filma) - 19.10Tropska vročica II (pono
vitev 14. dela amer. nadalj.) - 20.00 Srečni Luka -
20.30 Tropska vročica 11(17. del) - 21.25 Kino, 
kino, kino (oddaja o filmu) - 22.15 Barnum (amer. 
film) - 23.50 CMT - 00.00 Modro, ki vznemirja 
(erotična naniz.)

PONEDELJEK, 3. L
SLOVENIJA 1
10.45 - 0.15 TELETEKST
11.00 VIDEOSTRANI
11.20 TEDENSKI IZBOR

11.20 VRNITEV ANTILOPE, 11/13
11.45 ZNANJE ZA ZNANJE - UČITE SE 
Z NAMI
12.15 TERRA X, nemška dok. serija, 6/8

13.00 POROČILA
15.50 VIDEO MODA - DINASTIJA DRAGUL

JARJEV

16.20 DOBER DAN, KOROŠKA
17.00 DNEVNIK 1
17.10 OTROŠKI PROGRAM
18.00 REGIONALNI STUDIO MARIBOR
18.45 ABC-ITD, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 SEDMA STEZA
20.35 SLOVENIJA V LETU 1993
21.25 RESNIČNI JURSKI PARK
22.20 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.45 SOVA

SLOVENIJA 2
14.45 - 23.30 Teletekst
15.00 Video strani -15.25 Tedenski izbor: Novolet
ni 3x3; 16.35 Obzorja duha -17.05 Sova (pono
vitev): Ludwig (italij. nadalj, 5/5); 17.55 Tekmeci 
Sherlocka Holmesa (angl. naniz, 1/26) -18.50 
Univerzitetni razgledi -19.30 Dnevnik 2, vreme, 
šport - 20.10 Mara in coca cola (2. del nem. drame) 
- 21.15 Studio City - 22.25 Večer jazza v studiu 1

KANALA
13.20 A shop -13.30 Koala (am. risana serija) -
13.45 Luč svetlobe (ponovitev 70. dela) -14.30 A 
shop -14.40 Matlock (am. naniz.) -15,30 Helena 
(ponovitev) -16.15 A shop -16.25 Barnum (pono
vitev filma) -18.00 Luč svetlobe (71. del amer. na
dalj.) -18.45 Ameriških deset (glasbena oddaja) -
19.15 Koala -19.30 A shop -19.40 CMT - 20.00 Še 
vedno me kličejo Bruce (amer. film) - 21.30 Mat
lock (am. naniz.) - 22.30 Izdelovalci revije (dok. 
film) - 23.00 A shop - 23.10 CMT

TOREK, 4. L
SLOVENIJA 1
9.45 - 0.30 TELETEKST
10.00 VIDEOSTRANI
10.25 TEDENSKI IZBOR

10.25 PAMET JE BOUŠA KOT ŽAMET
10.30 SNEŽNA KRALJICA
11.30 UNIVERZITETNI RAZGLEDI
12.00 MARX IN COCA COLA, ponovitev 
2. dela nem. drame

13.00 POROČILA
13.05 SOBOTNA NOČ, ponovitev
16.20 MOSTOVI
17.00 DNEVNIK 1
17.10 OTROŠKI PROGRAM 

LONČEK, KUHAJ!
POLETJE S SELIKOM, norveška nadalj,

18.00 REGIONALNI STUDIO KOPER
18.45 ABC-ITD, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ŽARIŠČE
20.35 PRIČEVANJA O ZVESTOBI-SLOVEN

CI V ARGENTINI:
DOMOVINA - NAROD - BOG

21.40 SVET V LETU 1993
22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA

SLOVENIJA 2
12.45 - 23.55 Teletekst
13.00 Video strani -13.20 SP v smuč. skokih -16.00 
ScJma steza (ponovitev) -16.30 Zgodbe iz školjke 
-17.20 Tedenski izbor: Sova (ponovitev): Ljube
zen na prvi pogled (koprod. naniz, 10/10); 17.45 
Tekmeci Sherlocka Holmesa (angl. naniz, 2/26) -
18.40 Iz življenja za življenje -19.10 Poslovna bor
za -19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 Železni 
Gustav (nemška nadalj, 4/7) - 21.15 Intervju - 22.15 
Znanost - 22.40 Videošpon

KANALA .
14.10 A shop - 14.20 Koala -14.35 Luč svetlobe 
(ponovitev 71. dela) -15.20 A shop -15.30 Matlock 
(am. naniz.) -16.20 A shop -16.30 Še vedno me 
kličejo Bruce (ponovitev filma) -18.00 Luč svetlobe 
(72. del) -18.45 Jazzbina (ponovitev 47. oddaje) -
19.15 Koala -19.30 A shop -19.40 CMT - 20.00 
Uživanje strasti (angl. komedija) - 21.45 Matlock 
(am. naniz.) - 22.40 Jazzbina (48. oddaja) - 23.10 A 
shop-23.20 CMT

SREDA, 5.1.
SLOVENIJA 1
9.15 - 0.25 TELETEKST
9.30 VIDEO STRANI
9.55 TEDENSKI IZBOR

9.55 TISOČ IN ENA AMERIKA, amer. ri
sana serija, 1/26
10.20 VIDEOŠPON
11.20 IZ ŽIVLJENJA ZA ŽIVLJENJE
11.50 VELIKI ZLOČINI IN PROCESI 20. 
STOL, 13/13
12.20 BENETKE, angl. dok. oddaja
12.50 POSLOVNA BORZA

13.00 POROČILA
13.05 TEDENSKI IZBOR

13.05 SLOVENIJA V LETU 1993
13.55 INTERVJU
14.55 ŽELEZNI GUSTAV, nemška nadalj, 
4/7

17.00 DNEVNIK 1
17.10 KLUB KLOBUK
18.00 RPL
18.45 ABC - ITD, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ŽARIŠČE
20.35 FILM TEDNA

ŠKORCI, angl. film
22.00 GLASBENI UTRINEK
22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA

SLOVENIJA 2
9.15 - 22.45 Teletekst
9,30 Video strani - 9.30 SP v alpskem smučanju:

veleslalom (ž), 1. tek -12.50 vsi (ž), 2. tek -14.35 
Tedenski izbor: Svet v letu 1993; 15.20 Video moda: 
Dinastija draguljarjev -15.50 Sova (ponovitev): 
Dober dan, razred (angl. naniz, 1/6); 16.20 Tekme
ci Sherlocka Holmesa (angl. naniz, 3/26) -17.15 
Šola podjetništva (izobraž. serija, 4/8) -17.45 Split: 
košarka Croatia:Smelt Olimpija -19.15 Košarka 
Diamond Ježica:Elitzur - 20.40 Sarajevo: Podpora 
za preživetje (prenos koncerta) - 22.00 Svet poroča

KANALA
9.00 Macneil in Lehrer komentirata (oddaja v 
angl.) -10.00 CMT -10.45 Koala -11.00 Luč svet
lobe (ponovitev 72. dela) -11.50 A shop -12.00 
Matlock (am. naniz.) - 16.05 A shop - 16.15 
Uživanje strasti (ponovitev filma) -18.00 Luč svet
lobe (73. del) -18.45 Male živali -19.00 Koala • 
19.15 A shop -19.25 CMT - 20.00 Ljubezenska lo
terija (angl. komedija) - 21.30 Dance session (14. 
oddaja o plesu) - 22.00 Matlock (am. naniz.) - 23.00 
A shop-23.10 CMT

Radio Sraka
ČETRTEK, 50.1* *.
6.00 Domača glasba - 8.30 Občani 
sprašujejo - 10.00 Dober dan, pridni 
ljudje - 11.15 Doktor na obisku -
11.30 Praktični nasveti -12.00 Obves
tila, osmrtnice - 12.30 Mali oglasi -
13.00 Poročila -13.20 Čestitke -17.30 
Gost v studiu - 20.00 do 24.00 
Večerni program.

PETEK, 51.1*.
6.00 Domača glasba - 8.30 Občani 
sprašujejo - 10.00 Čestitke - 11.30 
Praktični nasveti - 12.00 Obvestila, 
osmrtnice, muli oglasi -12.30 Lovci v 
studiu - 13.00 Poročila - 15.00 do
20.00 Čestitke - 21.00 Silvestrska 
Srakina super veselica (z nastopom 
Modre korenike).

SOBOTA, 1.1.
7.00 Dobro jutro - 10.00 Čestitke -
11 .(X) Praktični nasveti - 12.1X1 Obves- - 
tila -13.00 Poročila -15.00 Čestitke -
15.30 Grmski vulkan - 17.00 Kon
taktna oddaja - 18.00 Gost v studiu -
20.00 Čestitke - 21.00 do 1.00 Sraki
na rock veselica.

NEDELJA, 2.1.
8.00 Dobro jutro -11.00 Grozna 60. 
leta -13.00 Evergrini ob kosilu -14.00 
Srakin študentski čvek -15.45 Kultur
ni komentar -16.00 13 nemogočih -
17.00 Alter scena -18.00 Etno-18.30 
Gost v studiu - 20.00 Črno belo v 
zvoku - Jazz - 22.00 Glasba sveta: 
Evropa.

PONEDELJEK, 5.1.
6.00 Domača glasba - 8.30 Občani 
sprašujejo - 10.00 Dober dan, pridni 
ljudje -11.30 Praktični nasveti -12.00 
Obvestila, osmrtnice - 12.30 Mali 
oglasi - 13.00 Poročila - 13.20 Čes
titke -15.00 Vesti, vreme -17.10 Sve
tovalna oddaja - 20.00 do 24.00 
Večerni program.

TOREK, 4.1.
6.00 Domača glasba - 8.30 Občani 
sprašujejo - 10.00 Dober dan, pridni 
ljudje -11.30 Praktični nasveti -12.00 
Obvestila, osmrtnice - 12.30 Mali 
oglasi - 13.00 Poročila - 13.20 Čes
titke -18.00 Otroška oddaja Kalime- 
ro - 20.00 do 24.00 Večerni program.

SREDA, 5.1.
6.00 Domača glasba - 8.30 Občani 
sprašujejo - 10.1K) Dober dan, pridni 
ljudje -11.30 Praktični nasveti -12.00 
Obvestila, osmrtnice - 12.30 Mali 
oglasi - 13.00 Poročila - 13.20 Čes
titke

Glasba je 
življenje

Koledarje res hecna stvar, kaj
ne? Leta in leta smo si želeli prost 
božič, sedaj, ko ga končno imamo, 
pa pride ravno na soboto. Dan slo
venske državnosti pa na nedeljo.
Nič bolje ni z novim letom...

Vseeno želim vsem lepo prazno
vanje in čim lepše leto 1994. Eki
pa oddaje Glasba je življenje pa se 
bo trudila tudi v prihodnjem letu, 
da vam bo popestrila kakšen so
botni večer. Naša oddaja bo na 
sporedu točno 1. januarja in odlo
čili smo se, da v njej spomnimo na 
nekaj najpomembnejših dogod
kov, ki so se zgodili med letom. To 
seveda ne pomeni, da bomo imeli 
politični pregled, ampak bo naša 
inventura glasbena.

S pomočjo pesmic iz Moped 
shovva se bomo dotaknili parla
menta, ki ga imamo menda samo 
zato, da se nanj jezimo. Ampak to 
lahko zdaj vsaj na glas povemo.

Za našo samostojnost pa pravi 
Tof takole: “Včasih smo bili skre
gani s ta spodnjimi, zdaj smo pa 
med sabo.1' Najbrž ima kar prav.

Skupščina je ob koncu leta spre
jela dolgo pričakovani zakon o las
tninjenju. Saj veste,v kako je bilo 
zadnje čase s lem! Če si ukradel 
kolo, si bil tat. Če si ukradel denar
nico, si bil žepar. Če si ukradel to
varno, si pa lastninil. Tudi taki so 
bili, žal. In so še, žal...

Ne pozabite! Smeh je najboljši 
zdravnik. Če vam zdravnik ne 
predpiše drugače, poslušajte našo 
oddajo vsaj enkrat na teden!

Simona FI20
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Trgovina
Ljubljanska 27, Novo mesto (javna skladišča) 
tel. (068)322-024 int. 217

Veliko novoletno 
znižanje nosečniške 

konfekcije!
Možnost nakupa na 3 čeke ali 15% popusta za gotovinsko plačilo.
Prisrčno vabljeni!

Komisija za varstvo okolja pri Skupščini občine Črnomelj objav
lja na podlagi 5. člena Odloka o pohvalah in grajah pri urejanju 
in varovanju okolja (Skupščinski dolenjski list št. 11/91) in 
Poslovnika o podelitvi pohval in graj pri urejanju in varovanju 
okolja

RAZPIS
ZA PRIDOBIVAN JE PREDLOGOVZA PODELITEV 

POHVALE IN GRAJE PRI UREJANJU IN VAROVANJU 
OKOLJAVOBČINIČRNOMELJVLETU1993

I.
Za podelitev pohvale “BREZA” in graje “KOPINA" pri urejanju in 
varovanju okolja bodo upoštevane:
- storitve, ki so prispevale k uspehom pri varstvu okolja in 

zaslužijo javno pohvalo.
- opustitve pri urejanju in varovanju okolja, ki zaslužijo javno 

grajo.
II.

Predloge z obrazložitvijo lahko pošljejo posamezniki, družbene 
in privatne inštitucije, politične stranke in druge oblike 
združevanja. Predlogi morajo biti pismeni.

III.
Obrazložitev mora vsebovati tele podatke:

ime in priimek posameznega predlaganega kandidata oziro
ma naslov inštitucije,
iz katerega področja dejavnosti se predlaga, 
uspešno konkretno delovanje in dosežke kandidata oz. ne
uspešno konkretno delovanje ali opustitve pri urejanju in 
varovanju okolja ter

- ali je bil kandidat že predlagan za pohvalo ali grajo v pretek
lem letu.

IV.
Predloge je potrebno poslati Komisiji za varstvo okolja pri 
Skupščini občine Črnomelj najkasneje do 25. januarja 1994. 
Vsa pojasnila v zvezi s tem razpisom dobite na Oddelku za lokalni 
razvoj občine Črnomelj (tel. (068) 52-040).

Poslovni sistem MERCATOR, d.d., Ljubljana 
MERCATOR-SEVNICA, d.o.o.
Sevnica, Savska c. 20/b
na podlagi sklepa Upravnega odbora objavlja

JAVNO DRAŽBO
za prodajo sušilnice hmelja v Loki pri Zidanem mostu na 

pare. št. 170 in 21 v k.o. Loka pri Zidanem mostu

1. Izklicna cena na dan objave znaša 6,216.974,00 SIT.
2. Na javni dražbi lahko sodeluje pravna ali fizična oseba. 
Zdražitelj mora pred pričetkom javne dražbe komisiji predložiti 
izpisek iz registra in pooblastilo, če je pravna oseba, fizična pa 
potrdilo o državljanstvu RS ter dokazilo o plačilu varščine.
3. Ponudnik se mora ob ponudbi izkazati s plačilom varščine v 
višini 10% izklicne cene, ki jo plača na žiro račun podjetja št. 
51610-601-12510 (s pripisom za javno dražbo) ali pa jo plača 
neposredno pred začetkom pri blagajni na sedežu podjetja. 
Kupcu, ki bo na dražbi uspel, se bo plačilo varščine vračunalo v 
kupnino, drugim udeležencem pa se bo vrnila v roku 3 dni brez 
obresti. V primeru neupravičenega odstopa od pogodbe varščina 
zapade.
4. Nepremičnino bo potrebno plačati takoj ob podpisu pogodbe 
na žiro račun prodajalca.
5. Pogodba z najboljšim ponudnikom bo sklenjena v roku 3 dni 
po končani javni dražbi. Če uspeli ponudnik ne bo sklenil 
pogodbe oz. ne bo plačal kupnine, bo pogodba razveljavljena, 
plačana varščina pa bo zadržana.
6. Poslovno zgradbo si lahko interesenti ogledajo in dobijo po
drobne informacije v času trajanja objave vsak dan od 7. do 8. 
ure po predhodnem dogovoru z direktorico PE Proizvodnja Mar
tino Koritnik, dipl.ing.agr. (tel. 41-415, fax 41-000).
7. Nakup objekta se opravi po načelu videno-kupljeno, kasnejše 
reklamacije glede stvarnih napak ne bodo upoštevane.
8. Davek na promet nepremičnin in vse ostale stroške v zvezi z 
nakupom plača kupec.
9. Javna dražba bo potekala na sedežu podjetja Mercator- 
Sevnica, d.o.o., Sevnica, Savska c. 20/b, v sejni sobi v torek 
18.1.1994, ob 9. uri.

OBVESTILO

O SPREMEMBI TELEFONSKIH ŠTEVILK 
V TOVARNI ZDRAVIL, KRKA NOVO MESTO

Telefonskim naročnikom sporočamo, da ima 
KRKA, TOVARNA ZDRAVIL NOVO MESTO, 
spremenjene telefonske številke, ki Vam jih v 
celoti navajamo.

Priporočamo Vam, da si seznam novih telefon
skih številk vložite v telefonski imenik Slove
nije.

Cenjeni telefonski naročniki, prizadevali si bo
mo, da boste z našimi storitvami v prihodnjem 
letu čimbolj zadovoljni.
Želimo Vam prijetno praznovanje ter veliko 
osebnih in delovnih uspehov v novem letu 
1994

PTT PODJETJE SLOVENIJE P.O. 
POSLOVNA ENOTA PTT NOVO MESTO

I C* KRKA
TOVARNA ZDRAVIL P.O.
NOVO MESTO 
C. HEROJEV 45

TELEFAKS
TELEKS 35713 KRKA Sl

GENERALNA DIREKCIJA

N .C. 312111 

321 537

- TAJNICA GENERALNEGA DIREKTORJA 321 650
- TELEFAKS 323152
- NAMESTNIK GEN, DIR. 322 724
- NAMESTNIK GEN. DIR. ZA TRŽENJE IN FINANCE 321 760
- TEHNIČNI DIREKTOR 323 990
- POMOČNIK GEN. DIR. ZA RAZVOJ 321 901
- POMOČNIK GEN. DIR. ZA ENERGETIKO 321 870
- POMOČNIK GEN. DIR. ZA PROIZVODNO

TEHNIČNO PODROČJE 323 990

KADROVSKO PRAVNI SEKTOR N.C. 312 111
- TELEFAKS 321 537
- DIREKTOR 323 865
- SLUŽBA VARSTVA PRI DELU 322 205

SEKTOR ZA EKONOMIKO IN INFORMATIKO N.C. 312111
- TELEFAKS 323 527
- DIREKTOR 323 781
- VODJA SLUŽBE ZA ORGANIZACIJO IN NAGRAJE. 324020
- TELEFAKS 323823
- VODJA SLUŽBE POSLOVNEGA INFORMIRANJA 324 020
- TELEFAKS 323 823
- SLUŽBA ZA SPREMLJAVO IN OBRAČUN POSLOVANJA

C. komandanta Staneta 19 N.C. 313111
- VODJA 323861
- TELEFAKS 323 800
- ODDELEK ZA SPREMUAVO ZUNANJETRGOVINSKEGA

POSLOVANJA 323 079
- DOKUMENTARNA FINANČNA OPERATIVA 322 484
- TELEFAKS 321 607
- ODDELEK FINANČNE OPERATIVE 323 645
- TELEFAKS 322 580
- ODDELEK ZA SPREMUAVO DOLŽNIŠKO UPNIŠKIH

RAZMERIJ 323 883

SEKTOR ZA FINANČNI INŽENIRING N.C. 312111
- TELEFAKS 323574
- DIREKTOR 323855
- TAJNICA 321 760
- NAMESTNIK DIREKTORJA 322 284
- ODDELEK ZA PLAČILNI PROMET 323 571
- TELEFAKS 321 523

SEKTOR ZA PROIZVODNJO ZDRAVIL N.C. 312111
- TELEFAKS 323 990
- DIREKTOR 323 981
- TEHNIČNA SLUŽBA 322 915
- PRIPRAVA DELA 323 829

323 678
- TELEFAKS 323678
- OBRAT ZA ASEPTIČNO POLNJENJE IN

KAPSULIRANJE ANTIBIOTIKOV 322 245
- OBRAT ZA PROIZVODNJO MAZIL IN SIRUPOV 322 251
- OBRAT ZA PROIZVODNJO INJEKCIJ 322233
- OBRAT ISIS (GLEJ KRKA UUTOMERj

SEKTOR ZA PROIZVODNJO SUROVIN N.C. 312111
- TELEFAKS 323 887
- DIREKTOR 323 887
- FERMENTACIJSKA PROIZVODNJA 322130
- TELEFAKS 322130
- KEMIJSKA PROIZVODNJA 323 091
- SLUŽBA ZA RAZVOJ BIOTEHNOLOGIJE 322 085
- MEŠALNICA BRŠUIN 324 290

SEKTOR ZA RAZISKAVE IN RAZVOJ N.C. 312 111
- TELEFAKS 323 386
- DIREKTOR 323 073
- NAMESTNIK DIREKTORJA 324 046
- POMOČNIK DIREKTORJA 322 749
- POMOČNIK DIREKTORJA 323 746
- VODJA SLUŽBE ZA REGULATORNE ZADEVE 322 742
- VODJA SLUŽBE ZA INDUSTR. LASTNINO IN INFORM. 321 572
- VODJA DE ZA VZREJO ŽIVALI 76110
- CENTER ZA STROKOVNO INFORMATIKO
- TELEFAKS 323 987

SEKTOR ZA TEHNIČNO OSKRBO IN ENERGETIKO N.C. 312111
- TELEFAKS 323 859
- DIREKTOR 322 115
- SLUŽBA VARSTVA IN VZDRŽEVANJE OKOLJA 322115
- VODJA TEHNIČNE SLUŽBE 321 870
- STIKALIŠČE 322 094
- ČISTILNE NAPRAVE 322 752

SEKTOR ZA ZAGOTAVLJANJE IN KONTROLO KAKOVOSTI N.C. 312111
- TELEFAKS 321 735
- DIREKTOR 321 772
- NAMESTNIK
- SLUŽBA ZA ZAGOT. IN KONTR.

321 735

KAKOVOSTI REPROMAT. 321 967
- TELEFAKS 321 967
- SLUŽBA ZA ZAG. IN KONT. GOTOVIH IZDELKOV 322 578

MARKETING SEKTOR IN PRODAJA N.C. 312 111
- DIREKTOR 321 760
- TELEFAKS
- REGIJA I

323 574

- TELEFAKS 322 781
- VODJA 323 848
- REFERENTI PRODAJE ZDRAVIL 321 765
- REGIJA II 322 368
- TELEFAKS 322719
- VODJA 323 994
- VODJA PRODAJE 322 369
- REFERENTI PRODAJE ZDRAVIL 321 765
- SLUŽBA ZA EKONOMIKO MARKETINGA 323 392
- MEDICINSKO INFORMATIVNI SERVIS N. C. 313111
- TELEFAKS 321 128
- VODJA 321 248

SEKTOR LOGISTIKE IN NABAVE N.C. 312111
- DIREKTOR
- SLUŽBA NABAVE REPROMATERIALOV

321 988

- TELEFAKS 323849
- VODJA 321 988
- REFERENTI NABAVE
- SLUŽBA NABAVE TEHN. IN REŽIJSKIH MATERIALOV

321 004

- VODJA 321 988
- POMOČNIK 321 930
- TELEFAKS 323859
- REFERENTI NABAVE 322 528
- SKLADIŠČE GOTOVIH IZDELKOV 321 285
- TELEFAKS 322105
- TRANSPORTNI ODDELEK 321 904
- TELEFAKS 321 904
- ŠPEDITERSKI ODDELEK 322 216
- TELEFAKS 322 388 322 388
- SKLADIŠČE ŽABJA VAS 323 881

SEKTOR ZA NOVE PROJEKTE IN INVESTIC. RAZVOJ N.C. 313111
- TELEFAKS 323654
- DIREKTOR 321 975
- VODSTVO SEKTORJA 321 179
- TAJNIŠTVO 323 652

SLUŽBA ZA INVESTICIJE
C. KOMANDANTA STANETA 19 N.C. 313111
- TELEFAKS 323854
- DIREKTOR 322 630
- VODSTVO SLUŽBE 323 854
- ODDELEK ZA OBDELAVO INVESTICIJ 321 369
- ODDELEK ZA IZVEDBENI INŽENIRING 321 955
- PROJEKTIVNI BIRO 321 624

SLUŽBA ZA INFORMAC. TEHNOLOG. IN TELEKOM. N.C. 312111
- TELEFAKS 321 537
- DIREKTOR 321 342
- SLUŽBA ZA ITT 322 715 

321 980

PROGRAM VETERINA
- DIREKTOR 322 381
- PRODAJA 324 028
- TELEFAKS 322631
- RAZVOJ VETERINE 322 495

PROGRAM ZELENIH ZDRAVIL N.C 313 111
-TELEFAKS 323 236
- DIREKTOR 321 268
- NAMESTNIK DIREKTORJA 323 236
- SLUŽBA ZA RAZVOJ IN REGISTRACIJE 324 009
- PRODAJNA SLUŽBA 323162

'lOA 1
-TELEFAKS 324 153
- ODDELEK NABAVE BRŠLJIN N.C. 321 050

321 304 
321 905

- PROIZVODNI SEKTOR BRŠLJIN N.C. 321 050
323 590

- TELEFAKS 321 586
- VODJA PROIZVODNJE 323 590
- TAJNIŠTVO PROIZVODNJE 321 659

321 649
- PRIPRAVA PROIZVODNJE 321 643
- LABORATORIJ 321 741

321 743

KRKA KOZMETIKA, d.o.o.
- TELEFAKS
- DIREKTOR
- NAMESTNIK DIREKTORJA
- PRODAJA
- VODJA PRODAJE
- POMOČNIK VODJE PRODAJE
- ODDELEK ZA RAZVOJ
- TELEFAKS
- PROIZVODNI SEKTOR
- ODDELEK NABAVE
- DIREKTOR FINANČNO EKONOMSKEGA SEKTORJA
- TAJNIŠTVO FINANČNO EKONOMSKEGA SEKTORJA
- TELEFAKS

N.C. 312111
323156

323 838
324 037

312 230 
321 824 
321 164

321 164
321 992 
323 710
322 383 
322 468

322382

OPEL KRUNO, Brežice 
Bizeljska cesta 59
68250 Brežice razpisuje delovno mesto

mojstra avtoservisa OPEL
Pogoji:
— kvalificiran avtomehanik ali strojni tehnik
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— večletne delovne izkušnje na osebnih avtomobilih
— zaželjeno aktivno znanje nemškega jezika
— zavzeto in ustvarjalno delo
— zaželjeno znanje računalništva in uporabe mikročitalca
— trimesečno poskusno delo
Kratek življenjepis in dokazila o izpolnjevanju pogojev pošljite v 15 
dneh po objavi na gornji naslov.

TERMOTEHNIKA VEC KOT TRGOVINA
Srečno, zdravo in mirno novo leto!
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tedenski koledar
Četrtek, 30. decembra - Evgen 
Petek, 31. decembra - Silvester 
Sobota, 1. januarja - novo leto 
Nedelja, 2. januaija - Maka rij 
Ponedeljek, 3. januaija - Genovefa 
Torek, 4. januaija - Simeon 
Sreda, 5. januarja - Gašper

LUNINE MENE
5. januaija ob 1.00 - zadnji krajec

kino
ČRNOMELJ: 30.12. (ob 20. uri) 

ameriški kriminalni film Firma. 
31.12. (ob 11. uri) ameriški kriminal
ni film Nečisti policaj.

•KRŠKO: Od 1. do 3.1. (ob 18. uri) 
ameriška komedija Ljubica, otrok je

METLIKA: 30.12. (ob 20. uri) 
Nečisti policaj. 2.1. (ob 17. in 20. uri) 
ameriški kriminalni film Firma.

NOVO MESTO: Od 1. do 3.1. (ob 
18. in 20. uri) komedija Robin Hood. 
4. in 5.1. (ob 16., 18. m 20. uri) risani 
filmm Aladin.

kmetijski stroji
AGROIZBIRA KRANJ nudi po ugod

nih cenah dele za generalno popravilo trak- 
toijev Fiat, Zetor, Univerzal, Ursus, Torpe
do, Tomo Vinkovič, IMT; akumulatoije 
Vesna in Topla: 12 V 97 - 100 Ah (cena 
8.100SIT);gumeBarum 12.4/11 -28 (cena 
21.600 SIT). Pokličite nas! ® (064) 
324-802.

4409
UGODNO! Traktoiji MF 374 F in Ze

tor, kosilnice BCS, nakladalke (12 m3 in 16 
m3) Durante, kiper prikolice in trosila. Rab
ljena mehanizaaja- Store 404, IMT 549, Ze
tor 25-11, Deutz 55 TX. ® (064) 
622-575.

kupim
LIPOVE DESKE kupim. ® (061) 

877-060. 4547
ODKUPUJEMO hlodovino smreke, 

jelke, bora, topola, lipe v večjih količinah ® 
(068)57-137. 4554

motorna vozila
P 126, letnik 1990, prodam. ® (068) 

26-669.
JUGO 55, 5/90, prodam. ® 23-748.

4548
VISO11 RE, letnik 12/86, prevoženih 

71.000 km, bež barve, v zelo dobrem stanju, 
prodam. ® 21-630. 4563

R 5, letnik 1991, prodam. Slak, Pristava 
8, Trebnje, ® 44-474. 4570

JUGO KORAL 55, letnik 6/91, pro
dam. ® (068)25-344. 4571

JUGO 45 KORAL, letnik 1989,kovin
ske modre barve, prodam. ® 85-639.

• novoletni popusti HYunoRi
• pony 1.5LSI, kat. 3v. 16.990 OEM
• pony 1.5LSI, kat. 5v. 17.990 DEM
• lantra 1.8GT, kat,

že od 26.000 DEM 
(3 letna garancija ali 100.000 km in 6 
letna garancija za pločevino)
— staro za novo—leasing—ugodni 
krediti
Delovni čas od 7.—12. in od 
13.—17. ure.
Tel. fax (068)23-902

-jfe 28*950
srečno 1994 4*

/7n$\ Dolenjska banka d.d. 
Z/ Novo mesto

NOVE UGODNOSTI ZA IMETNIKE 
PLAČILNE KARTICE ACTIVA
Po dobrem letu dni, odkar smo v LB Dolenjski banki d.d. izdali 
prve kartice Activa, je plačilna kartica Activa za mnoge že po
stala nepogrešljiv pripomoček pri urejanju vsakdanjih denarnih 
zadev. Ob izteku leta smo v LB Dolenjski banki pripravili vrsto 
novosti, ki prinašajo imetnikom kartice še dodatne prednosti in 
ugodnosti.
Najprivlačnejša novost, kijo bomo v banki uvedli že s pričetkom 
leta, je prehod na mesečno poravnavanje obveznosti, na
stalih s plačilno kartico Activa. Z mesecem januarjem se bodo 
tako vse obveznosti imetnikov poravnavale le enkrat mesečno, 
in sicer 18. v mesecu, lahko pa se boste odločili tudi za porav
navo obveznosti 8. ali 28. v mesecu.
V sodelovanju z zavarovalnico Adriatic uvajamo v letu 1994 tu
di nezgodno zavarovanje imetnikov kartice Activa. Imetni
ki, ki bodo kartico prejeli v letu 1994, bodo tako ob prejemu kar
tice nezgodno zavarovani za primer nezgodne smrti in primer 
nezgodne invalidnosti.
Varčevalcem, ki uživajo v banki najvišjo stopnjo zaupanja bo v 
letu 1994 poleg navadne kartice Activa na voljo tudi Zlata kar
tica Activa. Imetniki Zlate kartice lahko s kartico poravnavajo 
tudi račune naj višjih vrednosti,poleg tega pa jim banka omogo
ča tudi pridobitev t.i. limita na tekočem računu po uaodneiših 
pogojih.
Kot novost, ki jo pripravljamo v prihodnjem letu, velja omeniti tu
di vključitev banke v mednarodni plačilni sistem Eurocard, kar 
pomeni, da bo kartica Activa v kratkem postala prava medna
rodna plačilna kartica, s katero bo mogoče plačevati na preko 
devet in pol milijona prodajnih mest tako doma kot v tujini.
Prepričani smo, da bodo novosti dobrodošle vsem imetnikom 
kartice, če pa bi kartico šele želeli pridobiti, lahko vse potrebno 
uredite v vaši matični enoti banke, kjer boste dobili tudi vse po
trebne informacije v zvezi s poslovanjem s plačilno kartico 
Activa.

l/sem komitentom banke želimo vesele praznike ter sreč
no in uspešno novo leto 1994!

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenjski list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (direktor in glavni urednik), Marjan Legan 

(odgovorni urednik), Andrej BartelJ, Mirjam Bezek-Jakie, Jožica Dornli, 
Breda Duilč-Gomlk, Anton Jakže, Mojca LeskovSek-Svete, Martin Luzar, 
Milan Markelj (urednik Priloge), Pavel Perc in Igor Vidmar.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 90 tolarjev; naročnina za 4. 
trimesečje 1.160 tolarjev; za družbene skupnosti, stranke, delovne orga
nizacije, društva ipd. 2.320 tolarjev; za tujino letno 40 USD ali 70 DEM oz. 
druga valuta te vrednosti.

OGLASI: 1 cm za ekonomske oglase 1.600 tolarjev, na prvi ali zadnji stmni 
3.200 tolarjev; za razpise, licitacije ipd. 1.800 tolarjev. Mali oglas do deset 
besed 1.000 tolarjev, vsaka nadaljnja beseda 100 tolarjev.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.:52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-25731-728-4405/9 (LB - Dolenjska banka, d.d., Novo mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. 
Telefoni: uredništvo in računovodstvo (068) 323-606, 324-200; ekonomska 
propaganda, naročniška služba in fotolaboratorij 323-610; mali oglasi in 
zahvale 324-006; telefaz 322-898.

Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja (št. 23- 
92) ministrstva za informiranje Republike Slovenije spada Dolenjski list med 
proizvode informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se 
plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5 odst.

Računalniški časopisni stavek Dolenjski list Novo mesto, p.o. Prelom in 
filmi: Grafika Novo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

ŠKODA FAVORIT, letnik 93, pro
dam. ® 068/23-343.

Z 101, letnik 1988, v odličnem stanju, 
prva barva in od prvega lastnika, prodam za 
3.500 DM. Milena Božič, Šmihel 48, Novo 
mesto. 4575

R 5 CAMPUS, letnik 1988, z dodatno 
opremo prodam. Cena 8.500 DM. ® 
26-077. 4576

R 5, letnik 1992, rdeč, 5V, registriran do 
9/94, prodam za 11.000 DM. ® 85-038.

FRANCOZ NAD FRANCOZI

PEUGEOT
SPC TERZIN

SERVISNO PRODAJNI CENTER

Peugeot 405 po stari ceni. 
Dobava takoj.
te1./f«*.'t068) 44-53» 
Obrtna cona,68210 Tratanj*

Srečno,
mimo ter varno novo 

leto!

obvestila
ŽALUZIJE, ROLETE in lamelne zave

se izdelujemo in montiramo po konkurenč
nih cenah. ® 44-662. 4370

IZVAJAM vse vrste elektroinstalacij in 
montiram spuščene strope tipa Armstrong, 
Knauf in druge. Obrt je registrirana. Infor- 
marije vsak dan na ® (068)25-706. Pokličite 
in dogovorili se bomo! 4549

OBVESTILO! Cenjene stranke obveš
čamo, da nekdanje Steklarstvo Klobučar na 
Ul. talcev 2, Novo mesto, s 1.1.1994 ponov
no obratuje pod novim naslovom: Steklar
stvo Miran Vidmar, Ul. talcev 2, Novo me
sto, ® 23-474. 4551

NAROČILA ZA PIŠČANCE, enod
nevne in večje, bele težke in ijave nesnice 
sprejemamo. Kuhelj, Šmarie 9, Šentjer
nej, ® 42-524. 4564

Srečno novo leto vam vošči 
podjetje LINIUM iz Ljubljane, 
kjer lahko trgovci po ugod
nih cenah nabavite čistilna 
sredstva in papirno konfek

cijo iz programa TIK.
Tel. (061) 345-550; fax. 
(061) 340-574.

CPB13,68280 BRESTANI CAJ0606)70-465 
SAT ANTE NE Z MONTAŽO ŽE ZA 4390M

DEKORPLAST d.o.o., 
iz Šentjerneja,
proizvajalec cvetličnih in okras
nih lončkov in korit, želi svojim 
odjemalcem srečno in uspešno 
novo leto 1994.

MINITOUR d.o.o.
Ulica Ivana Roba 30 n™ 

tel.:(068)-23-917. 25-506 
Organiziramo enodnevne naku
povalne izlete v BRNO (ČEŠKA) 
in v PORTOGRUARE (ITALIJA). 
Opravljamo tudi ostale prevoze 
doma in v tujini s turističnim avto
busom Neoplan (37+2 sedeža).

«&Loha
Župančičevo sprehajališče 2
Novo mesto
tel7fax: (068) 321-685

d zeleni Kzla je loka spel

Loba
odprta vsak dan od 9. do 24. ure, 
pripravljena, da vam postreže z

• m* Urami
• jedmi po naročilu
• poslovnimi in

npHoljtthhni kitili

po vaši želji Lohfl pripravi
• coctall partyje
• sprejeme
• piknike
• poroke

na lola Lohfl vsak Jani

Hidravlično abkant prešo 
Jelšingrad 2000/40 ton v 
odličnem stanju in z mnogo 
orodja prodamo.
Inf. na telefon (061) 262-230 
vsak delavnik od 7. do 16. ure.

FfTNESS STUDIO
RTCJASNICA

CJ. Ložine, 61332 Stara Cerkev 

Nudimo vam naslednje storitve:

• frlness vadba na napravah 
S savna
• vodna In nočna masaža
• organizirana vadba

Obiščete nas lahko vsak 
delovni dan od 16. do 22. ure.

RAČUNALNIŠKI INŽENIRING

— finančno-informalivni sistem
— materialno poslovanje
— veliko drugih računovodskih 

programov
ter
prodaja, inštalacije in servi
siranje računalniške opreme
in
prodaja programskih pake
tov svetovnih proizvajalcev

(Podrobne informacije 
na telefon: (063) 27-217 
tac (063) 28-511 
(Zlatko Grdber)

SATELITSKE ANTENE
že od 469 DEM 

Na obroke 
064-421-108 
064-422-585 

0609-617-778 
Sat trade d.o.o.

68000 Novo mesto
tel/fax: (068)21-058

\rai\uuilni\ki \isin;

TRADETOUR d.o.o.
menjalnica in nepremičnine 
Novo mesto, C. kom. Staneta 
18, tel.: 28-403, 27-234 
Brežice, C. prvih borcev 20, tel.: 
0608/61-505

Cenjene stranke obvešča
mo, da bomo od 1. 1. 1994 
naše menjalniško poslova
nje razširili še na posredo
vanje pri prodaji, nakupu, na
jemu in oddaji stanovanj, 
stanovanjskih hiš,poslovnih 
prostorov, zemljišč, parcel,... 
V novem letu vam tako nudimo, 
poleg ugodnih tečajev pri na
kupu in prodaji tujih valut tudi 
našo pomoč pri prometu z 
nepremičninami.
Priporočamo se za obisk in 
vam želimo srečno leto 1994.

trgovina dVOd

• električni kabli
• elektroinstalacijski material
• bela tehnika
• drobni gospodinjski aparati, akustika
• rezervni deli za pralne stroje Tn

UGODNE CENE - PESTRA IZBIRA 
tel7fax. (068) 26-071

NOHTI
Z najsodobnejšo nego vam 
pogrizene in lomljive nohte 
podaljšamo in ojačamo. Se 
priporoča Frizerstvo IVICA, 
Mirna Peč, tel.: 78-071.

Našim poslovnim prijateljem in oglaševalcem
V'

/jo/nimo, /jozc/shmjo, 

c& /o zc/fHioo, /jo s/*ečnoj

/jo ,srečno, /o feon/oon/j imfie/rno/

EPS DOLENJSKEGA LISTA

posjanki SKD v državnem zboru, 
naše iskrene čestitke za 
opravljeni doktorat.
Želimo vam veselo prazno
vanje božičnih praznikov in 
srečno v novem letu 1994!
krajevni odbori slovenskih

KRŠČANSKIH DEMOKRATOV 
OBČINE NOVO MESTO

FREECOM SAT
antene

za satelite ASTRA ali vrtljive 
avtomatske za 5 satelitov. 

Nismo najcenejši, 
smo najkvalitetnejši!

ANTENE
MARKO GERDEN d.o.o. 

tel. (068) 44-129, Trebnje.

Pjj:)l:T*1
mLEKTRONIK

Kmdllmkm 8 NOVO MESTO

Tel.-Fax: (068) 321-090
BLAGAJ N E 

POS SISTEMI 
ZA

TRGOVINO IN 
GOSTI NSTVO

/ TITI—
EPSON Uniwell InftMi I 
OlhratU omfion Canon I

TONSON

IZOBRAŽEVANJE
želi vsem tečajnikom in po-1 
slovnim partnerjem srečno | 
in uspešno novo leto 1994!

CLUB LUKNA
četrtek, 30. decembra

DON MENTONI BAND

petek, 31. decembra

MATEJ KOŠIR
letošnji svetovni prvak v opo
našanju BEATLESOV, glasba 
60. let

Bralcem Dolenjskega lista in 
obiskovalcem Lukne želimo 
srečno 1994!

posest
V NOVEM MESTU PRODAM de

lavnico (170 m2) in stanovanjsko hišo, lahko 
posamezno. V račun vzamem stanovanje v 
bloku v Novem mestu ali dam delavnico v 
najem. ® 23-529.

NOVO, OPREMLJENO HIŠOs tele
fonom, v Šentrupertu, prodam. W 
40-338. 4555

VINOGRAD z zidanico in kozo sol
čavske pasme prodam. ® 87-1%.

V prodajo nudimo objekte 
- pltališča govedi (nazad
nje perutnine), grajene v 
letu 1964 v Martinjl vasi pri 
MOKRONOGU.
Objekti so: 3 hlevi 155 x 
11,5 m z izoliranimi stropi, 
2 senika 60 x 11,5 m, 5 ko- 
ritastih silosov, pisarne, 
sanitarije.
Skupna površina zemljišča 
je okrog 2 ha.
Vse informacije dobite v 
Mercatorju - Kmetijski za
drugi Trebnje, Baragov trg 
3,68210 Trebnje, tel. (068) 
44-020, fax. (068) 44-066.

1.1 K \N ,i .....
Novo mesto, Lobanova 24

Prodajamo:
— hiše v Novem mestu, centru in 
okolici. Smolenji vasi. Prečni, Otoč
cu, Jurki vasi, Vinici, Podborštu pri 
Trebnjem, Slovenski vasi, Hrastju pri 
Orehovici, Sevnici, Boštanju, Dol. 
Skopicah, Srednji vasi pri Crmo- 
šnjicah
— stanovanja v Novem mestu, Treb
njem, Krškem, Črnomlju
— poslovne prostore za najem v No
vem mestu, Otočcu, Zalogu, Semiču, 
Črnomlju in Kostanjevici
— trgovino z živili v Novem mestu 
(v obratovanju), gostilno v Vrčicah
— parcele za gradnjo v Novem me
stu, Žužemberku, Stopičah in Smole
nji vasi
— kmetije na Trsteniku pri Mirni, v 
Trebnjem in v Raztezu nad Bresta
nico
— vikende na Trški gori, Gačah, 
Trščini, Klenoviku pri Šmaijeti, Se
miču in Zaloki nad Šentrupertom
— kmetijska zemljišča in gozdove v 
okolici Novega mesta, Šentruperta, 
Gabija, Brezja pri Raki, Korit pri 
Dobrniču, Trebnjega in Mokronoga

Tel.: (068) 22-282 
(od 8. do 18. ure)

prodam
PRAŠIČA, težkega 160 kg, prodam. 

® 73-061. 4552
OPAŽ 480 z dostavo, smrekov, suh, 7 

cm, prva klasa, 1,2,3 in 4 m dolžine pro
dam. ® (063)33-343. 4553

AGREGAT, 2 KW, prodam. Alojz 
Kobe, Pristava 14, Novo mesto, ® 43- 
887. 4557

PRAŠIČA, težkega 180 kg, domače 
krmljenega, prodam. ® (068)73-634.

Prodam prašiča 140 to in etaž
no peč za centralno. Tel. (0608) 
75-197.

ZAMRZOVALNO OMARO pro
dam. ® 28-517, od 10. do 12. ure.

MLADIČKE, križance ovčarjev, stare 
8 tednov, oddam. ® 20-557. 4568

KRAVO, brejo, staro 5 let, prodam. 
® 84-8%. 4569

PFAFF, stroj za šivanje usnja z orodji 
za štancanje velikosti copat, kompletno 
tehnologijo, ugodno prodam. ® 21-466.

razno
OD 3.1.1994 SPREJMEM otroke v 

varstvo. ® 24-845. 4561

službo dobi
GOSTIŠČE PENZION MARKO iš

če dekle za delo za šankom. Hrana in sta
novanje v hiši. ® (0601)81 -666. 4429 

V NOVEM MESTU redno zaposlim 
dve zelo dobri samostojni frizerki z več
letnimi izkušnjami. ® (068)21-544.

Redno zaposlim trgovko s I 
končano trgovsko solo — I 
smer tekstil. Trgovina BUBI, I 
ljubljanska 27, Novo mesto.
Tel. (068) 322-024, int. 217. |

OKREPČEVALNICA SILVVA na 
Veliki Cikavi išče prikupno dekle za delo 
v strežbi. ® 23-786. 4559

OKREPČEVALNICA V NOVEM 
MESTU zaposli dekle za delo za šankom. 
Nastop dela možen takoj! Okrepčevalnica 
Lea, Partizanska 31 a, Novo mesto, W 25- 
544. 4566

stanovanja
V ŽUŽEMBERKU prodamo novejše 

enosobno stanovanje (40 m2), centralna 
kuijava, telefon, takoj vseljivo, za 40.000 
DEM. Možno tudi na kredit. ® (069) 32- 
948. 4491

GARSONJERO v Novem mestu iš
čem. Naslov v oglasnem oddelku. 4562 

OPREMLJENO STANOVANJE v 
hiši, 90 m2, centralno ogrevanje, s telefo
nom, oddam za več let. W 21-466.

ženitne ponudbe
ČE IŠČETE PARTNERJA za zakon

sko zvezo ali trajno prijateljstvo, pokličite 
ženitno svetovalnico »SREČA«, kjer so 
storitve za ženske brezplačne: ® (061) 
316-477, od 9. do 17. ure, sobota od 9. do 
13. ure.

KMEČKI FANT želi spoznati dekle 
srednjih let za gospodinjstvo. Naslov v 
oglasnem oddelku. 4567
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trgovsko podjetje
^7 NOVO MESTO a.oo - Ipublianska 27- 68000 Novo mesto

trgovina ©IVOCl - javna skladišča

• električni kabli
• elektroinstalacijski material
• bela tehnika
• drobni gospodinjski aparati, akustika
• rezervni deli za pralne stroje in 

štedilnike
• akustika
• material za telefonijo
• fitnes oprema

UGODNO pri plačilu z gotovino
• 10% popust za lestence in plafonijere
• 7% popust za skrinje LTH
• 5% popust za belo tehniko
Se priporočamo!
UGODNE CENE - PESTRA IZBIRA 
tel./fax: (068) 26-071

jf*S1*1
Možnost nakupa 

na 3 obroke!

SREČNO 1994!

OSNOVNA ŠOLA TRŽIŠČE
razpisuje prosto delovno mesto

UČITELJA SLOVENSKEGA IN NEMŠKEGA JEZIKA
za določen čas, s polnim delovnim časom 
(nadomeščanje delavke na porod, dopustu)
POGOJ: PRU, P
Začetek dela. 10.2.1994
Prijave z dokazili pošljite v 8 dneh po objavi razpisa. Kandidati 
bodo o izbiri obveščeni v 15 dneh po končanem razpisnem roku.

e\

k*

ZAHVALA

1 V 74. letu starosti nas je za vedno zapustila naša 
| draga mama, habica, prababica, sestra in teta

FRANČIŠKA
PUTIŠ

z Male Cikave 11

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in vaščanom /a podarjeno 
cvetje in izrečeno sožalje. Zahvala tudi DO Novoteks-Pnprava kolekUvu 
Ljubljanske mlekarne - Odkup Trška gora, MPZ Mah Slatmk, MPZ Srni- 
hd, govornicLzahesok slovesa in gospodu župniku.za lepo. opravljen obred. 

Vsem še enkrat hvala!

Vsi njeni

ZAHVALA

V 92. letu starosti nas je zapustil naš dragi mož, 
oče, ded in praded

MARTIN
MEDLE

Heravčev oče z Jugoija

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem 
in vaščanom, ki ste nam pomagali v težkih trenutkih, nam izrazili sožalje, 
podarili vence in cvetje ter pokojnega pospremili na njegovi zadnji poti. 
Posebna zahvala g. župniku za opravljen obred, g. Luzatju za poslovilne be

sede in pevcem ter zdravnici ge. Ireni Hudoklin za nesebično pomoč.

Žalujoči: vsi njegovi

a ZAHVALA

Hiti

V 63. letu starosti nas je nepričakovano zapustil 
naš dragi mož, oče, dedi, stric in brat

FRANC
MARTINČIČ

iz Gotne vasi

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in vsem, ki so 
nam v težkih trenutkih slovesa stali ob strani, ustno ali pisno izrazili sožalje, 
podarili mnogo vencev, cvetja in sveč ter pokojnega v tako velikem številu 
pospremili na njegovi zadnji poti.. Posebej se zhvaljujemo sosedom Prim
čevim , Cirenskim in Franciju Kavšku, pevcem Kvarteta Luč, g. 
župniku za lepo opravljen obred, tovarni Krka in Industriji obutve.

V globoki žalosti: vsi njegovi 

Novo mesto

S,SOHJfl R0VSK rt

Stritarjeva 2, 68000 Novo mesto 
Tel.: 068/21-134 

V trenutkih, 
ko se srečujete 

z izgubo 
šVojih najbližjih, 

vam stojimo ob strani mi. 
Nudimo vam kompletne storitve 

v zvezi s pokojniki! 
Dežurna služba 0.—24. ure. 

068/21-134, 20-373

ZAHVALA 
RDEČEGA KRIŽA

NOVO MESTO - KO Rdečega 
križa Kandija-Grm se zahvaljuje 
vsem poverjenikom in drugim kra
janom, ki so pripomogli, da smo la
hko pred novim letom skromno ob
darili naše stare krajane, invalide 
in bolne. Zahvaljujemo se tudi kra
jevni skupnosti in socialnemu skrbst
vu za denarno pomoč in vsem, ki so 
nam kakorkoli pomagali. Tudi naprej 
ne smemo pozabiti na naše stare in 
bolne krajane. Veliko jim sicer ne 
moremo pomagati, a veseli so že 
majhne pozornosti in zanjo hvaležni, 
saj tako vidijo, da niso pozabljeni. 
Vsem, ki mislijo tudi na druge, še 
enkrat najlepša hvala in srečno, zdra
vo in mirno novo leto!

Izvršni odbor KO RK 
Kandija-Grm

ZAHVALA

V 72. letu starosti nas je zapustil naš dragi mož, 
oče, brat, tast in stari oče

ANTON
KONDA

iz Viniške c. 23, Črnomelj

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam kakorkoli poma
gali, nam izrazili sožalje, pokojniku darovali cvetje ter ga pospremili na nje
govi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo sosedom za pomoč in tolažbo, 
gospodu kaplanu za molitve in lepo opravljen obred, pevcem iz Doblič za 

zapete žalostinke in za zaigrano Tišino.

Vsi njegovi

liy>T’*^i ZAHVALA

V 86. letu starosti nas je zapustila mama, stara 
mama in teta

JOŽEFA
KRAMAR
iz Jurčičeve ul. 19, Trebnje

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za podarjeno 
cvetje in izraženo sožalje, Domu starejših občanov iz Grosupljega, trebanj
skemu gospodu župniku, gospodu Janezu Grilu, vsem sosedom, ge. Majer- 

jevi za govor in pievcem. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni

C

ZAHVALA
Ni več bolečin.
ni več trpljenja,

■M k»* lo je vzela zemlja
V Jamu Miah je praznine 
v naših srcih bolečina

V 70. letu starosti nas je zapustil oče, stari oče, 
brat in stric

- f$ STANE 
ŠKUFCA

iz Livolda 29 pri Kočevju

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, znancem, 
kolektivu DSO Kočevje, kjer je pokojni bival zadnje leto, vsem zdravnikom 
ZD Kočevje, ki so ga zdravili, dr. Orlovi, kolektivom PMP 1 etnna, I M 
Ribnica Nama Kočevje, Mercator - Trgopromet Kočevje ter govornikoma 

’ g. Janezu Mušiču in g. Nacetu Kamičniku ter pevcem.

Žalujoči: hčerke Stanka, Jožica in Betka, sin Tomaž z družinami 
in ostalo sorodstvo

/ ^
Jt \W*-

,**> * f,

ZAHVALA

Zaman je bil tvoj boj, 
zaman vsi upanja, trpljenje, •, 
bolezen je bila močnejia od življenja

Po težki in hudi bolezni nas je v 66. letu starosti 
zapustil dragi mož, oče, stari oče. brat in stric

MARTIN
HOČEVAR

iz Stare vasi

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem za 
izrečeno sožalje, darovano cvetje, vence in sveče. Posebna zahvala družinam 
Turk, Zidarič in Potočar, GD Stara vas Loka, kolektivu Kremen, ZSAM 
Novo mesto, gradbeništvu Pečar in Ljubljanskim mlekarnam,TOZD Novo 
mesto, za podarjene vence. Hvala govornikoma za poslovilne besede, g. 
župniku za lepo opravljen obred ter vsem, ki ste pokojnega pospremili na 

njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

MAN/V
tuzLitLčruL d.qentijcL

Partizanska 7, Novo mesto

Tel. (068) 321-115 in 28-136

Srečno 1994
ZAHVALA

V 62. letu starosti nas je zapustila naša žena, 
mama in stara mama

MARIJA
KULOVEC

z Uršnih sel

Iskreno sc zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in znancem za podarjeno 
cvetje in izraze sožalja ter vsem, ki ste našo mamo spremili na njeni zadnji 
floti. Posebna zahvala Okleščenovim in Pakarjevim za nesebično pomoč, 
osebju Internega oddelka bolnice Novo mesto, VVO Novo mesto, Mojega 

doma Novo mesto, ter g. župniku za lepo opravljen pogrebni obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
Življenje celo si garal 
us? za dom in otroke dal 
le sledi ostale so povsod 
od delu tvojih priiinih rok.
V 74. letu starosti nas je zapustil naš dobri mož, 

oče, stari ata, pradedek, tast in svak

FRANC
GORENC

s Polja pri Tržišču

Ob smrti našega ljubega moža in dobrega očeta se iskreno zahvaljujem prija
teljem, sosedom in znancem za podatjeno cvetje, sveče in sv. maše. Posebna 
zahvala Pekami Sevnica, SVP Novo mesto, Lisci Krmelj, Tomu Mirna, 
praporščakoma, govorniku Jamšku za poslovilne besede, g, župniku za 

opravljen obred in dr. Pesjaku za zdravljenje.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Tpljenje si prestala 
zdaj bos v grobu mimo spak.
v ju. iw_ jp jap^jja nai<a draga mama, ► 

stara mama, pfci«v,.......... . in

JOŽEFA 
AVSENIK

roj. Mrvič
iz Drganjih sel 9

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
znancem, ki so nam izrazili sožalje, darovali vence, cvetje in sveče ter pokoj
no v tako velikem številu [»spremili k večnemu fxjčitku. Prisrčna hvala 
zdravnikom, patronažni sestri Majdi, ZD Novo mesto ter Vidi Kren za nji
hovo skrb in vsestransko pomoč v času bolezni. Posebej se/ahvaljujcmo 
g.župniku za lepo opravljen obred, govorniku ter pevcem iz Šmihela za za

pete žalostinke.

Žalujoči: vsi njeni 
Drganja sela, 20.ll.1993

M

ZAHVALA
Pomlad v vinograd bo prišla 
in Čakala, da prideš ti, /* 
usedla se rta rožna tla 
in zajokala, ker te ni

V 59. letu starosti nas je zapustil naš dragi mož, 
ata, stari ata, stric in brat

BOŽO 
MESOJEDEC

iz Spodnjih Vodal 1 pri Tržišču

Iskrena hvala sosedom, prijateljem sorodnikom in znancem za vsestraasko 
pomoč, izrečeno sožalje, jrodaijene vence, cvetje in sveče ter številno sprem
stvo na pokojnikovi zadnji poti. Posebna zahvala velja l.D Tržišče in sosed
njim družinam, GD Tržišče ter sosednjim društvom, KS Tržišče,-Društvu 
vinogradnikov Tržišče, Društvu upokojencev Tržišče, Zavarovalnici Tri
glav Krško, delovnim organizacijam Stilles in Mercator Sevnica ter Lisci 
Krmelj. Hvala rogislom iz Škocjana, pevcem iz Mokronoga, obema govor

nikoma in g. župniku za opravljen obred. Vsem zares iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi
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Novoletna nagradna križanka
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Novoletna 
nagradna križanka
Leto je naokoli in spet smo pripravili celostransko 

novoletno nagradno križanko. Kdor jo bo pravilno 
izpolnjeno poslal pravočasno, to je do vključno pet-., 
ka, 7. januarja 1994, mu bo žreb lahko naklonil eno 
izmed naslednjih nagrad:

1. nagrada - 25.000 tolarjev
2. nagrada - 15.000 tolarjev
3. nagrada - 10.000 tolarjev
4. do 10. nagrada - knjiga.
Reševalci križanke naj na kuverto pisma, v kateri 

pošiljajo rešitev, obvezno napišejo “Novoletna na
gradna križanka”, svoj naslov pa pripišejo na beli 
rob križanke, ki bo hkrati tudi kupon pri žrebanju.

I<epe praznične dni 
in vse dobro v letu 1994 

vam teli vaš 
DOLENJSKI UST
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